
روزنامه
1ژانویه2022  شماره 5423  سال بیست وچهارم  2000 تومان شنبه 11دی1400 28جمادی الاولی1443

عکس :ایمان /هادی چهرقانی

چرا به سفرهای استانی 
نیازمندیم؟

دوره  از  استانی  سفرهای  این  می آید  نظر  به 
رئیس جمهوری احمدی نژاد به این صورت که الان وجود 

دارد، ایجاد شد. در دوره های قبل حضور رئیس دولت در دور اول به همه استانها ها سفر 
کرد و در دور دوم در هر استان یا شهر صرفاً برای افتتاح پروژه های مهم و در سطح ملی بود 
اما از دوره احمدی نژاد این سفرها پایه ریزی شد و رئیس دولت به صورت مستمر به تمام 
استان ها سفر کرد و تا امروز هم وجود دارد. به منظور تحلیل و سنجش بهتر نتایج سفرهای 
استانی رئیس جمهوری به داده و شاخص های خاصی نیاز داریم که این شاخص ها در 
دسترس پژوهشگران قرار ندارد. جنس سفرهای استانی رئیس جمهوری به گونه ای است 
که در کوتاه مدت می تواند اثرگذاری داشته باشد و این پیام را منتقل کند که بالاترین مسؤول 
اجرایی و تصمیم گیر کشور رودرو با مردم در ارتباط هستند و می توانند به دردودل مردم 

گوش دهند و دیگر مسؤولان را نیز ترغیب سازد تا از گوشه دفتر خودشان بیرون آیند.
مولفه¬ های دولت را به چهار دسته امنیت، نظم، رفاه اقتصادی و عدالت می توان 
تقسیم کرد به همین دلیل باید دید که آیا سفرهای استانی رئیس جمهوری در راستای 
اهداف کلانی که فلسفه دولت به مثابه یکی از کلیدی ترین و مهمترین نهادها در کشور 
است، می تواند آنها را نهادینه کند؛ یعنی به امنیت کشور، ارتقا نظم اجتماعی، اقتصادی 
رئیس جمهور  وقتی یک  توزیع عدالت کمک می کند.   و  اجتماعی  رفاه  و سیاسی، 
استان های کشور را از نزدیک ندیده باشد و هنوز ندیده که مردم در استان هایی همچون 
سیستان و بلوچستان چگونه در سختی زندگی می گذارنند، چگونه می خواهد مشکلات 
آنها را حل کند؟ رئیس جمهوری که به جز استان خودش جایی را ندیده باشد، نمی تواند 
مشکلات مردم را حل کند. پس سفرهای استانی آیت الله رئیسی بسیار خوب است. 
وقتی رئیس جمهوری در محله هرندی حضور پیدا می کند که هر فردی جرات نمی کند به 
آنجا برود، دیگر شخصی نمی تواند بر او ایراد بگیرد و حتی دشمن هم نمی تواند به ایشان 
انتقاد کند که به فکر مردم نیست. رئیس جمهوری روزهای تعطیل هم کار می کند و به فکر 
حل کردن مشکلات مردم است.  آقای رئیسی ابتدا در قوه قضائیه انقلاب به وجود آورد و 
روح قانونمداری را دوباره زنده کرد و حالا هم به عنوان رئیس جمهوری با سفرهایی که به 
استان های مختلف انجام می دهد در درون کشور نوعی شتاب ایجاد کرده است؛ شتابی 
متغیر و تندشونده که باعث سرعت به جامعه شد. به این نحو که همه نهادها و سازمان ها 
به حرکت درآمدند. ما در کشور با پدیده ای به نام اختلال بوروکراتیک مواجه هستیم؛ یعنی 
ما دستگاه دولت، دستگاه های اجرایی و سلسله مراتب را داریم اما به نظر می آید که نقطه 
اتصال آنها دچار اشکال شده است، شاخصه هایی که برای دستگاه های اجرایی کشور 
تعریف شده، دچار اشکال هستند و به نظر می آید که بین مرکز و مناطق مختلف با نوعی 
اختلال مواجه هستیم. باید یک دیالکتیک میان مرکز و پیرامون وجود داشته باشد اما این 
نباید به این معنا باشد که فردی که به عنوان مسؤول در یک استان انتخاب می شود وقتی 
می خواهد تصمیم گیری کند دائماً در ریزترین کارهایش به مرکز نگاه کند. پس ما باید در 
وهله نخست سازوکار تعریف کنیم و چون ما سازوکار مرکز-پیرامون به صورت دیالکتیکی 
تعریف نکرده ایم، افراد در هر کدام از مناصبی هم قرار می گیرند دائماً نگاهشان به تهران 
است. البته این بحث ها نباید ما را دچار این اشتباه کند که منظور من این است که اداره 
کشور به صورت فدرالی است. کارکرد مثبت سفرهای استانی این است که واسطه هایی 
که در اطلاعات و آمار دستکاری می کنند و برای مقامات بالا می فرستند در این سفرها 
حذف می شود و رئیس جمهوری به صورت مستقیم به درد ودل مردم گوش می دهد و 
نشان داده می شود که مدیران لایه های میانی تا چه اندازه صادق هستند و یا اینکه برای 

حفظ پست و جایگاه و مقام حاضر می شوند واقعیت را تغییر دهند.
استاد جامعه شناسی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی

 

روایت وزیر بهداشت از بررسی مشکلات 
و مسائل درمانی قم

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نوشت: طی بازدید از مراکز درمانی شهر کهک 
و اورژانس بیمارستان شهید آیت الله بهشتی قم از نزدیک با درد دل ها، مشکلات و مسائل 
درمانی مردم این منطقه روبرو شدم و دستور پیگیری دادم.  بهرام عین اللهی روز جمعه 
در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: »در سفر استانی رییس جمهور به قم 
طی بازدید از مراکز درمانی شهر کهک و اورژانس بیمارستان شهید آیت الله بهشتی قم 
از نزدیک با درد دل ها، مشکلات و مسائل درمانی مردم این منطقه روبرو شدم و دستور 
پیگیری دادم.« وزیر بهداشت افزود:  »همچنین جلسه ای با حضور مسئولین مربوطه 
برای بررسی بیشتر مشکلات مناطق محروم منطقه و ارائه راهکار عملیاتی تشکیل شد.«

سیدجوادمیری*

فرودگاه، منوریل و مترو حمایت 
می شود تا به سرانجام برسند
کارگروه صنایع ،گردشگری زیارت ودریاچه نمک تشکیل می شود
باید نسبت به مسائل فرهنگی قم به عنوان یک اولویت توجه شود
بافت فرسوده شهرقم با حفظ بافت تاریخی بازآفرینی می شود
تصمیمات سفرهای استانی باید ضمانت اجرایی داشته باشد
برای تکمیل مونوریل باید بخش خصوصی واردعمل شود
ارتباط نزدیک حوزه های علمیه با دولت یک ضرورت است
امروز قم نماد بصیرت آفرینی برای منطقه و جهان است
دولت برای بازگشت اطمینان به بورس تلاش می کند
تیم اقتصادی دولت در عمل و اجرا هماهنگ است
دغدغه مردم دغدغه دولت است

رئیس جمهوردر نشست خبری با رسانه های قم:

آیت الله سعیدی درخطبه های نمازجمعه قم :

رفع مشکلات قم کار جهادی و جدی می طلبد
 خطیب نماز جمعه قم با بیان اینکه این شهر کار جهادی و جدی می طلبد، گفت: روی 

مسائل فرهنگی، تربیتی و انقلابی این شهر مقدس تأکید داریم.
آیت الله سید محمد سعیدی در نماز جمعه ۱۰ دی ماه ۱۴۰۰ قم که در مصلی قدس قم برگزار 
شد، با اشاره به تفسیر آیه ۳۷ سوره توبه عنوان کرد: این آیه اشاره به یک تحریف و جابجایی 
دارد. وی ادامه داد: کفار در جاهلیت ماه های حرام را جابجا می کردند؛ زیرا زندگی آن ها از 
طریق جنگ تأمین می شد همچنین زمانی که ماه ذی الحجه در گرما واقع می شد آن را جابجا 
می کردند؛ زیرا انجام اعمال حج در گرما برای آن ها سخت بود. تولیت حرم حضرت معصومه 
)س( بابیان اینکه وقتی کفار به جابجایی ماه ها اقدام می کردند خداوند اعمال آن ها را زیادتی 
بر کفر نامید، اظهار کرد: این آیه منحصر به زمان خاصی نیست و دستبرد به دین منحصر به 
دوران جاهلیت نبوده و در جاهلیت مدرن هم وجود دارد و هنوز هم افرادی هستند که برای 
قرآن تفسیرهای غرب گرایانه دارند. وی افزود: برخی معتقد هستند با توجه به مسائل سیاسی 
و اقتصادی و برای حفظ ارتباط با دنیا غرب، دوران احکامی مانند قطع دست برای سارق، 
حجاب و پوشش عفیفانه و قصاص سپری شده و به عقیده آن ها باید قرآنی جدید با احکام مدرن 
تألیف شود. عضو مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: قبل از اینکه بدعت ها به سنت و منکرها 
به معروف، تبدیل شوند همه باید برای دفاع از احکام خدا و پاسداری از خون شهدا قیام کنیم.

آیت الله سعیدی در خطبه دوم در رابطه با دهه بصیرت )۹ دی تا ۱۹ دی( عنوان کرد: 
مهم ترین عنصر در این دو واقعه، نقش بصیرت و عمل به هنگام مردم تحت زعامت و فرمان 
رهبری است. وی ادامه داد: بر نویسندگان، خطبا و اهل ادب واجب است که حق و حد این 
دهه سرنوشت ساز را ادا کنند. تولیت حرم حضرت معصومه )س(،ضمن تبریک آغاز سال نو 
میلادی به مسیحیان، اظهار کرد: حضرت عیسی )ع( در اولین دیدار خود با مردم در گهواره 
گفت که من جبار و ستمکار نیستم. خطیب نماز جمعه قم ادامه داد: اگر حضرت عیسی 
)ع( اکنون در میان مردم بود، سرگردانی و گرسنگی میلیون ها انسان ستم دیده که به وسیله 
قدرت های بزرگ استثمار می شوند را تحمل نمی کرد. وی در رابطه با شهادت سردار سلیمانی 
گفت: شهید سلیمانی چهره بین المللی مقاومت است که به حول قوه الهی با این مجاهدت ها و 
شهادت ها سرانجام مستضعفان بر مستکبران پیروز خواهند شد. تولیت حرم حضرت معصومه 
)س( بیان کرد: آیت الله مصباح یزدی، مخالف قرائت های مختلف از دین بود همچنین از 
مهم ترین نظریه پردازان و مدافعان نظریه ولایت مطلق فقیه بود. وی افزود: ایشان نظام فکری 
خود را صریح و شفاف بیان می کرد و سازش نکردن با فرهنگ غربی به عنوان فرهنگ کفر را 
توصیه می کرد. وی ضمن تشکر از رئیس جمهور و هیئت دولت برای سفر به مناطق مختلف 
استان قم، دریافت نامه ها و شنیدن سخنان خیرخواهانه مراجع تقلید، خطاب به رئیس جمهور 
گفت: ما ضمن تأیید این درخواست ها روی مسائل فرهنگی، تربیتی و انقلابی این شهر مقدس 
تاکید داریم. وی ادامه داد: شما در سخنان خود در مقاطع مختلف گفتید که قم کار جهادی و 
جدی می طلبد و امید و اعتماد مردم به نظام و مسئولین و کارآمدی مهم ترین مؤلفه امنیت ملی 

است و باور دارید که دشمن به دنبال القا ناتوانی مسئولین است.
آیت الله سعیدی ادامه داد: با توکل به خدا، رهبری رهبر معظم انقلاب، جدیت و تلاش دولت 

و همراهی و صبر مردم این نقشه دشمن هم نقش بر آب خواهد شد.

روز پنجشنبه برگزارشد؛

دیدارمعاون وزیر آموزش و پرورش با 
خانواده معلم شهید عسکری جمکرانی 

 معاون حقوقی و امورمجلس وزارت آموزش و پرورش در جریان سفر رییس جمهوری به قم با 
پدر بزرگوار شهید مدافع حرم »مجید عسکری جمکرانی« دیدار کرد.  قاسم احمدی لاشکی به 
همراه مدیرکل و جمعی از مسئولان آموزش و پرورش استان قم روزپنجشنبه با حضور در منزل 
معلم شهید مدافع حرم »مجید عسکری جمکرانی« با خانواده این شهید دیدار و از مقام آن 
شهید بزرگوار تجلیل کردند. وی در این دیدار طی سخنانی بیان داشت: شهدا تا پای جان برای 
ایستادگی وطن مقاومت کرده و برای دفاع از نوامیس از هیچ کوششی دریغ نکردند. وی افزود: 

فرهیخته  معلمانی 
که برای دفاع از حرم 
)س(  زینب  حضرت 
پشت به دنیا کرده و 
جان خود را در طبق 
اند  نهاده  اخلاص 
است  افتخار  باعث 
انسان های  این ها  و 
که  هستند  آسمانی 
زمین  مهمان  مدتی 

بوده اند.

سازمان اتوبوسرانی قم و حومه 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

در نظر دارد نسبت به خرید تعداد 78 حلقه لاستیك اتوبوس با مشخصات 70R22.5/275 از لاستیك 
فروشی های معتبر و دارای مجوز )اشخاص حقیقی و حقوقی( با رعایت مقررات و ضوابط از طریق مناقصه اقدام 

نماید.
متقاضیان واجد شرایط می بایست از تاریخ نشر آگهی تا آخر وقت اداری روزسه شنبه مورخ 14 / 10 / 1400 
ساعت 14:20پیشنهاد قیمت خود را در پاکت در بسته با احتساب مالیات بر ارزش افزوده به نشانی قم، بلوار 

شهید خداکرم، جنب ترمینال مسافربری، سازمان اتوبوسرانی واحد حراست سازمان ارائه نمایند.
 توضیحات:

- سازمان در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار است.
- حداکثر زمان قبول پیشنهادات تا پایان وقت اداری روز سه شنبه ساعت 14:20 مورخ 14/ 10/ 1400 

می باشد.
-پاکت های ارسالی در روز چهار شنبه مورخ 15/ 10/ 1400 ساعت 8 صبح بازگشایی می شود.

 در نظر دارد تهیه و اجرای آبنمای تصادفی را از طریق برگزاری تشریفات مناقصه به شرکتهای 

واجد الشرایط  واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت های واجد شرایط دعوت به عمل می آید از تاریخ 

نشر آگهی نوبت دوم نسبت به دریافت اسناد شرکت در مناقصه و به مدت10 روز و تا پایان 

ساعت اداری مورخ 1400/10/27 جهت ارائه پیشنهادات به اداره حقوقی و قراردادها سازمان 

زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان آذر کوچه شماره 25 مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات 

بیشتر با شماره تلفن ۰25-۳۷۷۰۱5۱2 داخلی ۳۰۴ تماس حاصل فرمائید ضمناً سازمان در رد 

یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

آگهی مناقصه

آگهی مناقصه آبنمای تصادفی)نوبت اول(

شناسه:1252412روابط عمومی سازمان اتوبوسرانی قم و حومه

شناسه آگهی:1252146
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شنبه-11دی ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25423

راهبردهای سردار سلیمانی
در مکتب سردار شهید حاج قاسم سلیمانی می 
توان چند راهبرد را برای دفاع از مسلمانان جهان و 

مبارزه با استکبار جهانی مشاهده کرد.
با هدف  متحد ساختن کشورهای اسلامی و  اتحاد اسلامی که  ۱- راهبرد 
مسلمانان جهان دنبال می شد، تاکید بر تقویت اشتراکات و کاهش اختلافات 
داشت. ایشان در اجرای این راهبرد مهم، فقط نظریه پرداز نبود و خود نیز مانند 
یک سرباز سلحشور، در کنار اهل سنت و شیعیان در صحنه حاضر بود. سردار 
سلیمانی 5۱ روز در جنگ غزه در کنار رزمندگان فلسطینی که اکثریت قریب به 
اتفاق آنها اهل سنت بودند، با رژیم صهیونیستی جنگید و برای پیروزی بر این رژیم، 
نقش آفرینی کرد. جبهه حق در این نبرد پیروز شد و اسراییل پس از رجزخوانی 
های اولیه، با پذیرش آتش بس، به شکست خود اعتراف کرد. در جنگ ۳۳ روزه نیز 
سردار سلیمانی در کنار حزب الله و شیعیان بود و همراه با آنان، رژیم صهیونیستی 
را مجبور به خروج از لبنان و پذیرش شکست کرد. حماس، جهاد اسلامی، حزب 
الله، مجاهدین افغانستان  و انصارالله یمن، سردار سلیمانی را از خود می دانستند 
و نقش او را در رقم خوردن پیروزی های محور مقاومت می ستودند. در اسنادی 
که از آمریکایی ها به دست آمده آنها بارها  از اینکه سردار سلیمانی مورد اطمینان 
همه کشورها و گروه های محور مقاومت است، اذعان داشته و گفته اند که هنگام 
بروز اختلاف میان برخی احزاب و گروه ها در عراق، همه منتظر بودند تا سردار 

سلیمانی بیاید و برای کاهش اختلافات وساطت کند.
2- راهبرد بعدی شهید سلیمانی؛ دفاع از حاکمیت ملی کشورها بود. بعد از 
فروپاشی شوروی حاکمیت ملی کشورها اصالت یافت و و با پایان جنگ سرد، حتی 
کوچک ترین کشورها، نسبت به حاکمیت ملی خود تعصب پیدا کردند در حالی 
که آمریکا به دنبال تحمیل هژمونی خود با نادیده گرفتن حاکمیت ملی کشورهای 
مستقل بود. راهبرد آمریکا در غرب آسیا نیز ایجاد تزلزل در حاکمیت ملی کشورها 
از طریق تحریک اقوام و مذاهب مختلف بود. سردار سلیمانی با شناخت زوایای 
دسایس آمریکا، دفاع از حاکمیت ملی کشورها را به عنوان راهبرد در سوریه، 
افغانستان، عراق، لبنان و یمن دنبال  کرد. برای مثال، آمریکایی ها در سوریه به 
دنبال نقض حاکمیت ملی این کشور بودند و قصد تغییر دولت قانونی سوریه و 
برآمده از آرای مردم را داشت. سردار سلیمانی در مقابل این دسیسه ایستاد و با 

دفاع از حاکمیت ملی سوریه از ایجاد دولت قانونی در این کشور دفاع کرد.
۳- راهبرد دیگر سردار سلیمانی؛ حمایت از تمامیت ارضی کشورها و مخالفت 
با تغییر مرزهای جغرافیایی در غرب آسیا  بود. آمریکایی ها برای بازمهندسی 
منطقه به دنبال این بودند که تمامیت ارضی کشورها را نقض و زمینه تجزیه آنها را 
با تغییر مرزهای جغرافیایی فراهم کنند. آنها برنامه داشتند که عراق را به سه بخش 
سنی نشین، شیعه نشین و کردنشین تجزیه و به سه کشور تبدیل کنند. در سوریه 
نیز همین هدف را دنبال می کردند و قصد داشتند این کشور را به بخش های 
کردنشین و عرب نشین تبدیل کنند. سیاست سازان آمریکائی در افغانستان نیز 
به دنبال ایجاد پشتونستان و رسمیت بخشیدن به جنگ های قومی  و تجزیه این 
کشور بود. در یمن نیز احیای مجدد یمن جنوبی و یمن شمالی در زمره برنامه های 
کاخ سفید قرار داشت. در این مقطع راهبرد سردار سلیمانی دفاع از تمامیت ارضی 
کشورهای اسلامی و خنثی کردن توطئه کاخ سفید بود و با کمک محور مقاومت، 

این هدف مهم را محقق ساخت. 
۴- راهبرد چهارم شهید سلیمانی، تامین امنیت با مشارکت کشورهای منطقه 
بود. سردار سلیمانی بر این باور بود که اگر عراق با دسایس آمریکا و اسرائیل ناامن 
شود، سوریه و لبنان و ایران هم ناامن می شوند. او معتقد بود کشورهای منطقه باید 
در کنار توجه به امنیت خود، به دنبال ایجاد امنیت منطقه ای باشند چرا که این 
نوع امنیت، با مشارکت کشورهای منطقه، با ثبات و پایا خواهد بود. او می گفت 
وقتی عراق، سوریه، ایران و لبنان به دنبال امنیت منطقه ای باشند، بالطبع قوی تر 
می شوند و می توانند در مقابل هژمونی و توسعه طلبی  آمریکا بایستند. مطالبه 
جدی سردار سلیمانی برای خروج نیروهای فرامنطقه ای بویژه آمریکا از غرب آسیا 
و مقابله جدی و موثر با تروریسم تکفیری، در مسیر تحقق همین راهبرد و تامین 

امنیت در منطقه  بود.
امروز با تحقق راهبردهای سردار سلیمانی، سوریه که آمریکایی ها مدعی بودند 
ظرف یک ماه سقوط می کند، قدرتمندتر از گذشته به کار خود ادامه داده و جهان، 
شاهد تحولات مثبت به خصوص در حوزه سازندگی در این کشور است. عراق، 
یکپارچه مانده و به مراتب قدرتمندتر از گذشته است. آمریکایی ها  از افغانستان 
رفتند و مجبور هستند از عراق هم بروند و این یک امر محتوم است. در لبنان 
قدرت حزب الله به مراتب بیش از گذشته است و محور مقاومت استوار مانده و 
در یمن، ائتلاف سعودی، زبون تر از گذشته، شکست های پی در پی را تجربه 
می کند. علیرغم نظر آمریکایی ها، امروز جغرافیای منطقه تغییر نکرده، مرزهای 
بین المللی ثابت مانده و هیچ کشوری تجزیه نشده است. اینها همه نشان می دهد 

که راهبردهای سردار سلیمانی عملیاتی شده و طرح های او نتیجه داده است.
سردار سلیمانی با تمام وجود برای اتحاد امت اسلامی و ترقی و تعالی این امت 
تلاش کرد و جان خود را به خطر  انداخت و در آخر هم در کنار همرزم خود سردار 
ابومهدی المهندس، به دست شقی ترین فرد زمان یعنی دونالد ترامپ، به شهادت 
رسید. در فقدان سردار، نه فقط ایران، بلکه امت اسلامی و به خصوص کشورهایی 
که شهید سلیمانی برای آن کشورها فداکاری کرده بود، سوختند و با ابراز تنفر از 
آمریکا، ایده مقاومت را جهانی  کردند. شخصیت والا و راهبردهای چندگانه  سردار 
سلیمانی این ظرفیت و قابلیت را ایجاد کرد تا رهبر فرزانه انقلاب، شهید سلیمانی 
را قهرمان امت اسلامی نامیده واو را چنین توصیف کنند: »سردار شهید عزیز را 
با چشم یک مکتب، یک راه، یک مدرسه ی درس آموز نگاه کنیم.«2۷/۱۰/۹۸ و 
تردیدی نیست که مدرسه و مکتب سلیمانی، جاودان می ماند و شاگردان تمدن 

نوین اسلامی را تربیت خواهد کرد.

معاون قوه قضاییه: 
۲۰۰ واحد قضایی در سراسر کشور

احداث می شود
معاون مالی، عمرانی و پشتیبانی قوه قضاییه گفت: به منظور رفاه مراجعه 
کنندگان به دستگاه قضایی، احداث 2۰۰ واحد قضایی در سراسر کشور را در 

دستورکار قرار داده ایم. 
بر پایه مطلب دریافتی روز جمعه، ابراهیم شاهرخیان در سفر به استان فارس 
در جمع نمایندگان استان فارس در مجلس شورای اسلامی و مسئولان قضایی 
استان افزود: در پیشنهادهای بودجه ای سال آینده با حمایت نمایندگان مجلس 
و تصویب این طرح و از محل اعتبارات قوه قضاییه درصدد احداث 2۰۰ واحد 

قضایی در سراسر کشور هستیم.
معاون قوه قضاییه در این سفر ضمن بررسی آخرین وضعیت پروژه های عمرانی 
دادگستری استان فارس بر رفع مشکلات عمرانی و مجتمع های قضایی در حال 
ساخت این استان با استفاده از ظرفیت و اعتبارات تخصیص یافته و اعتبارات 
استانی تأکید کرد. عضور شورای عالی قضایی کشور با بیان اینکه بر اساس ضابطه 
٧٨١ مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری فضاهای فیزیکی مورد استفاده 
قوه قضاییه در سراسر کشور چهار میلیون متر مربع است گفت: در حال حاضر 
مجموعه ساختمان ها و فضاهای فیزیکی مورد استفاده قوه قضاییه کمتر از 2 
میلیون متر مربع بوده و برخی از ساختمان ها یا متعلق به سالیان گذشته و بسیار 
فرسوده است و یا برخی از این اماکن به صورت استیجاره ای است.  شاهرخیان در 
ادامه افزود: بر همین اساس در آخرین سال برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور 
۱۸۰ هزار متر مربع جهت توسعه عمرانی برای قوه قضاییه در سطح کشور مصوب 
شده است که با این وجود فاصله زیادی بین نیازمندی و وضعیت کنونی فضای های 
اداری قوه قضاییه وجود دارد و متاسفانه کمتر دستگاهی در کشور دارای چنین 
شرایطی است. وی در بخش دیگری از سخنان خود از بررسی طرح فوق العاده 
خاص کارکنان قوه قضاییه در صحن علنی مجلس شورای اسلامی در هفته پیش 
رو خبر داد و اظهار امیدواری کرد: با رایزنی های انجام شده فضای مناسبی جهت 
تصویب نهایی این طرح ایجاد شده است. معاون مالی، عمرانی و پشتیبانی قوه 
قضاییه تصریح کرد: منابع مالی این طرح از دو و نه دهم درصد )٢.٩ درصد( بودجه 

عمومی دولت مصرّح در ماده ۱۱۹ قانون برنامه ششم توسعه تأمین خواهد شد.

محسن پاک آیین*

اخبار

رئیس جمهوردر نشست خبری با رسانه های قم:

فرودگاه، منوریل و مترو حمایت می شود 
تا به سرانجام برسند

رئیس جمهورگفت: مسئله فرودگاه قم است که کار آن در میانه راه رها شده است. 
زمانی که من قوه قضاییه بودم بخش قضایی آن حل شد. دیشب هم مطرح شد که 
دولت حمایت کند تا این پروژه به سرانجام برسد. این از جمله پروژه هایی است که 

در این سفر به قطعیت  نتیجه رسیده است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی  جمعه شب در نشست خبری  خود بار رسانه های قم 
در تشریح مسائل پیگیری شده در سیزدهمین سفر استانی دولت گفت: همکاران 
ما در دولت مشکلات قم را قبل از سفر بررسی کردند و با نظرخواهی از استاندار 
محترم و تولیت محترم آستان مقدس حضرت معصومه )س( و صاحب نظران 
کارشناسی ها منتهی شد به مصوباتی که با حضور معاون اول رئیس جمهور موارد 
اولویت دار، تصویب شد. وی افزود: همچنین بانکها و بخش هایی که باید اعتبارات 
را تامین کنند مشخص شده و گزارش نهایی آن هم در جلسه شورای اداری استان 

توسط وزرا داده شد.
کارگروه صنایع و کارگروه گردشگری زیارت درقم تشکیل می شود

رئیس جمهور با اشاره به فعال شدن کارگروههایی در کوتاه مدت گفت: یکی از 
این کارگروه ها در بخش صنعت بود که مقرر شد با شرکت وزارت صمت، صندوق 
توسعه و بانک مرکزی و استانداری تشکیل و واحدهای مشکل دار شناسایی شوند. 
این کارگروه باید برای فعال شدن واحدهای مذکور پیگیری کند تا در نهایت به ایجاد 
اشتغال منجر شود. سید ابراهیم رئیسی کارگروه دوم را در زمینه گردشگری زیارت 
برشمرد و گفت: هم مردم نسبت به حضرت معصومه )س( علاقه دارند و جمعیت 
زیادی به قم می آید و هم قم محل عبور ۱۷ استان کشور است. بنابراین کارگروه 
زیارت باید برای رفع مشکلات گردشگری زیارت فعال شود که این امر رونق اقتصاد 
گردشگری را همراه خود خواهد داشت. این هم برای ایجاد می تواند برای ایجاد 

اشتغال کمک به سزایی بکند.
رئیس جمهور افزود: از طرف دیگر قم استان فرهنگی است و باید نسبت به 
مسائل فرهنگی آن به عنوان یک اولویت توجه شود. این امر حتما برای دولت هم 
دارای اولویت است که باید با همکاری حوزه علمیه، آستان مقدس و موسسات 
فرهنگی بخش فرهنگی فعال شود تا نه تنها از استان صیانت شود بلکه آثار ان برای 
کشور هم باشد. آیت الله رئیسی مسئله دیگر قم را بحث بافت فرسوده در بخش 
مرکزی شهر قم دانست و گفت: این موضوع یکی از دغدغه های مردم است که 
توسط وزیر گردشگری مورد بازدید قرار گرفت و مقرر شد حتما مورد به مورد این 
اماکن شناسایی شوند. اگر موردی را میراث فرهنگی مشخص کرد طبق قانون باید 
تعیین تکلیف شود در غیر این صورت باید بخش هایی که میراث فرهنگی نیست 

آزاد شود تا مردم بتوانند ساخت و ساز خودشان را داشته باشند.
برای تکمیل  مونوریل باید بخش خصوصی واردعمل شود

حجت الاسلام رئیسی گفت: در خصوص مونوریل باید بخش خصوصی وارد عمل 
شود و دولت باید سرمایه و سود بخش خصوصی را تضمین کند و این از طریق 

استانداری و تهران پیگیری می شود.
رئیسی افزود: در مسئله آب و فاضلاب برخی مناطق قم هم موضوع از طریق 
وزارت نیرو دنبال می شود و همچنین در بخش راه های جاده ای و ریلی وزیر راه 
بعد از بازدیدهایی که داشت، گزارشی از طرح ها و اعتبارات اختصاص یافته ارائه 

کرد.
آیت الله رئیسی سپس به سه پروژه مورد درخواست مردم اشاره کرد و گفت: علاوه 
بر این موارد چند پروژه قم مشکل دارد که یکی از آنها منوریل است. در این موضوع 
باید از سرمایه گذاران بخش خصوصی دعوت شود که هم سرمایه و هم سود آنها 

تضمین شود و به بهره برداری برسد.
وی در ادامه گفت: نکته بعد مسئله فرودگاه قم است که کار آن در میانه راه رها 
شده است. زمانی که من قوه قضاییه بودم بخش قضایی آن حل شد. دیشب 
هم مطرح شد که دولت حمایت کند تا این پروژه به سرانجام برسد. این از جمله 

پروژه هایی است که در این سفر به قطعیت  نتیجه وبرسد.
رئیسی افزود: مسئله سوم بحث مترو قم است که نیاز به تجهیزاتی دارد که باید 
توسط تهران تامین شود تا در بخشهایی که آماده شده است، مردم بتوانند از آن 

استفاده کنند و این کار باید توسط استاندار پیگیری شود.
کارگروهی را برای پیگیری مسائل دریاچه نمک راه اندازی می شود

ظرفیت های  از  استفاده  و  آبه  حق  اختصاص  پیرامون  رئیسی  حجت الاسلام 
دریاچه قم هم گفت: یک کارگروهی را برای پیگیری مسائل دریاچه نمک راه اندازی 
می کنیم که این کارگروه از جهات مختلف باید نسبت به دریاچه نمک فعال شود و 

رسانه ها هم باید همراه با مسئولان پیگیری خود را انجام دهند.
دولت برای بازگشت اطمینان به بورس تلاش می کند

 رئیس جمهور در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران درباره وضعیت بورس و کاهش 
تورم گفت: دولت تصمیمات تورم زا مانند استقراض از بانک مرکزی را کنار گذاشته 
و از طرفی با پیگیری برخی امور مانند توسعه صادرات به دنبال درآمدزایی بیشتر 

است.
از  تورم  از مباحث مهم در کاهش  به عنوان یکی  را  نقدینگی  وی عدم خلق 
سیاست های اصلی دولت دانست و اضافه کرد: الان تورم در سطح کشور شکل 
روند نزولی به خود گرفته و با ادامه این وضعیت کنترل و سیر نزولی تورم در آینده 

کاملا نمایان خواهد شد.
رییس جمهور راه اندازی سامانه بازرگام را یکی از اقدامات دولت برای بازگرداندن 
آرامش به بازار و کنترل تورم برشمرد و افزود: دولت به دنبال این است که محصولات 
و کالاهای مورد نیاز جامعه را در حدنیاز فراهم و با قیمت مصوب در اختیار مردم قرار 
بدهد. سید ابراهیم رئیسی در خصوص پیگیری وضعیت بورس گفت: ما در جلسه 
ستاد اقتصادی دولت پیگیری کردیم که چه راهکارهایی می توانیم دنبال کنیم 
که بورس آرامش پیدا کند و سرمایه گذاران و سهامداران ببینند که کاملًا وضعیت 
متفاوت شده است. در همین خصوص ۱۰ تصمیم در این زمینه گرفته و توسط 

وزیر اقتصاد اعلام شد.
رئیسی اضافه کرد: برنامه دولت این است که تلاش کند بورس برای سهامداران 
و کسانی که امروز نگاهشان به بورس هست از یک وضعیت متفاوتی برخوردار 

شود.

رییس جمهور در دومین روز از سفر خود به استان قم به طور جداگانه با آیات جوادی 
آملی، علوی گرگانی، سبحانی، نوری همدانی و مکارم شیرازی دیدار و در خصوص 
محورهای مختلف بخصوص اقتصاد و معیشت مردم، روابط خارجی و مسائل فرهنگی 

با آنان گفت وگو کرد. 
رئیس جمهور اسلامی ایران صبح روزجمعه  در دومین روز از سفر استانی به شهر 
همدانی،  نوری  شیرازی،  مکارم  آیات  حضرات  تقلید  عظام  مراجع  با  قم  مقدس 

سبحانی، جوادی آملی و علوی گرگانی دیدار و گفتگو کرد. 
آیت الله مکارم شیرازی: مشکل گرانی به صورت ریشه ای حل شود

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رئیس جمهور، ایجاد امید در جامعه را مهم ترین 
مسأله در پیشرفت کشور دانست و گفت: مردم نسبت به شما امیدوار هستند.

وی بر ضرورت حل ریشه ای و اساسی مشکل گرانی در کشور تاکید کرد و گفت: 
بعضی از شرکت های دولتی خود باعث گرانی هستند، البته برخی از کاسبان نااهل 
نیز به گرانی دامن می زنند. این مرجع تقلید بر مقابله جدی با مسألۀ قاچاق و واردات 
بی رویه تأکید کرد و افزود: البته حل این مشکلات، زمان بر است، اما دولت ضمن 

توجیه مردم، برای حل آن ها باید تمام سعی و تلاش خود را انجام دهد.
آیت الله مکارم شیرازی به گلایۀ شدید مردم از نظام بانکی کشور اشاره کرد و گفت: 
متأسفانه بانک ها به مصوبات دولتی هم توجه نمی کنند که باید نسبت به اصلاح نظام 

بانکی کشور فکری اساسی صورت گیرد.
وی قم را متعلق به تمام جهان اسلام و تشیع دانست که به خاطر حرم حضرت 
معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران و حوزۀ علمیه، نیازمند به برنامه ریزی و توجه 
خاص است. این مرجع تقلید بر ضرورت اتمام طرح ها و پروژه های مهم در قم همانند 

فرودگاه و مترو اشاره کرد و گفت: قم باید شهری آباد، منظم و آبرومند شود.
وی بر ضرورت تشکیل کارگروه فرهنگی جهت برخورد با برخی از مفاسد اخلاقی در 

قم و بر حل مشکلات کارگران برخی کارخانجات و شرکت ها تأکید کرد.
 آیت الله مکارم شیرازی در پایان برای موفقیت رئیس جمهور جهت حل مشکلات 

مردم و کشور دعا کرد.
 آیت الله نوری همدانی: 

اولین کار دولت باید ساماندهی وضعیت معیشت مردم باشد 
این مطلب گفت:  بیان  با  رئیس جمهوری  دیدار  در  نیز  نوری همدانی  آیت الله 
گرانی ها و محرومیت هایی برای مردم وجود دارد که اولین کار دولت باید ساماندهی 

این وضعیت باشد.
این مرجع تقلید با تاکید به توجه بیشتر دولتمردان به مردم گفت: همه مردم به دولت 

سیزدهم امیدوارند و منتظر گام های مثبت این دولت هستند.
آیت الله نوری همدانی همچنین به نظارت بیشتر بر بانک ها و فعالیت های آنان 
تاکید کرد و گفت: دیر کرد یک نوع ربا و حرام است، اما در بانک ها اعمال می شود 

و از مردم اخذ می شود.
وی با بیان اینکه در اسلام پول در برابر کار پرداخت می شود خاطرنشان کرد: در 
ربا زایش پیدا می کند و پول در برابر پول پرداخت می شود که این اصلا مورد پذیرش 

اسلام نیست.
وی در ادامه بر استفاده دولت سیزدهم از مدیران باتجربه تاکید کرد و گفت: اداره 
امور را باید مسئولین به دست بگیرند که از تجربه کافی برخوردارند تا مردم هم 

خیالشان راحت شود.
آیت الله نوری همدانی در ادامه بر گسترش هر چه بیشتر امر به معروف و نهی از 
منکر در جامعه تاکید کرد و گفت: در ساختار مملکت ما باید این فریضه واجب بیش از 

پیش مورد توجه همگان قرار گیرد.
 تاکید آیت الله سبحانی بر رسیدگی دولت به مشکلات فرهنگی

آیت الله سبحانی  نیزدر دیدار رئیس جمهور گفت: برای حل مشکلات فرهنگی 
خصوصا حجاب و عفاف باید از مدارس و دانشگاه ها اقدام کرد.

این مرجع تقلید افزود: باید به این موضوعات فرهنگی و حجاب و عفاف توجه ویژه 
شود و از مدارس و دانشگاه ها برای علاج آن با انتخاب روسای انقلابی و دلسوز اقدام 

شود. 
آیت الله سبحانی به مشکلاتی از جمله ساخت مونور یل در قم اشاره کرد و از حجت 
الاسلام و المسلمین رئیسی خواست نسبت به سر و سامان دادن به این موضوع با 

نظر کارشناسان اقدام کند.
 آیت الله جوادی آملی: 

همه تلاش کنند مردم محترمانه و آبرومندانه زندگی کنند
آیت الله جوادی آملی  نیزدر دیدار رئیس جمهور گفت: مسئولان باید همت بلند 
داشته باشند و بدانند که مدیریت و اقتصاد یک کار علمی است، باید همه تلاش کنند 

که مردم محترمانه و آبرومندانه زندگی کنند.
این مرجع تقلید با بیان اینکه در بیان قرآن، اقتصاد عامل قیام و ایستادگی جامعه 
است، اگر اقتصاد خراب باشد و ستون فقرات جامعه مشکل داشته باشد، مجبور 
خواهد بود به دیگران باج بدهد گفت: فقر به معنای نداشتن و نداری نیست، اسلام به 
شخص ندار، فقیر نمی گوید! در فرهنگ اسلام، فقیر کسی است که ستون فقراتش 

شکسته است، چنین فردی به هیچ کس اعتماد نخواهد کرد. 
وی با تاکید بر لزوم خودکفایی کشور در عرصه های مختلف افزود: ما هرگز در را به 
روی خود نمی بندیم، ما با کسی قهر نیستیم و با همه کشور ها تعامل می کنیم آن ها 
نیز باید مودب باشند و ادب را در مقابل ما رعایت کنند، اما ما پس از دست دادن با آنها، 

باید انگشتان خود را بشماریم، این معنای استقلال است.
آیت الله جوادی آملی خاطرنشان کرد: توسعه در کار و تولید باید مورد توجه جدی 
قرار گیرد، کشور این ظرفیت را دارد، باید تولیدکنندگان تشویق شوند و دولت هم آن ها 

را هدایت و مراقبت کند.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه خداوند مردم را »کریم« آفرید؛ گفت: روی این 
اصل کشور را کمیته امدادی اداره کردن برخلاف فرهنگ خلقت است، خداوند 

انسان را با کرامت خلق کرد و دستور داد کرامت انسان محفوظ باشد.
وی افزود: به دلیل همین تاکید اسلام بر حفظ کرامت انسان است که مزدوری در 
اسلام نهی نشده است، علما این نهی را حمل بر کراهت کرده اند، اما برخی از کراهت 
بالاتر نیز گفته اند، سفارش اسلام این است که شما باید کنار سفره خود بنشینید، 
پیامبر )ص( دست کارگری را بوسید که برای خود کار می کرد، نه اینکه فردی که برای 

دیگری کار می کند.
 تاکید آیت االله علوی گرگانی بر مدیریت صحیح منابع آب

آیت الله علوی گرگانی  نیزدر دیدار رئیس جمهور به مدیریت منابع آب در کشور اشاره 
کرد و گفت: آب در کشور ما به خوبی مدیریت نمی شود چرا که ما کمبود آب نداریم، 
اما مدیریت آب اشتباه است. این مرجع تقلید با بیان این مطلب افزود: اگر منابع آبی 

به درستی مدیریت شود هم مردم و هم کشاورزان متضرر نمی شوند.

آیت الله علوی گرگانی تصریح کرد: برخی کمبود ها و نواقص در کشور وجود دارد که 
باید تلاش کنید تا این مشکلات حل و رفع شود.

وی با اشاره به وجود برخی طرح های نیمه تمام در کشور گفت: طرح ها باید به انجام 
برسد و نباید به هیچ عنوان طرحی را نیمه کاره رها کرد.

این مرجع تقلید همچنین به اوضاع فرهنگی جامعه پرداخت و گفت: وضع فرهنگی 
جامعه نابسامان است و هر چه جلوتر می رویم این نابسامانی ها بیشتر می شود.

آیت الله علوی گرگانی به سفر های استانی رئیس جمهور نیز اشاره کرد و گفت: 
سفر های استانی بسیار ارزشمند است چرا که باعث می شود مسئولان مشکلات را 
از نزدیک ببینند و لمس کنند. وی حضور رئیس جمهور در میان مردم را مایه آرامش 
دانست و گفت: وقتی مسئولان برای دیدن مشکلات نزد مردم می آیند آرامش جامعه 

را در پی دارد و قطعا موفقیت را به همراه خواهد داشت.
دیدار رئیس جمهور با آیت الله صافی گلپایگانی 

دکتر رئیسی با آیت الله العظمی لطف الله صافی گلپایگانی دیدار کرد. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در ادامه برنامه های دومین روز 
سفر خود به قم شامگاه جمعه با حضور در بیت آیت الله العظمی لطف الله صافی 

گلپایگانی، با این مرجع عظام تقلید دیدار و گفتگو کرد.
 رئیس جمهور :

گرانی و تورم به زودی متوقف می شود 
رئیس جمهور نیزدر این دیدارها با بیان اینکه گرانی و تورم به زودی متوقف می شود 
گفت: گرانی های اخیر نتیجه تصمیمات نادرست گذشته است و آثار تصمیمات ما در 

ماه های آینده روشن می شود.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی افزود: دولت سیزدهم برای کنترل تورم اقداماتی 
انجام داده و همچنین برخی فعالیت های تورم زا را متوقف کرده است و بر اساس 

همین تصمیم ها شاهد روند کاهشی تورم هستیم.
دولت به دنبال گره گشایی از کار مردم است 

رئیس جمهور ادامه داد: مردم نباید نگران و دغدغه مند باشند چرا که دولت به دنبال 
گره گشایی از کار مردم است.

وی به حمله سایبری دشمنان به جایگاه های سوخت کشور اشاره کرد و گفت: 
دشمنان فتنه عظیمی را برای کشور تدارک دیده بودند، اما اعتماد مردم به دولت مانع 

از این فتنه شد.
رئیس جمهور گفت: باید با روحیه ای جهادی وارد میدان شد تا کار ها پیش برود و 

مردم ببینند در جامعه کار صورت می گیرد.
وی در ادامه از عزم دولت برای کنترل و مهار کرونا خبر داد و گفت: دولت سیزدهم 
در حالی دولت را تحویل گرفت که روزانه ۷۰۰ نفر فوتی داشتیم، اما با اقدامات صورت 

گرفته این روند به خوبی مهار شده است.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی گفت: با سرعت گرفتن واکسیناسیون در کشور 
وضعیت مطلوبی نسبت به دیگر کشور ها داریم و آمار فوتی ها به مراتب کم شده است.

بنای دولت تعامل با دنیا است 
رئیس جمهور افزود: دولت سیزدهم از ابتدای کار اصل را بر تعامل با دنیا به ویژه 

همسایگان گذاشته است.
وی افزود: در همین چند ماه کار دولت جدید بین ۳۰ تا ۴۰ درصد صادرات به 

کشور های همسایه افزایش یافته است.
دکتر رئیسی گفت: کشور های همسایه طالب محصولات کشاورزی و صنعتی ایران 

هستند و فقط باید درست ارائه شود.
سفر به استان ها در دستور کار دولت است 

وی همچنین به وجود برخی مشکلات در استان قم اشاره کرد و گفت: طرح های 
نیمه تمام، بیکاری و مشکل مسکن از عمده ترین مشکلات مردم است که در این سفر 

مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات لازم اتخاذ شد.
رئیس جمهور با بیان اینکه سفر به استان ها در دستور کار دولت است گفت: سفر 
به استان ها برکات بسیاری دارد، زیرا بررسی مشکلات از نزدیک برای رفع آن ها بسیار 

تاثیرگذار است.
وی افزود: کار کارشناسی در خصوص مشکلات قم مدتی قبل انجام شد و در این 

سفر بر رفع آن ها در جلسات و دیدار ها تاکید شد.
امکان رسیدن به رشد اقتصادی 8 درصد وجود دارد

رییس جمهور گفت: دولت در دو جبهه خنثی سازی و رفع تحریم ها فعالیت می کند 
و با فعالسازی ظرفیت های کشور امکان رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد وجود دارد.
آیت الله رییسی اظهار داشت: با تلاش دولت برخلاف گذشته استقراض از بانک 

مرکزی انجام نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه دولت سیزدهم به صورت شبانه روز در حال فعالیت برای حل 
مشکلات مردم است، تصریح کرد: رفع مشکل کسری بودجه سال جاری از دغدغه 

های ما است.
دیدار رئیس جمهور با مسئولان نهادهای حوزوی 

حجت الاسلام و المسلمین رئیسی در عصر دومین روز سفرش به قم با رییس و 
اعضای جامعه مدرسین ، مسئولان برخی نهادهای حوزوی و اعضای مجلس خبرگان 

رهبری دیدار و گفتگو کرد.
در این دیدار آیت الله حسینی بوشهری گفت: تمامی دستگاه ها باید برای بهبود 
سطح فرهنگ جامعه همکاری کنند و جامعه مدرسین حوزه علمیه نیز آماده هر گونه 

همکاری و همراهی در این زمینه است.
وی در ادامه به مسئله جمعیت اشاره کرد و گفت: جمعیت مسئله اساسی امروز 
جامعه ماست و اگر امروز برای حل و رفع آن فکر نکنیم فردا دیگر کاری نمی توان کرد.
رئیس جامعه مدرسین افزود: در صورتی که در روند کنونی رشد جمعیت اصلاح 
نشود سال های آینده با جامعه پیری مواجه می شویم که مجبوریم از خارج کشور 

مهاجر بپذیریم.
وی همچنین بر ریل گذاری سیاست های درست اقتصادی در کشور تاکید کرد و 
گفت: اگر ریل گذاری ها به درستی در حوزه اقتصاد صورت گیرد تغییر دولت ها باعث 

آسیب به برنامه ها نمی شود.
آیت الله حسینی بوشهری به برخی از کمبود ها و مشکلات در جامعه پرداخت و 
گفت: دولت باید فکری برای معیشت، وضعیت اقتصادی و زندگی روزمره مردم انجام 

دهد.
وی با بیان اینکه دولت سیزدهم وارث شرایط دولت های پیشین است خاطرنشان 
کرد: کسب و کار مردم، تورم و ارزش پول ملی باید در اولویت کاری دولت سیزدهم 

قرار گیرد.
رییس جمهور علاوه  برشرکت در نشست با شورای عالی مدیریت حوزه علمیه قم 

درنمازجمعه قم نیز حضوریافت.

مراجع عظام تقلید دردیدار رئیس جمهور تاکید کردند؛

ضرورت  رفع ریشه ای مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم
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زانودرد علت ها و درمان های طبیعی  رییس کمیته پیشگیری و بهداشت قرارگاه ستاد ملی مقابله با کرونا :

علائم سرماخوردگی را 
اومیکرون فرض کنیم 

گفت:  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  قرارگاه  بهداشت  و  پیشگیری  کمیته  رییس 
در شرایط فعلی که سویه جدید ویروس کرونا در کشور شناسایی شده، علائم 

سرماخوردگی را باید اومیکرون فرض کنیم.
حمید سوری، اپیدمیولوژیست گفت: افراد اگر علائمی مانند آبریزش، سردرد و 
کوفتگی بدن دارند باید احتمال ابتلا به سویه جدید کرونا را بدهند و خود را مدتی 

قرنطینه کنند. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: با توجه به 
اینکه سرعت انتقال این سویه بسیار بالا است و در نتیجه گسترش آن سریع است، 
همه مردم به شدت باید مراقب باشند و اصول بهداشتی را به دقت رعایت کنند وی 
گفت:سویه جدید اومیکرون به احتمال زیاد می تواند از آزمایش تشخیصی پی سی 
آر فرار کند و از آن بگریزد به این معنی که این سویه جدید این آزمایشی تشخیصی 

را فریب می دهد. 
وی افزود: گزارش های اخیر دانشگاه مریلند در آمریکا نشان می دهد اومیکرون 
می تواند تست تشخیصی پی سی آر را به شکل کاذب منفی کند و افراد را فریب 

دهد. 
وی ادامه داد: با وجود اینکه برخی افراد مبتلا به سویه جدید اومیکرون هستند، اما 

پاسخ آزمایش تشخیصی آن ها ممکن است منفی باشد. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: هرچند این 
موضوع براساس گزارش های اولیه بیان شده، اما نشان می دهد که باید کنترل و 

مراقبت ها را به شدت افزایش داد. 
 این اپیدمیولوژیست یادآور شد: به نظر می رسد رویکرد ما برای ارزیابی و پایش 

وضعیت اپیدمی امیکرون باید اصلاح شود. 
سوری با یادآوری اینکه الگو های پیشگیری و مراقبتی خود را متناسب با سویه 
جدید اصلاح کنیم، ادامه داد: اگر الگو ها و رفتار های خود را اصلاح نکنیم، حتما 

دچار آسیب های جدی خواهیم شد. 
وی ادامه داد: در زمان ابتلا طبیعتا آمادگی نظام سلامت و بهداشت باید به نحو 
مطلوب وجود داشته باشد تا بتوان از گسترش سویه جدید تا حد امکان، جلوگیری 

شود. 
رییس کمیته پیشگیری و بهداشت قرارگاه ستاد ملی مقابله با کرونا همچنین اظهار 
داشت: در تجمعاتی که احتمال ابتلا به بیماری بالا است، باید محدودیت های 

مناسبی اعمال کرد تا از انتقال سویه جدید ویروس کرونا جلوگیری شود. 
سوری افزود: تعطیلی اماکن عمومی در زمان ابتلا به کرونا خیلی قابل استناد 
نیست و به عبارتی این موضوع در زمان فعلی توصیه نمی شود مگر اینکه مجبور به 

این کار شویم. 
وی با تاکید بر اینکه پیش از شیوع سویه جدید پوشش واکسیناسیون را باید به 
شدت افزایش دهیم، افزود: پایش افراد واکسینه نشده باید انجام گیرد و حتی اگر 

لازم شد واکسن را به درب محل سکونت آن ها برسانیم. 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اختصاص ۹۰ میلیارد تومان برای 
تکمیل مرکز جامع سرطان را از مصوبات مهم سفر رییس جمهور به استان قم 

دانست. 
بهرام عین اللهی روز پنجشنبه  شب در جلسه شورای اداری استان قم که با 
حضور رییس جمهور و شماری از وزرا برگزار شد، طی سخنانی با اشاره به برخی 
از مصوبات هیات دولت به قم، افزود: مجوز بکارگیری 25۰ نیروی جدید، افزایش 
پهنه دانشگاه علوم پزشکی قم از 5۰ به ۷۰ هکتار، تخصیص بودجه برای تکمیل 
بیمارستان حضرت معصومه )س( از طریق بنیاد برکت، اختصاص ۱۰ میلیارد 
تومان اعتبار برای تکمیل پایگاه های شهروندی، تخصیص بودجه برای راه اندازی 
مرکز انتقال خون پردیسان و خوابگاه دانشگاه، تکمیل مخزن بتنی بیمارستان 
شهید بهشتی به میزان 5 میلیارد تومان از مصوبات دیگر استان قم در حوزه 

بهداشت و درمان بود.
مشکلات  گفت:  قم،  کهک  شهرستان  به  خود  امروز  سفر  به  اشاره  با  وی 
زیرساختی و نیروی انسانی مرکز درمانی این شهرستان به زودی برطرف خواهد 
شد. وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در پایان بیان کرد: کهک از نظر 
گردشگری ظرفیت بالایی دارد و لازم است تا برای رونق اقتصادی این شهرستان و 
روستاهای آن ایمنی و استانداردسازی راه ها و مسیرهای دسترسی آن در دستور 

کار دولت باشد.
عین اللهی بیان کرد: با تخصیص ستاد ملی کرونا به زودی معوقات کادرپزشکی 

و پرستاران کشور پرداخت خواهد شد.
باید پوشش واکسیناسیون کرونا درقم تکمیل شود 

وی اظهار داشت: در استان قم با راه اندازی ۱۷ مرکز واکسیناسیون کرونا 
تاکنون ۷۳ درصد از جمعیت این استان دُز اول واکسن را دریافت کرده اند و برای 

جلوگیری از سرایت بیشتر اومیکرون باید پوشش واکسیناسیون تکمیل شود.
تقدیر وزیر بهداشت از مجموعه بهداشت و درمان قم در مدیریت کرونا

دکتر عین الهی گفت: باید از خدمات مجموعه بهداشت و درمان قم و همچنین 
دکتر قدیر رییس دانشگاه علوم پزشکی قم به واسطه خدمات ارزشمندی که در 

مدیریت کرونا انجام داده اند، قدردانی کنم.
وی افزود: دانشگاه علوم پزشکی قم در این زمینه خوب عمل کرد و هیچ بیماری 

در پیک کرونا پشت درهای بیمارستان نماند.
عین اللهی خاطرنشان کرد: در طول دوران همه گیری کرونا در مجموع ۸۰ 

هزار بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم بستری شدند.
وی ابراز داشت: با توجه به ویژگی زائرپذیری قم، باید اقدامات لازم برای رونق و 

توسعه گردشگری زیارت و افزایش تخت های بیمارستانی انجام بگیرد.
عین اللهی یادآور شد: بیمارستان یکهزار تختخوابی خاتم و بیمارستان نور دو 
پروژه کلان حوزه درمان استان قم است که عملیات عمرانی آنها آغاز شده است.

اعطای مقام پرستار افتخاری به یک همسر شهید در قم
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین در دیدار با خانواده جانباز 
شهید مجتبی علی بابایی از اهالی شهرستان کهک در استان قم به دلیل ۴۰ 
سال پرستاری شبانه روزی همسر این شهید، مقام پرستار افتخاری را به وی اعطا 
کرد.  بهرام عین اللهی گفت: امروز سالروز ۹ دی و روز بصیرت است که انقلاب 

اسلامی در این روز، بیمه شد.
 وی افزود: لازم است رسانه ها و صداوسیما زندگی و تلاش های همسر شهید 
مجتبی علی بابایی که ۴۰ سال از عمر خود را شبانه روز صرف پرستاری از این 

شهید بزرگوار کرد را به تصویر بکشند.
حضور در مجتمع بیمارستانی شهید بهشتی - امیرالمومنین)ع( 

وی اضافه کرد: مقام معظم رهبری نیز تاکید دارند که از ابزار هنر برای به تصویر 
کشیدن این ایثارگری ها بیشتر استفاده شود.

 وزیر بهداشت تصریح کرد: اینکه یک همسر شهید، عمر خود را برای پرستاری 
از جانباز شهید می گذارد، اوج ایثارگری است که باید از چنین زنان شیردلی، آثار 

هنری فاخر تولید و به نسل جوان نمایش داده شود.
 - بهشتی  شهید  بیمارستانی  مجتمع  در  حضور  با  همچنین  الهی  عین 
امیرالمومنین)ع( ضمن عیادت از بیماران با پرستاران این مجموعه بیمارستانی 

گفت و گو کرد.
وزیر بهداشت از بخش های مختلف بیمارستان و همچنین بیمارستان تنفسی 

احداث شده توسط ارتش بازدید کرد.
هم زمان با سفر رییس جمهور به قم، بهرام عین الهی وزیر بهداشت درمان و 

آموزش پزشکی، پیش از ظهر روز پنجشنبه وارد شهرستان کهک قم شد. 
وی به نمایندگی از هیات دولت به منظور بررسی مشکلات مردم، به شهرستان 

کهک سفر کرده است.
وی در ابتدای این سفر با حضور در گلزار شهدای شهرستان کهک، با قرائت 

فاتحه ای نسبت به مقام شامخ شهدا ادای احترام کرد.
وی همچنین درحاشیه حضور درگلزار شهدای کهک به گفت وگو با مردم این 

شهرستان پرداخت.
بازدید وزیر بهداشت از مرکز خدمات جامع سلامت کهک 

به  در سفر  برنامه های خود  ادامه  در  پزشکی  علوم  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
شهرستان کهک، از مرکز خدمات جامع سلامت این شهرستان بازدید کرد.

 در این بازدید که رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز حضور داشت، توضیحاتی 
در خصوص روند فعالیت های درمانی شهرستان کهک ارائه شد.

وزیر بهداشت همچنین از مرکز خدمات جامع سلامت این شهرستان بازدید 
کرد، در این بازدید توضیحاتی در خصوص روند فعالیت های درمانی شهرستان 

کهک ارائه شد.
در جریان سفر وزیر بهداشت به شهرستان کهک ، شهروندان خطاب به وی 
بعنوان نماینده دولت، از نبود جاده ایمن، ترافیک، وقوع حوادث ترافیکی متعدد 

و بیکاری در شهرستان کهک گلایه کردند.
دیدار وزیر بهداشت با خانواده شهدا

 وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی درادامه سفر به شهرستان کهک با حضور 
در منزل  فرمانده و جانباز شهید مجتبی علی بابایی، با همسر آن شهید گرانقدر 

دیدار و گفت و گو کرد.
در این دیدار امام جمعه و فرماندار کهک و همچنین  رئیس دانشگاه علوم 

پزشکی قم، وزیر بهداشت را همراهی می کردند.
دیدار وزیر بهداشت با آیت الله اعرافی

وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی همچنین با آیت الله اعرافی مدیر حوزه 
های علمیه دیدار و گفتگو کرد.

دکتر عین الهی در این دیدار گزارشی از روند اقدامات انجام شده در راستای 
مقابله با کرونا و همچنین واکسیناسیون ارائه کرد.

در این دیدار که دکتر قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز حضور داشت، 
آیت الله اعرافی از خدمات صورت گرفته وزارت بهداشت در مقابله با ویروس کرونا 

قدردانی کرد.
جلسه هئیت رییسه دانشگاه علوم پزشکی قم با حضور وزیر بهداشت

  همچنین نشست وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی با هییت رییسه 
دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد. در این جلسه مباحث مربوط به درمان، 

بهداشت و همچنین توسعه فضاهای دانشگاهی بحث و تبادل نظر شد.

وزیر بهداشت در جلسه شورای اداری استان قم :

تغییر در بینی که منجر به عفونت مشکلات زیرساختی مرکز درمانی کهک به زودی برطرف می شود
سینوس ها می شود

حفره های سینوس مدام موکوس تولید می کنند. در شرایط نرمال، موکوسی که 
از سینوس ها می آید در مسیرهای بینی در پشت حلق تخلیه می شود. وقتی هوا 
به حفره های سینوس نمی رسد و این حفره ها نمی توانند موکوس را تخلیه کنند، 

محیطی ایجاد می شود که میکروب ها می توانند در آن رشد کرده و تکثیر شوند.
جفت  که  جمجمه  استخوان  حفره های  که  می دهد  روی  زمانی  سینوزیت 
بافت است، مسدود یا ملتهب می شود. حفره های سینوس مدام موکوس تولید 
می کنند. در شرایط نرمال، موکوسی که از سینوس ها می آید در مسیرهای بینی 
در پشت حلق تخلیه می شود. وقتی هوا به حفره های سینوس نمی رسد و این 
حفره ها نمی توانند موکوس را تخلیه کنند، محیطی ایجاد می شود که میکروب ها 
می توانند در آن رشد کرده و تکثیر شوند. در خیلی از موارد، خصوصاً آن هایی که 
سینوزیت حاد دارند، انسداد سینوس ها ناشی از تورم بافت های بینی و موکوس 

زیاد یا غلیظ است.
سینوزیت حاد چهار هفته یا کمتر طول می کشد، اما سینوزیت مزمن سه ماه یا 
بیشتر ادامه دارد. گاهی سینوزیت مزمن ناشی از موکوس نیست، بلکه به دلیل 
بافتی است که حفره های سینوس را مسدود کرده و جلوی تخلیهٔ آن ها را گرفته 

است. 
این اتفاق به دلایل زیر می افتد:

. بافت به طور غیرعادی بزرگ شده
. به دلیل آسیب یا عمل جراحی، بافت زخم در سینوس ها یا راه های بینی وجود 

دارد 
. ضایعات غیرنرمال مانند پولیپ وجود دارند

. آناتومی ژنتیکی فرد باعث شده سینوس ها به سختی موکوس را تخلیه کنند
وقتی بافت، سینوس ها را مسدود می کند اغلب منجر به سینوزیت مزمن می شود 

تا سینوزیت حاد و معمولًا برای درمان به عمل جراحی نیاز است.
بافت بزرگ شده

ساختارها می توانند مستقیماً در تخلیهٔ نرمال موکوس از سینوس ها دخالت 
کنند. همچنین به این دلیل که پشت حلق، بینی، سینوس ها و گوش ها همگی به 
هم مرتبط اند، برخی از عوارض مثلًا عفونت های گوش یا مایع در گوش می تواند 
به سینوس ربط داشته باشد. غیرعادی نیست که ساختارهایی مانند آدنوئیدها 
)لوزه سوم( یا توربینیت ها )شاخک های بینی( بزرگ می شوند و مشکلاتی برای 

سینوس ها و گوش ها و یا حلق ایجاد می کنند.
وقتی آدنوئیدها بزرگ می شوند، نه تنها سینوس ها را می بندند بلکه اغلب جلوی 
تخلیهٔ شیپور استاش گوش را نیز می گیرند. این اتفاق می تواند منجر به عفونت 
گوش یا تجمع مایع در گوش شود. در این حالت احتمالًا لازم است عمل جراحی 

برای برداشتن لوزه ها انجام شود تا مشکلات سینوس ها و گوش برطرف شوند.
توربینیت ها یا شاخک های بینی بخشی از راه های بینی اند و کارشان گرم و 
مرطوب کردن هوایی است که تنفس می کنیم. این شاخک ها می توانند بزرگ 
شده و ممکن است نیاز به درمان با دارو یا گاهی عمل جراحی داشته باشند. 
برخی از افراد دچار هوادار شدن شاخک های بینی می شوند که به آن کونکا بولوزا 
می گویند و می تواند مشکلاتی برای سینوس ها ایجاد نماید. ترمیم شاخک های 

بینی به عمل جراحی نیاز دارد.
ضایعات غیرنرمال

توده ای  بینی  پولیپ  شوند.  سینوزیت  به  منجر  می توانند  بینی  پولیپ های 
از بافت است که در داخل بینی و گاهی حتی در سینوس ها رشد می کند. این 
توده ها سرطانی نیستند و معمولًا در نتیجهٔ التهاب ایجاد می شوند. برخی از دلایل 
التهاب، آلرژی ها یا آسم هستند. پولیپ بینی اگر با دارو درمان نشوند معمولًا با 

عمل جراحی برداشته می شوند.
برخی از سرطان ها نیز می توانند سبب ایجاد ضایعاتی شوند که سینوس ها را 

مسدود می کنند، اما این مورد بسیار نادر است.
انحراف تیغه بینی

که  است  عقب  در  استخوانی  و  جلو  در  غضروف  تکه ای  شامل  بینی  تیغه 
سوراخ های بینی را از هم مجزا می کند. به طور طبیعی این تیغه در وسط یا نزدیک 
به وسط است اما می تواند به واسطهٔ نقص مادرزادی یا آسیب هایی مانند شکسته 
شدن بینی به یک سمت منحرف شود. افرادی که دچار انحراف تیغه بینی هستند 
بیشتر احتمال دارد به سینوزیت هم دچار شوند. در این حالت سینوس ها پایینی 
اغلب درگیر می شوند. برای رفع انحراف تیغه بینی به عمل جراحی نیاز است تا 

قسمت های آسیب دیدهٔ تیغه ترمیم شده و سپس تیغه دوباره تراز شود.
تفاوت های وراثتی آناتومیک می تواند باعث شوند برخی از افراد بیشتر در معرض 
ابتلا به سینوزیت باشند؛ مثلًا کوچک بودن اجزای صورت می تواند ساختارهای 
صورت را در تنگنا قرار داده و باعث شود سینوس ها نتوانند به راحتی موکوس 
به طور طبیعی  که  در کودکان روی می دهد  اغلب  اتفاق  این  تخلیه کنند.  را 
سینوس ها و راه های هوایی کوچک تری دارند. برخی از نقص های مادرزادی یا 
سندرم های ژنتیکی نیز بر ساختارهای صورت اثر می گذارند، مثلًا سندرم داون و 

شکاف کام می توانند احتمال سینوزیت را افزایش دهند.

متخصص زنان و زایمان :

زنان 4۰ سال به بالا این آزمایش را 
جدی بگیرند! 

متخصص زنان و زایمان گفت:توصیه می شود از سنین ۴۰ سالگی، خانم ها هر 
سال آزمایش ماموگرافی انجام دهند. 

مژگان یزدیان،جراح و متخصص زنان و زایمان در خصوص شیوع »سرطان 
سینه در بین خانم ها«،گفت: در بحث سرطان سینه اولین کاری که ما باید 
سرطانهاست.  زودرس  تشخیص  و  غربالگری  پروسه  دهیم  قرار  خود  مدنظر 
توصیه می شود از سنین ۴۰ سالگی، خانم ها هر سال در برنامه خود ماموگرافی 

داشته باشند.
وی افزود:افرادی که سابقه خانوادگی یا در اقوام درج یک خود سرطان سینه 
داشته اند حتما آزمایش غربالگری را از سنین ۳5 سالگی و هر سال یک بار انجام 

دهند.
این جراح و متخصص زنان و زایمان اضافه کرد: در صورتی که خانم های زیر 
سنین ۳5 سالگی احساس لمس توده یا درد پستان داشتند باید حتما به پزشک 

متخصص مراجعه کنند. 
یزدیان ادامه داد:باید توجه کرد احساس درد سینه در این سنین بیشتر به خاطر 
تاثیرات هورمونی تخمدان است و جای هیچ گونه نگرانی وجود ندارد و با مصرف 
دارو این مشکل قابل درمان است؛  ما به بیماران توصیه می کنیم هر شش ماه 

سونوگرافی را انجام دهند.
وی بیان کرد:بیماری 5۰ ساله مراجعه کرده است که تا این سن ماموگرافی انجام 
نداده است و هیچ گونه مشکلی نداشته و مجدد توصیه من به همه خانم ها انجام 
ماموگرافی است. نباید منتظر به وجود آمدن مشکل یا لمس توده های بزرگ در 
سینه باشیم؛سرطان سینه اگر پیشرفت کند راه های درمانی محدودتر و سخت تر 

می شود.
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 فرمانده سپاه در مصلای قدس قم:

 مقاومت بعد از شهید سلیمانی 
با قدرت پیش می رود

فرمانده سپاه پاسداران با بیان اینکه دشمن فکر می کرد با شهادت سردار 
سلیمانی، مقاومت سست می شود، گفت: بعد از او، همه چیز به زیبایی و با 

قدرت هر چه تمام تر تا به این لحظه پیش می رود. 
سردار حسین سلامی روز پنجشنبه در اجلاسیه دومین سالگرد شهادت 
المهندس و سالگرد  ابومهدی  و  سرداران بزرگ اسلام حاج قاسم سلیمانی 
مرحوم آیت الله مصباح یزدی در مصلای قدس قم در سخنانی با اشاره تقارن 
یوم الله ۹ دی با سالروز شهادت شهیدان سلیمانی و ابومهدی المهندس، بیان 
داشت: سردار سلیمانی استوره جهاد و تجسم کلمه تقوی و مرد میدان جهاد 

فی سبیل الله و پرچمدار انقلاب و علمداری برای رهبر انقلاب بود.
وی با بیان اینکه سردار سلیمانی اولین سینه ای بود که در مقابل دشمنان و 
در هر نقطه ای از آماج حملات بود و با قلب و روح مطمئن در هر نقطه ای که 
اسلام نیاز به یاری داشت، بی ریا و بی تکلف و بدون اشتهای به دیده شدن، دین 
خدا را یاری می کرد، گفت: ما بعد از شهادت سردار سلیمانی، جاری شدنش 
و وسعت یافت پرتو های درخشان شخصیتش را دیدیم و تأثیرات شهادتش را 
بیش از حیاتش یافتیم. وی با بیان اینکه اگر ملتی درست عمل کند با شکوه یک 
لحظه می تواند یک تاریخ پایان ناپذیر بسازد، گفت: ۹ دی معادل کل انقلاب 
بود و حرکت مردم معادل تمام تراکم نهضت و حرکت و قیام و جهاد و شهادتی 
بود که تا آن روز به احیای عظمت اسلام منجر شده بود. سلامی با اشاره به 
تصمیمات مدبرانه مقام معظم رهبری در تنگناها و فشارهای دشمن برای دفاع 
از نظام اسلامی، گفت: تصمیمات رهبری در بعضی مواضع آنچنان ما را بیرون 
از مشکلات برد که دشمن حتی توان عمل و عکس العملی را نداشت. وی با 
بیان اینکه اگر فرایض دین اقامه نمی شد، انقلاب نبود، گفت: همه در تلاش 
برای جاری کردن حدود هستیم و آمده ایم تا رسالت انبیای الهی را پیاده کنیم، 
همه عالم در مقابل ما می ایستد و این طبیعی است. سلامی، با بیان اینکه 
مدل و برخورد دشمنان با ما در همه عرصه های سیاسی، فرهنگی، اقتصادی، 
اجتماعی، روانی، نظامی، امنیتی جنگ بوده است، ادامه داد: ما در وسط 
یک معرکه جهانی آرام هستیم و این همان امر الهی است برای اینکه آتش بر 
این انقلاب سرد شود. فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اجازه ندادن به 
تحقیق رویاهای شیطانی دشمنان در سرزمین های وسیع سوریه و لبنان و عراق 
و بحرین را، ساخت ایران قوی برای حرکت جغرافیای ایران معنا کرد و افزود: اگر 
این قدرت شکل نگیرد دشمن موفق می شود و بدون قوی شدن نمی توان بر 
دشمن تسلط یافت. وی با بیان اینکه بدون داشتن حاکمیت نمی توان حدود 
الهی را جاری کرد، گفت: احکام و تحقیق نیازمند قدرت و سیطره است و اگر 
قدرتمند نشویم، دشمن نمی گذارد، لکن ما قدرت افزوده ایم و در مقایسه ای 
از  بسیاری  و  ایم  گرفته  ارتفاع  ما  توازن، چقدر  این  ارزیابی  و  میان کشورها 
سناریوهای دشمن را کاملًا از خاصیت انداخته ایم. سلامی با بیان اینکه هر کجا 
تراکم حملات دشمن بیشتر می شود معلوم می شود، حق آنجاست و دشمن آن 
نقطه مرکزی را که رهبری جامعه است و قدرت می آفریند و معادل کل انقلاب 
است را نشانه گرفته است، ادامه داد: دشمن قصد دارد بین رهبری و جامعه، 
فاصله بیندازد ولی ما بعکس باید به این سرچمشه متصل شویم و افکار و اندیشه 
را ترویج کنیم و جامعه را برای آرمان بلند محیا کنیم. وی ضمن تاکید بر اینکه ما 
بر قدرت نظامی هیچ دغدغه ای نداریم و بر آن مشرف و مسلط هستیم و دشمن 
ما را آزموده و از ما برآورده های دقیق دارد، گفت: دل ها و قلب ها را مستحکم 
کنید و با نگاه عمیق به ژرفای دشمن، آثار پودر شدن و فرسایش و فرسودگی و 

خستگی و کم توانی را در آنها می بینیم.
قم مهد رویش اعتماد و باور انقلابی و دینی است

وی نقش و جایگاه روحانیت را همچون سپری در مقابل شبهات دشمن و 
تردید کلمات آنان دانست و گفت: شمشیر مجاهدت در ساحت فکر و اندیشه و 
باور، همیشه علمای ما بودند و انقلاب از بیت علمای بزرگ ما تولد یافت. فرمانده 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، با اشاره به اینکه قم مهد تولد و درخشش فکر 
انقلاب و مهد رویش اعتماد و باور انقلابی و دینی است، افزود: جبهه مقاومت 
دین و فرهنگ در مقابل دشمن، قم است و یک حرکت در ۹ دی اتفاق افتاد 
و دیدید که ارادت مردم به ولایت آنچنان چشم فتنه را کور کرد که همه جهان 

منجمد شدند.
 

ذوالنوری نماینده قم: 

منطقه پردیسان  تبدیل به شهر شود
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به جمعیت 2۰۰ 
هزارنفری منطقه پردیسان در ضلع جنوبی قم از دولت سیزدهم درخواست می 
شود این منطقه را به یک شهر جدید ارتقاء بدهد.   حجت الاسلام و المسلمین 
مجتبی ذوالنوری روز پنجشنبه در جلسه شورای اداری استان قم که با حضور 
رییس جمهور برگزار شد، طی سخنانی افزود: شهرک پردیسان قم حدود 2۰۰ 
هزار نفر جمعیت ساکن دارد و هم اکنون برای حل مشکلات این منطقه عزمی 
در بین دستگاه های اجرایی وجود ندارد. وی با بیان اینکه هم اکنون شهروندان 
پردیسانی برای تامین نیازهای روزمره خود برای رفت و آمد به شهر قم دست کم 
5۰ هزار تومان هزینه می کنند، گفت: از دولت سیزدهم درخواست می شود تا 
منطقه پردیسان را به شهر مستقلی ارتقاء دهد تا امکان شکل گیری ادارات دولتی 
برای جلوگیری از سفر شهروندان به هسته مرکزی شهر، فراهم شود. وی بیان 
کرد: در کارگروه هایی که قبل از سفر انجام شده مشکلات استان قم تشریح و 
مشخص شده که امید می رود با تاکید رییس جمهور نهایی شود. نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: روحیه انقلابی و خروجی محور بودن 
از ویژگی های رییس جمهور دولت سیزدهم است و ما انتظار داریم سفر رییس 
جمهور به قم خروجی مشخص داشته باشد و صرفا به مصوبات سفر بسنده نشود.  
ذوالنوری با بیان اینکه بدلیل ویژگی بافت و کالبد، بافت های فرسوده شهری 
در صورت بروز حوادث طبیعی امکان امدادرسانی غیرممکن خواهد بود، بیان 
داشت: با قرارگیری ۳۱5 هکتار از هسته مرکزی قم در قالب بافت تاریخی امکان 
هرگونه رشد و توسعه شهری قفل شده است، از دولت درخواست می شود بافت 
های تاریخی را بصورت لکه ای مشخص کند تا امکان توسعه شهری در دیگر نقاط 
فرسوده در هسته مرکزی شهر فراهم شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر ضرورت افزایش ظرفیت های اشتغال، اظهار داشت: در برهه 
ای از سال گذشته نرخ بیکاری قم به ۱۴ درصد رسید که اصلا زیبنده این استان 
نیست. ذوالنوری مشکلات مونوریل قم را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: برای 
اینکه مونوریل صرفه اقتصادی برای استان داشته باشند باید این طرح از هسته 
مرکزی شهر به شهرک پردیسان و از آنجا به فرودگاه قم و همچنین شهرک صنوف و 
خودرو متصل شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در توسعه 
شهر مقدس قم باید صنایعی در این استان مستقر شود که با ویژگی های فرهنگی 
و مذهبی این استان هماهنگ باشد. ذوالنوری با اشاره به مشکلات معیشتی 
طلاب حوزه علمیه قم، بیان کرد: هم اکنون این افراد در بدترین شرایط اقتصادی 
به سر می برند و در شرایط کرونایی بستر تدریس و درآمدزایی آنها سلب شده است.

مراسمی با حضور سردار محمد پاکپور ؛

فرمانده جدید لشکر ۱۷ امام علی ابن 
ابیطالب)ع( قم معرفی شد

 در مراسمی با حضور سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی؛ فرمانده جدید لشکر عملیاتی ۱۷ امام علی ابن ابیطالب)ع( 
قم معرفی شد.  به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، فرمانده نیروی زمینی 
سپاه پاسداران در این مراسم، با حکمی به پیشنهاد سردار محمدرضا موحد 
فرمانده سپاه استان قم؛ سرهنگ حسین تناور را به عنوان فرمانده جدید 
لشکر ۱۷ امام علی ابن ابیطالب)ع( معرفی و برای وی آرزوی توفیق روز افزون 
مسالت کرد.   پیش از این سردار اسدالله گنجعلی فرماندهی لشکر امام علی 

ابن ابیطالب)ع( را بر عهده داشت.

استاندار قم :

دولت زمینه بازآفرینی ۲۰ هزار واحد 
مسکونی فرسوده قم را فراهم کند

استاندار قم گفت: ۳۱5 هکتار از بافت هسته مرکزی شهر قم در دل بافت های 
تاریخی قرار گرفته که این مساله بازآفرینی و توسعه شهری را دشوار کرده است و از 
دولت انتظار می رود اعتبارات بازآفرینی 2۰ هزار واحد مسکونی استان قم را تامین 

و اختصاص دهد. 
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز پنجشنبه در جلسه شورای اداری استان قم که با 
حضور رییس جمهور و شماری از وزرا برگزار شد طی سخنانی، حجم بالای سکونتگاه 
های غیررسمی، خانه های در حریم دکل و بافت های فرسوده را مورد اشاره قرار داد 
و بیان کرد: در استان قم هزار و 5۸۰ هکتار بافت فرسوده شهری وجود دارد استاندار 
قم تصریح کرد: با توجه به وجود حرم مطهر، حوزه علمیه و مسجد مقدس جمکران 
شاهد رشد نامتوازن جمعیت این استان هستیم که مساله سبب بوجود آمدن 
سکونتگاه های غیررسمی در حاشیه شهر شده است. شاهچراغی اظهار داشت: 
کاهش نزولات جوی سبب ایجاد مشکلاتی در سطح کشور شده که این مشکل در 
قم به دلیل اقلیم خشک قم بیشتر نمایان شده است و به همین منظور از دولت 
مردمی درخواست می کنیم که علاوه بر تامین پایدار آب از سرچشمه های رود 
دز، مقدمات انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی و استان قم را نیز در دستور 
کار خود قرار دهد. استاندار قم ظرفیت بالای قم در بخش زائرپذیری را مورد اشاره 
قرار داد و افزود: با توجه به وجود حرم مطهر، مسجد جمکران و سایر ظرفیت های 
علمی و تاریخی استان قم، باید زیرساخت های لازم برای خدمات رسانی رفاهی و 
اقامتی ایجاد شود و از دولت سیزدهم درخواست می شود در قالب کارگروه زیارت 
مهمترین مسائل و مشکلات این استان در حوزه جذب زائر و گردشگر را در سه ماه 
آینده احصا و ابلاغ نماید. وی با اشاره به مشکلات معیشتی و اقتصادی حاکم بر 
استان و اثرات منفی کرونا بر اقتصاد عمومی ابراز کرد: برای تامین نیازهای اقشار 
آسیب پذیر و تحت پوشش به ویژه در بخش بهزیستی نیازمند ارائه تسهیلات دولتی 
هستیم. شاهچراغی یادآور شد: در سطح استان قم 2 هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی به 
همراه ۳۹ هزار واحد صنفی و ۱۰۰ معدن فعال در عرصه اقتصادی نقش آفرینی 
می کنند، همچنین حدود ۶5 واحد صنعتی قم نیز برای بازگشت به چرخه اقتصاد 
و تولید نیازمند تسهیلات ملی است. استاندار قم ابراز داشت:طی سال گذشته و با 
تلاش مسوولان استانی دو شهرستان جدید به قم الحاق شده و از دولت سیزدهم نیز 
درخواست می شود شهرستان سوم را در بخش مرکزی قم با محوریت شهر قنوات در 
سیر مطالعات خود قرار بدهد. وی در پایان بیان داشت: برای بهبود چهره معنوی و 

ظاهری قم در قرارگاه ۱۹ دی اقدامات مطلوبی در حال انجام است.

امیرآبادی نماینده قم  خواستار شد؛

تشکیل کارگروهی برای ساماندهی 
دریاچه نمک  

نماینده قم درمجلس شورای اسلامی گفت: به نظر می رسد برای حل مشکلات 
عمرانی از جمله مترو، فرودگاه و مونوریل هماهنگی در هیات وزیران نیاز است. 

احمد امیرآبادی فراهانی پنج شنبه شب در جلسه شورای اداری استان قم که 
با حضور رییس جمهوری و اعضای هیات دولت برگزار شد، با اشاره به بخشی از 
مشکلات این استان، افزود: برخی مناطق شهر قم از جمله شهر قائم، انسجام و 

پردیسان فاقد فاضلاب و نیازمند اعتبار مناسبی است.
وی اضافه کرد: جمع آوری راه آهن متروکه از کنار مصلای قدس عبور می کند، 
مصوب شده که امیدواریم اجرایی و با این اقدام  وضعیت منطقه اسماعیل آباد 
نیز سامان داده شود. وی با تاکید بر تامین اعتبار ریالی و ارزی قطار سریع السیر، 
تصریح کرد: به نظر می رسد برای حل مشکلات مترو، فرودگاه و مونوریل هماهنگی 
در هیات وزیران نیاز است و انتظار می رود در سند همکاری های اخیر با چینی ها 
مترو نیز گنجانده شود. امیرآبادی با اشاره به برگشت بخش عمده ای از زمین های 
یک هزار هکتاری شهرک پردیسان که در اختیار دستگاه های دولتی بود، ابراز 
امیدواری کرد که این زمین ها در اختیار مردم قم قرار گیرد و بخشی از کمبود زمین 
برای ساخت طرح نهضت ملی مسکن نیز از همین طریق تامین شود. به گفته وی، 
تاکنون حدود ۹۰ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، ولی زمین 
برای ساخت ۳۰ هزار واحد موجود است. وی خواستار تشکیل کارگروهی برای 
ساماندهی دریاچه نمک شد و افزود: این کارگروهی به ریاست معاون اول و برخی 
استانداران حاشیه دریاچه نمک و همچنین وزیران مرتبط با موضوع تشکیل و برای 
ساماندهی و احیای دریاچه نمک تصمیم هایی اتخاذ شود. نماینده قم در مجلس 
بیمه کارگران  تاریخی،  بافت  شورای اسلامی اضافه کرد: بهسازی ۳۰۰ هکتار 
ساختمانی در فصل زمستان، تامین حقابه سد ۱5 خرداد، مشکل پرستاران و 
معوقات آنان و همچنین شهرستان شدن بخش های خلجستان و قنوات نیز از دیگر 

مسائلی است که نیازمند همراهی هیات دولت برای حل این مشکلات است.
 

وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی:

حفظ بازار قدیمی قم نیازمند 
کار تخصصی است 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در سفر به قم، متاسفانه با رشد 
ناهمگون بافت جدید، محدوده تاریخی بازار قم را تحت تاثیر قرار داده، گفت: برای 

حل این مشکلات باید کار تخصصی انجام شود.
سیدعزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به 
موقعیت بازار قدیم و نو اشاره کرد و با بیان اینکه متاسفانه بافت جدید با رشد 
ناهمگون، بافت قدیمی را تحت تاثیر خود قرار دارده است، گفت: لازم است در 
این حوزه و برای حفظ میراث بازار قدیمی قم کار تخصصی صورت بگیرد. وی هنر 
انگشترسازی را از ظرفیت های اقتصادی استان قم اعلام کرد و با اشاره به فعالیت 
هزار و 2۰۰ کارگاه فعال این هنر صنعت پر مشتری، گفت: حرکت به سمت تولید 
صادرات محور از برنامه های این وزارتخانه برای هنر انگشترسازی قم است. ضرغامی 
مشکلات هنرمندان صنایع دستی قم را هم مورد توجه قرار داد و افزود: بخشی از 
ارزش افزوده این صنایع به علت عرضه نشدن محصول نهایی از استان قم خارج می 
شود که برای جلوگیری از این موضوع، سرمایه گذاری برای تکمیل چرخه تولید باید 
در دستور کار قرار گیرد. وزیر میراث فرهنگی یکی از معضل های صنعت گردشگری 
قم را غفلت از سایر ظرفیت ها در سایه جاذبه زیارتی عنوان و توسعه گردشگری در 
سایر حوزه ها برای رسیدن به یک روند متوازن را از دیگر برنامه های این وزارتخانه 
برای استان قم اعلام کرد. وی بازدید از موزه های سطح شهر قم، چند مرکز تاریخی 
و کتابخانه آیت الله مرعشی نجفی را از دیگر برنامه های خود در سفر به قم اعلام و 
تصریح کرد: مشکلات موجود در این مراکز شناسایی شد و تلاش می کنیم اقدامات 

لازم برای حل این مشکلات را در کوتاه ترین زمان ممکن عملیاتی کنیم.

 عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم :

دفتر راهبردی کاهش آسیب های حوزه 
زنان و خانواده تشکیل می شود

عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم گفت: تشکیل دفتر راهبردی کاهش 
آسیب های حوزه زنان به ابتکار کمیته امور بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم و 

با همکاری معاونت زنان و خانواده رییس جمهوری در حال پیگیری است. 
نرجس نیازمند روزپنجشنبه در بخشی از سفر رییس جمهور و هیات همراه به 
استان قم و در دیدار با انسیه خزعلی معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده، 
بیان کرد: از نظر اسلام  تفاوتی بین مرد و زن وجود ندارد،نمونه  اصلی تکریم زن 
توسط پیامبراکرم)ص(  در خصوص حضرت زهرا)س( قابل درک است که جایگاه 

متعالی زن کامل را در اسلام نشان می دهد.
ارتقای  برای  اخیر  سال های  در  که  زیادی  تلاش های  وجود  با  داد:  ادامه  وی 
شخصیت فردی و جایگاه اجتماعی زنان در نظام جمهوری اسلامی صورت گرفته 
است، هنوز زنان کشور ما به جایگاه مطلوبی که در خور آنان است دست نیافته اند و 

هویت انسانی زنان چنان که باید به رسمیت شناخته نشده است.

 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: قم کانون اصلی انقلاب است و باید اقدام لازم 
برای برگزاری مراسم گرامیداشت صدمین سال بزرگداشت احیای حوزه علمیه قم،  

صورت گیرد. 
محمد مهدی اسماعیلی پنجشنبه شب در جلسه شورای اداری استان قم به ریاست 
آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهور،  بیان کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
همین رابطه تفاهم نامه هایی با مرکز مدیریت حوزه های علیمه و سایر موسسات فرهنگی 

استان منعقد خواهد کرد.
وی افزود: تکیه گاه دولت انقلابی،  حوزه های علمیه برآمده از جریانات انقلابی در قم 

است و این استان جایگاه ویژه ای در حوزه مسائل فرهنگی دارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: امروز در جمع مردم شهر قنوات این استان 
حضور پیدا کردم،  مهمترین خواسته مردم منطقه آن تبدیل شدن به شهرستان بود که 

استعدادهایش را دارد و این مساله مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
اسماعیلی بیان داشت: همچنین در منطقه پردیسان حضور پیدا کردم و از نزدیک با 
مردم ساکن در آن گفت و گو کردم، این منطقه مشکلاتی دارد که عمده آن در تفاهم نامه 

میان وزارت راه و شهرسازی و شهرداری قابل حل شدن است.
اختصاص ١0 میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل مصلای پردیسان 

وی افزود: امروز ۱۰ میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل مصلای پردیسان اختصاص 
یافت، 5۰ میلیارد تومان اعتبار نیز در راستای تامین زمین برای عرصه فرهنگ و هنر 
درنظر گرفته شد،  پنج میلیارد تومان به تالار مرکزی شهر قم اختصاص یافت و ۱5 میلیارد 
تومان نیز برای کتابخانه مرکزی قم درنظر گرفته شد، همچنین اعتباراتی برای مجتمع 

امام خمینی)ره(  قم لحاظ شد.
وی با اشاره به دیدارهای روز جاری با اهالی فرهنگ و هنر استان ادامه داد: قرار شد 
از محل زمین هایی که در منطقه پردیسان در اختیار اداره کل ارشاد قم است به منظور 

ساخت مسکن برای فعالان عرصه فرهنگ و هنر استان استفاده شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در قم مساله تامین کاغذ بسیار مهم است و مراجع 
بر این موضوع تاکید دارند چرا که قم شهر فرهنگی است و در این زمینه انجام اقدام های 

لازم در دستور کار است.
500 میلیارد تومان اعتبار برای صندوق هنر اختصاص یافته است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  همچنین عصر پنجشنبه در جمع مدیران مطبوعات و 
رسانه های قم درسالن شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی این استان با اشاره 
به کمک های بلاعوض صندوق اعتباری هنر به اصحاب هنر و رسانه تصریح کرد: دولت 

5۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای صندوق هنر اختصاص داده است. 
محمدمهدی اسماعیلی افزود:  درحال حاضر شش هزار و 5۰۰ نفر از اصحاب رسانه 
در این صندوق عضویت دارند. وی درادامه با اشاره به روند نزولی استقبال و مراجعه مردم 
به مطبوعات گفت: در پیمایشی که انجام شده، میزان مراجعه به روزنامه ها متاسفانه به 
دو دهم درصد رسیده که البته برخی این روزنامه ها پایگاه مجازی هم دارند اما آمار این 

عدد را می گوید.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: نزدیک به ۱۳ هزار و 5۰۰ مجوز در حوزه نشریات صادر 
کردیم و بیش از ۴۰ خبرگزاری در کشور داریم. در روزنامه ها نیز عدد ما خیلی بالا است و 

مشابه این وضعیت در کشورهای دیگر وجود ندارد.
وی با اشاره به ضرورت ادامه فعالیت مراکز فرهنگی با افزایش پوشش واکسیناسیون 
کرونا، گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در جلسات اخیر همواره مخالف تعطیلی 
مجدد سینماها و سایر مراکز فرهنگی بوده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به 
رغبت مردم به مراکز فرهنگی بعد از حدود دو سال تعطیلی، عنوان کرد: طی ماه جاری 

سینماهای کشور ۳ میلیون مخاطب جذب کرده اند.
هیچ تصمیمی بر مبنای سلایق شخصی و استانی و محلی گرفته نمی شود 

وی با اشاره به برنامه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای خودکفایی در تامین کاغذ، 
اظهار داشت: طبق برنامه ریزی های انجام شده تا سال ۱۴۰2 برنامه خودکفایی کاغذ 

نهایی خواهد شد و نیاز مورد نیاز مطبوعات نیز تامین  می شود.
دارای  باید  استان  این  رسانه های  قم  به جایگاه  توجه  با  اینکه  بیان  با  اسماعیلی 
ویژگی های خاصی باشند، اظهار داشت: از ابتدای آغاز دولت سیزدهم تلاش شده تا 
تصمیماتی در حوزه رسانه گرفته شود که کمترین ضرری به خبرنگاران و اهالی فرهنگ 

وارد نشود.
نگاه  وزارات ارشادبه قم ویژه است 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی یادآور شد: مبنای عمل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در سطح کشور قواعد و مقررات است و از هیچ تصمیمی بر مبنای سلایق شخصی و 
استانی و محلی گرفته نمی شود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه اعضای عضو 
صندوق اعتباری هنر باید تکریم شوند، تصریح کرد: مدافع عضویت همه خبرنگاران در 

صندوق هنرمندان هستم و در این حوزه مشکلی نداریم. 
وی بیان داشت: از آنجا که قم پایگاه و خاستگاه انقلاب است، تفاهم نامه جامع با مرکز 

مدیریت حوزه علمیه برادران داریم و نگاه ما به قم ویژه است. 
در این برنامه، مدیران رسانه های استان قم به بیان دیدگاه ها و مشکلات و دغدغه های 
رسانه ها و اصحاب رسانه پرداختند و به موضوعاتی چون معیشت خبرنگاران، اجبار 
دریافت کد کارگاهی، مشکلات بیمه ای، مشکلات اقتصادی، کمبود نشاط در رسانه ها 
و ایجاد رقابت بین آنها، امنیت شغلی اصحاب رسانه، ساماندهی وضعیت روزنامه های 
در  تغییر  لزوم  روزنامه ها،  مدیران  ویژه  کاغذ  تهیه  جهت  مالی  مشکلات  سراسری، 
اساسنامه خانه مطبوعات، اعطای وام جهت تهیه تجهیزات خبرنگاران و عکاسان و 

حمایت از خبرنگاران و … اشاره کردند. 

اختصاص 150 میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل کتابخانه مرکزی قم 
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  هم چنین در بازدید از کتابخانه در دست ساخت مرکزی 
قم گفت: ۱5۰ میلیارد ریال برای تکمیل و تجهیر کتابخانه مرکزی استان قم در نظر 

گرفته شده است و پیش بینی کرده ایم تا پیش از نوروز این کتابخانه افتتاح شود. 
محمد مهدی اسماعیلی افزود: در حوزه زیرساخت های مجموعه های متعلق به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در استان قم اقدامات خوبی صورت گرفته که باید این اقدام ها 

گسترش و تکمیل یابد.
وی تصریح کرد: اولویت اصلی ما در این سفر این است که مجموعه هایی که نیاز به 

تکمیل زیرساخت  دارد، در اولویت ها باشد تا در اختیار مردم عزیز قرار بگیرد.
وی درباره اقدامات تکمیلی زیرساخت های تالار مرکزی و کتابخانه مرکزی قم گفت: 
در سفر گذشته که به استان قم داشتیم جمع بندی هایی برای مصوبات این موضوعات 
داشتیم که اعتبارات خوبی برای تالار و کتابخانه مرکزی قم در نظر گرفته شده است و ۱5 
میلیارد تومان برا ی تکمیل و تجهیر کتابخانه مرکزی استان قم در نظر گرفته شده است و 

پیش بینی کرده ایم تا پیش از نوروز این کتابخانه افتتاح شود.

وزیر فرهنگ ادامه داد: همچنین تالار مرکزی دارای امکانات خوبی است که البته 
نیاز به ارتقای وضعیت دارد که از جمله می توان به ارتقای پلاتو تئاتر و هنرهایی مانند 
خوشنویسی و تئاتر اشاره کرد. چرا که قم در حوزه های خوشنویسی جایگاه کم نظیری 
دارد. خوشنویسی به عنوان یکی از هنرهای ایرانی اسلامی به شمار می رود که اگر در 
این شهر تقویت شود آثار هنرمندان شهیر این حوزه می تواند در جهان اسلام مورد توجه 

قرار بگیرد.
خوشنویسی و تئاتر دو هنر مهم در استان قم است 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: از سیاست های جدی ما در دولت 
سیزدهم این است که آثار هنری به ویژه در حوزه های خوشنویسی را در نمایشگاه ها 

و جشنواره های منطقه ای مشارکت بدهیم تا بتوانیم به اقتصاد این هنر کمک کنیم.
- محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ، از کتابخانه مرکزی قم که 

در آستانه بهره برداری است، بازدید و بر تکمیل و تجهیز هرچه سریعتر آن تاکید کرد. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بعد از بازدید از کتابخانه مرکزی قم و تالار مرکزی گفت: 
قم در حوزه خوشنویسی جایگاه کم نظیری دارد و با توجه به جایگاه ایرانی اسلامی این 
هنر، حمایت از هنر خوشنویسی در جشنواره های کشوری به اقتصاد این هنر کمک 

خواهد کرد.
وی با اشاره به این که خوشنویسی و تئاتر دو هنر مهم در استان قم است، بیان داشت: 

مدیران استان تمرکز اصلی خود را در شکوفایی بیشتر این دو هنر به کار بگیرند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: پیگیری و تکمیل زیرساخت های 

فرهنگی از جمله اولویت های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است. 
102 عنوان کتاب با حضور وزیر ارشاد در قم رونمایی شد

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی روز پنجشنبه در حاشیه سفر هیات دولت به قم، با 
حضور در باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی ، از ۱۰2 اثر اداره کل حفظ آثار و نشر 

ارزش های دفاع مقدس این استان رونمایی کرد. 
وزیر فرهنگ بر رفع مشکلات پردیسان قم تاکید کرد

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین عصر روز پنجشنبه در جریان بازدید از منطقه 
پردیسان قم  گفت: مشکلات پردیسان به عنوان مصوبه در شورای اداری استان به 

تصویب خواهد رسید و مشکلات بین شهرداری و راه و شهرسازی را حل خواهیم کرد. 
به  نیمه تمام  پروژه های  بر  بیان کرد: شهر جدید علاوه  اسماعیلی  محمد مهدی 
پروژه های جدید هم نیاز دارد که حتما کلید خواهد خورد. وی افزود: وزارت راه مکلف 
به اختصاص بودجه برای ساخت مسجد جامع پردیسان است. این مسجد و دیگر 
زیرساخت های فرهنگی در اسرع وقت با بودجه وزارت راه و شهرسازی حتما تکمیل 

خواهد شد. ان شا الله از این سفر خاطره خوبی برای مردم این شهر ثبت خواهد شد. 
تاکید بررفع مشکلات موجود در چاپخانه های قم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین  صبح روز پنجشنبه از چاپخانه بزرگ قرآن کریم 
قم بازدید کرد.  محمدمهدی اسماعیلی در جریان این بازدید بر مساعدت وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی برای رفع مشکلات موجود در چاپخانه های قم تأکید کرد. وزیر ارشاد که هیات 
دولت را در این سفر همراهی می کند تاکنون برنامه های مختلفی از جمله بازدید از کتابخانه 

مرکزی، کتابخانه آیت الله مرعشی نجفی، شهر قنوات و چاپخانه قرآن کریم داشته است. 
بررسی  مشکلات شهر قنوات با حضور وزیر ارشاد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به نمایندگی از هیئت دولت پس از بازدید از چاپخانه 
بزرگ قران کریم به بخش مرکزی رفت و با حضور در گلزار شهدای گمنام شهر قنوات به 
مقام شامخ شهیدان ادای احترام کرد.  محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی  همچنین صبح روز پنجشنبه به عنوان نماینده رییس جمهور در شهر قنوات 
بخش مرکزی قم حضور یافت و با مردم به گفت وگو پرداخت، سخنرانی در مسجد صاحب 
الزمان)عج( این شهر  بررسی مسائل و مشکلات منطقه در جریان بازدید میدانی از جمله 
برنامه های نماینده رییس جمهور در این شهر بود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
جریان سفر خود به بخش مرکزی قم تاکید کرد: تبدیل شدن بخش مرکزی به دو بخش 
و طرح گازرسانی به روستاهای بخش مرکزی و اصلاح روکش آسفالت محور قم - قنوات 

جزء مصوبات سفر رییس جمهور به قم خواهد بود.
وی همچنین توجه به طرح های رهاشده را اولویت اول برنامه های هیئت دولت در 
سفر به قم ذکر کرد، پیگیری مطالبات مردمی در خصوص کمبود فضای فرهنگی بخش 
مرکزی و شهر قنوات، بررسی کمبودهای بخش بهداشت و درمان، طرح های آب رسانی 

و گاز رسانی به روستاهای بخش مرکزی از دیگر برنامه های وی بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جلسه شورای اداری استان قم:

قم کانون اصلی
 انقلاب است
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وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در 
حوزه اقامتی در شهر قم شایسته نیست، گفت: اکنون حدود ۱۱ هزار تخت در قم وجود 

دارد که باید دو برابر شود.
عزت الله ضرغامی شامگاه پنجشنبه در حاشیه سفر استانی به قم در جمع خبرنگاران 
بیان کرد: استان قم به لحاظ مأموریت ما در وزارتخانه دارای موقعیت ممتازی در حوزه 

گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی است.
وی گفت: استان قم به طور میانگین سالیانه میزبان 2۰ میلیون زائر است و قطب 
زیارتی کشور محسوب می شود، بنابراین جاذبه های گردشگری نیز در کنار جنبه های 

زیارتی باید مورد توجه قرار گیرد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در 
حوزه اقامتی در شهر قم شایسته نیست، افزود: اکنون حدود ۱۱ هزار تخت در قم وجود 

دارد که باید دو برابر شود. وی ادامه داد: متأسفانه هتل پنج ستاره در قم وجود ندارد در 
حالی که برخی از زائران این استان درخواست وجود چنین واحد اقامتی را دارند.

ضرغامی بیان کرد: وزارتخانه در حوزه ارائه تسهیلات در زمینه گردشگری برنامه 
گسترده ای دارد که برای متقاضیان در زمینه گردشگری و اقامتی ارائه می دهد.

دارای  و  استثنایی است  موقعیتی  دارای  فرهنگی  میراث  لحاظ  به  قم  وی گفت: 
مناطقی همچون قمرود و قلی درویش است که تمدن عظیم انسانی را نشان می دهد.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی عنوان کرد: حدود ۴ هزار حوزه 
تاریخی در قم شناسایی که ۳۷۷ مورد ابنیه تاریخی ثبت شده است و مرمت و نگهداری 
اثر ثبت شده در حوزه میراث  از 5۰  ادامه داد: بیش  نیازمند اعتبار است. وی  آنها 
ناملموس و میراث منقول وجود دارد. ضرغامی بیان کرد: قم در حوزه صنایع دستی 
در زمینه انگشتر برجسته است و دارای هنرمندانی بزرگی در این زمینه می باشد و 

کارگاه های آموزشی بسیاری نیز در این حوزه وجود دارد.
قم به لحاظ معماری ناهمگون رشد کرده است 

وی با بیان اینکه قم به لحاظ معماری ناهمگون رشد کرده که باید در این حوزه اقدامات 
اصلاحی انجام بگیرد، افزود: بافت سنتی و تاریخی قم بسیار ارزشمند است بنابراین در 
توسعه این شهر به این موارد باید بسیار توجه شود. ضرغامی بیان کرد: از آنجایی که قم 
قطب زیارتی است بنابراین همراه با جاذبه زیارتی بسیاری از ظرفیت های دیگر غفلت 
واقع شده است. وی گفت: باید تلاش کنیم تا مجموعه جاذبه های این شهر به خصوص 
در حوزه گردشگری را به گونه ای فعال کنیم که مردمی که برای زیارت وارد قم می شوند، 
وجود جاذبه های دیگر را نیز احساس کنند. وی ابراز کرد: کتابخانه آیت الله مرعشی از 
ظرفیت های عظیمی است که دارای نسخ خطی بسیاری می باشد اما دارای مشکلاتی 

است، با وجود تلاش هایی که برای حفظ این آثار انجام می شود.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی:
سرمایه گذاری حوزه گردشگری در قم مناسب نیست

فاطمی امین در جمع فعالان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

شفافیت نظام توزیع از برنامه های کلیدی وزارت صمت است

وزیر اقتصاد در نشست با اساتید و پژوهشگران اقتصاد اسلامی قم:

ماه های آینده نتایج اقدامات اقتصادی 
دولت مشخص می شود

وزیر اقتصاد با بیان اینکه نتایج اقدامات اقتصادی دولت در ماه های آینده مشخص 
می شود، گفت: قیمت ها در حرکت نقطه ای به ثبات نزدیک می شود و امیدواریم در 

بودجه سال آینده بتوانیم مشکل کسری بودجه را رفع کنیم. 
 دکتر احسان خاندوزی در نشست با اساتید و پژوهشگران اقتصاد اسلامی قم که 
بعد از ظهر روزپنجشنبه در تالار اندیشه دانشگاه قم برگزار شد، با بیان اینکه انتقادات 
و توصیف مشکلات و تنگناها به تنهایی چاره مشکلات کشور نیست، اظهار داشت: 
در  راستای به حداقل رساندن مشکلات، نیازمند تلاش حداکثری و همکاری جامعه 

دانشگاهی و حوزوی در زمینه ارائه راهکارهای اصولی هستیم.
پژوهشگران اقتصاد اسلامی راهکار ارایه کنند 

 خاندوزی با اشاره به اینکه انتظار ما پیشنهادهای متنوع از سوی صاحب نظران 
تولیدات علمی می تواند در سطوح  و  افزود: عرضه پیشنهادات کاربردی  است، 

مختلف کشور به کمک دولت بیاید.
وی با اشاره به اینکه خودش را درس آموز حوزه اقتصاد اسلامی می داند، اظهار 
داشت: سیاست گذاری اقتصادی دولت، ناشی از مشورت تیم اقتصادی دولت است 

و بسیاری از سیاست ها در گفتمان های این تیم مورد بحث و گفت وگو قرار می گیرد.
خاندوزی با اشاره به اینکه مردم به حق، شکایت هایی از وضعیت موجود دارند، 
تصریح کرد: اصلاح ساختارهای نامناسب در برخی از سازمان ها یک حرکت زمان بر 

است که با صبر و شکیبایی به نتیجه خواهد رسید.
راهکار فوری برای حل مسائل خانوارها نداریم 

وی با بیان اینکه عملکرد اقتصادی دولت در چهارماهه نخست در ادامه قابل 
مشاهده خواهد بود، افزود: باید پیام لزوم صبر برای رسیدن به موفقیت را به جامعه 

اعلام کنیم.
خاندوزی تصریح کرد: در اقتصاد غیر از جبران نقدی یارانه ای، راهکار فوری برای 
حل مسائل خانوارها نداریم، ولی نقاط شروعی داریم که در چندماه آینده می توانیم 

نتیجه آ ن ها را ببینیم.
تلاش دولت برای کاهش کسری بودجه 

 وی گفت: اقتصاد ایران در سال های گذشته در حالت انتظار قرار گرفته بود که 
بخش عمده تلاش ما در این مدت رفع این انتظار بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه توانسته ایم حرکت نقطه ای قیمت ها را 
به ثبات نزدیک کنیم، اظهار داشت: بودجه ۱۴۰۱ یکی از گام های کمک کننده برای 

رفع فضای کسری بودجه و پیامدهای آن خواهد بود.
وی با بیان اینکه سیاست های ارزی دست  ما را در حوزه تصمیم گیری بسته است، 
اظهار داشت: باید این موضوع در مجامع روایت شود تا افکاری مانند بی تفاوتی دولت 

نسبت به برخی از تصمیم ها را از ذهن ها پاک کنیم.
لزوم تحقق قرض الحسنه در نظام اقتصاد اسلامی

حجت الاسلام والمسلمین عالم نیا نیز در نشستی که با حضور وزیر اقتصاد با 
اساتید دانشگاه ، بعد از ظهرروزپنجشنبه در تالار اندیشه دانشگاه قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه قرض الحسنه یکی از سنت های نظام اسلامی است، اظهار کرد: 
نظام های اقتصادی گلوگاه هایی دارند که اگر بتوان آن ها را محقق کرد، موجب 

سلامت گذر کردن از مشکلات می شود.
وی با بیان اینکه مردم یکی از ارکان اصلی و گلوگاههای اقتصادی هستند، عنوان 
کرد: قرض الحسنه می تواند نظام سرمایه داری را تحت سلطه خود قرار دهد و یکی از 

عنصرهای اصلی اقتصاد مقاومتی، مردمی بودن است.
این استاد و پژوهشگر حوزه اقتصاد با اشاره به اینکه قرض الحسنه در کوتاه مدت 
می تواند نیازهای عمده را برطرف کند، مطرح کرد: بالابردن مبلغ قرض الحسنه در 

جامعه می تواند نظام اقتصاد اسلامی را متبلور کند.
 

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی  خبرداد:

پرداخت تسهیلات خودمالکی 
به متقاضیان در تمامی شهر ها 

شکل  به  تسهیلات  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
مرحله ای و متناسب با پیشرفت فیزیکی به متقاضیان در تمامی شهر ها پرداخت 

می شود.
محمود محمودزاده افزود: برای ثبت نام خودمالکان هیچ محدودیتی وجود ندارد و 
همه شهر های کشور و همه روستا ها برای این دسته از متقاضیان باز است. هرکسی 
با هر تعدادی که در پروانه اش درج شده امکان ثبت نام و اخذ تسهیلات خودمالکی 

را دارد.
معاون مسکن و ساختمان پیش تر نیز اعلام کرده بود: برای کسانیکه به صورت 
شخصی واحدی را می سازند و یا برای سازندگان حرفه ای این امکان فراهم شده است 
که با ثبت نام در سامانه نهضت ملی مسکن تقاضای تسهیلات خودمالکی داشته 
باشند. بر اساس سقف تعیین شده که در تهران ۴5۰ میلیون تومان، مراکز استان های 
بیش از یک میلیون نفر جمعیت ۴۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها ۳5۰ میلیون 
تومان و سایر شهر ها ۳۰۰ میلیون تومان است می توانند از این تسهیلات استفاده 
کنند. همچنین متقاضیان در روستا ها تا 25۰ میلیون تومان امکان استفاده از 

تسهیلات خودمالکی را دارند.
به گفته محمودزاده متقاضیان می توانند در سامانه نهضت ملی مسکن از طریق 
بانک عامل و یا نهاد های دیگری که در حوزه مسکن فعالیت می کنند، ثبت نام کنند.

تمام افرادی که در حوزه های فعالیت های ساختمانی هستند اعم از تعاونی ها، 
سازندگان حرفه ای وخودمالکانی که صاحب زمین هستند برای ساخت و یااتمام 

پروژه های در حال اجرا این امکان فراهم است تا از این تسهیلات استفاده کنند.
هم اکنون برای خودمالکانی که در سایت نهضت ملی مسکن ثبت نام می کنند این 
امکان فراهم شده است تا در هنگام ثبت نام مدارک خود را بارگذاری و با انتخاب بانک 
به شعب معرفی می شوند و نسبت به تکمیل اطلاعات در شعب بانک اقدام می کنند. 
مهم ترین مدارکی که لازم است اسناد مالکیت و پروانه ساختمان است که بر اساس آن 

تسهیلات بانکی به این دسته از خودمالکان پرداخت می شود.
تسهیلاتی که در قالب نهضت ملی مسکن به خودمالکان پرداخت می شود نیازی 
به خرید اوراق یا سپرده گذاری ندارد و متقاضیان می توانند تسهیلات را دریافت 
کنند که البته این تسهیلات در چهارمرحله و توسط بانک عامل به خودمالکان 
پرداخت می شود. یادآور می شود جزئیات پرداخت تسهیلات در چهارمرحله بدین 
شرح است: در مرحله پی کنی و فوندانسیون ۱۰ درصد، مرحله اسکلت و سقف 
۴۰ درصد، سفت کاری 25 درصد و مرحله نازک کاری نیز 25 درصد تسهیلات به 

متقاضیان پرداخت می شود.

معاون رئیس جمهور در جمع بانوان روستایی قم؛

اعطای تسهیلات اشتغال زایی به بانوان 
کارآفرین روستایی 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده از اعطای تسهیلات ویژه اشتغال زایی 
برای زنان بدسرپرست و کارآفرین روستایی خبر داد.

خانم انسیه خزعلی  روز پنجشنبه در جمع بانوان منتخب کارآفرین شهرستان 
کهک، گفت: کارآفرینی برای بانوان بدسرپرست و بی سرپرست در قانون کار دیده 

شده است.
وی همچنین در نشست شورای اداری این شهرستان گفت: در دولت اعتباراتی 
برای حمایت از زنان خانه دار و کارآفرین روستایی و همچنین ورزش بانوان در روستاها 

پیش بینی شده است.
مسئولان شهرستان کهک نیز در این جلسه با توجه به شرایط اقلیمی مناسب و 
داشتن اماکن زیارتی و تفریحی و بالا بودن میزان توریست پذیری خواستار توسعه 

گردشگری اسلامی این منطقه شدند.
نمایشگاه  از  کهک  شهرستان  در  خود  برنامه های  ادامه  در  خزعلی  خانم 
زمینه  در  امداد  کمیته  پوشش  زیر  بانوان  اشتغال  و  کارآفرینی  توانمندی های 

محصولات صنایع دستی صنعت چوب و مواد غذایی بازدید کرد.

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که فاز اول آزادراه سردار شهید سلیمانی از قم 
تا راهجرد ۷5 کیلومتر طول دارد و درحال احداث است، از تکمیل این آزاد راه تا 

پایان دولت سیزدهم خبر داد. 
رستم قاسمی روز پنجشنبه در جریان بازدید از پروژه احداث آزادراه کمربندی 
سردار شهید سلیمانی قم، در جمع خبرنگاران، افزود: در حوزه حمل ونقل 
احداث این آزادراه و راه آهن سریع السیر تهران-قم-اصفهان 2 پروژه مهم استان 

قم به شمار می روند.
وی ادامه داد: در حوزه راه، آزادراه قم-راهجرد هم کمربندی شهر قم و هم 
بخشی از کریدور اصلی بندر امام )ره( تا تهران و رشت است و بنابراین یکی از 

کریدورهای مهم آزادراهی کشور می باشد.
به گفته وی، بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته، سرمایه گذاری این پروژه 
به صورت مشترک بین وزارت راه و شهرسازی و بخش خصوصی انجام شده است.
قاسمی افزود: خوشبختانه پروژه فوق فعال شده و مشخصات بسیار خوبی 
نیز برای آن پیش بینی شده است؛ روسازی این آزادراه برخلاف بسیاری دیگر از 

آزادراه های کشور بتن است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که احداث این آزادراه تا پایان دولت سیزدهم به 
اتمام خواهد رسید، گفت: فاز اول این آزادراه از قم تا راهجرد ۷5 کیلومتر طول 
دارد و در حال احداث است؛ برای فاز دوم نیز که از راهجرد تا اراک ادامه دارد، 

سرمایه گذار مشخص و عملیات احداث آغاز شده است.
وی افزود: در مورد راه آهن تهران- قم- اصفهان نیز امروز جلساتی خواهیم 

داشت که بتوانیم این پروژه را سرعت دهیم.
واحد  و 5۰۰  احداث ۴۱هزار  قم کلنگ   به  رییس جمهور  با سفر  همزمان 
اراضی 5۶۰ هکتاری  در  پنجشنبه  روز  ملی مسکن  نهضت  مسکونی طرح 

پردیسان توسط رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی به زمین زده شد. 
کلنگ احداث 41هزار و 500 واحد مسکونی در قم به زمین زده شد

 وزیر راه و شهرسازی در این مراسم از  برنامه ریزی جهت پلکانی شدن اقساط 

تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن خبر داد. 
وی در جریان بازدید از طرح 5 هزار واحدی شهرک شهید سلیمانی که بخشی 
از این ۴۱ هزار و 5۰۰ واحد محسوب می شود، گفت: در این شهرکت مراحل 
محوطه سازی به میزان مطلوبی انجام شده و امروز عملیات احداث 5۳۰۰ واحد 
مسکونی در آن آغاز خواهد شد که ظرف حداکثر 2 سال آینده به اتمام می رسد.
وی افزود: این شهرک که مزین به نام به سیدالشهدای مقاومت شهید سلیمانی 
است، هدیه ای به مردم قم  در قالب نهضت ملی مسکن خواهد بود. در این طرح 
زمین مجانی است، وام ۴۰۰ میلیون تومانی برای قم در نظر گرفته شده و خدمات 

روبنایی توسط دولت احداث خواهد شد.
این عضو کابینه سیزدهم در بازدید از یک پروژه دیگر نیز گفت: در این سایت 
امروز محوطه سازی و احداث واحدهای مسکونی به طور همزمان شروع می شود.
وی ادامه داد: سهمیه ای که بر اساس پیش بینی های ما برای استان قم در 
طرح نهضت ملی مسکن نظر گرفته شده، ۶۳ هزار واحد است و امروز با آغاز 
احداث ۴۱ هزار و 5۰۰ واحد مسکونی، در واقع بیش از سهمیه فاز اول طرح 

نهضت ملی مسکن در استان قم واحد مسکونی ساخته می شود.
پیگیری پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن

 از طریق ستاد ملی مقابله با کرونا
وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت: در کل کشور خواسته مردم، تعهد دولت و 
قانون مجلس دست به دست داده که نهضت ملی مسکن شکل بگیرد. در این 
فرصت کوتاه عملیات اجرایی بخش زیادی از واحدهای مسکونی این طرخ در 
استان های کشور آغاز شده است. در قم نیز عملیات اجرایی احداث ۴۱ هزار و 
5۰۰ واحد آغاز شده که بتوانیم سهمیه 2 میلیون واحدی فاز اول این طرح را تا 

پایان دو سال اول احداث کنیم.
وی ادامه داد: خوشبختانه مقدار زیادی از زمین مورد نیاز این طرح در کشور 
فراهم شده و زمین تامین شده اکنون بیش از مقدار مورد نیاز برای فاز اول این 
طرح است. در واقع تاکنون برای نزدیک به ۳ میلیون واحد مسکونی زمین فراهم 

شده است. در این طرح زمین ها به شکل اجاره ۹۹ ساله در اختیار مردم قرار 
می گیرد و در استان ها تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی به مردم پرداخت می شود.

قاسمی افزود: زمان بازپرداخت اقساط این طرح 2۰ ساله است و در حال توافق 
با سازمان مدیریت و بانک مرکزی هستیم تا اقساط این طرح به صورت پلکانی 
و منطبق با توانمندی مردم تعیین شود. از سوی دیگر بخشی از این اقساط را 
دولت پرداخت خواهد کرد که هزینه های مردم کاهش پیدا کند. البته میزان این 

حمایت دولتی بعدتر اعلام خواهد شد.
وی در مورد تسهیلات ودیعه مسکن نیز گفت: ستاد ملی کرونا مصوبه ای 
را گذرانده که بر اساس آن بانک ها موظف به پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن 
هستند. بخش زیادی از این تسهیلات پرداخت شده و مقداری مشکلات بانکی 
نیز وجود دارد که در ستاد ملی کرونا در حال پیگیری برای  تداوم پرداخت از سوی 

بانک ها هستیم.
وزیر راه و شهرسازی  همچنین پنج شنبه شب در جلسه شورای اداری قم با 
اشاره به اهمیت شهر قم به لحاظ متصل بودن به چندین استان کشور گفت: 

راه اندازی مسافری بین قم - کاشان امری ممکن است.  
رستم قاسمی اظهار داشت: موضوع راه اندازی قطار مسافربری بین قم - 

کاشان که مطرح شد، انجام آن امکان دارد.
وی در ادامه طرح قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان را نیز مورد توجه 
قرار داد و گفت: قرارداد این طرح که کار جدیدی در کشور محسوب می شود با 

سرمایه گذار خارجی به مبلغ چهارمیلیون یوان نهایی شده است.
وی  همچنین با اشاره به طرح آزاد راه قم - بروجرد گفت: قرارداد این طرح که 
کنار گذر قم به شمار می آید، با سرمایه گذار بسته شده و عملیات اجرایی آن نیز 

آغاز شده است.
قاسمی تصریح کرد: در سهم مشارکت مشکل هایی است، که قرار شد در تهران 
جلسه ای برگزار شود،مقداری سهم مشارکت راه و شهرسازی بیشتر شود، الان 
۳۰ به ۷۰ هستیم و طرف قرارداد تقاضای 5۰ به 5۰ کرده است، کار به خوبی 

پیش می رود.
وی افزود: مرحله نخست این آزاد راه از قم شروع شده و تا راهجرد که مرز بین 
اراک و قم است، ادامه پیدا می کند، بخش دوم این طرح نیز تا بروجرد می باشد 

که قرارداد آن با سرمایه گذار منعقد شده و عملیات اجرایی نیز شروع شده است.
قاسمی گفت: ما برنامه ریزی کردیم و تا پایان دولت نیز آزاد راه بندر امام )ره( تا 

رشت که بخش زیادی از آن کار شده قطعا تمام خواهد شد.
تعیین تکلیف ابعاد فنی و اقتصادی طرح فرودگاه قم  تا سه ماه آینده

وی همچنین با اشاره به طرح فرودگاه قم یادآور شد: در مورد فرودگاه یک 
کارگروهی را تعیین کردیم که ظرف مدت سه ماه از نظر فنی و اقتصادی در مورد 

این طرح تصمیم گیری شود و به فعالیتش در این استان ادامه بدهد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به موضوع مسکن بیان داشت: 
بر اساس پیش بینی های جمعیتی ۶۳ هزار متقاضی مسکن در قم وجود دارد، 
برنامه ریزی کردیم و باید در گام نخست 2 میلیون واحد را شروع کنیم، که به سقف 

چهار میلیون برسیم.
قاسمی خاطرنشان کرد: در قم برنامه ریزی ما این بود عملیات اجرایی 5۰ 
درصد متقاضیان را آغاز کنیم، خوشبختانه امروز ۴۱ هزار و 5۰۰ واحد را عملا 

شروع کردیم که مرحله زیرسازی بخشی از این واحدها انجام شده است.
وی ادامه داد: تاکنون حدود ۸۹ هزار تَن در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام 

کردند که به ۱۰۰ هزار تَن نیز خواهد رسید.
مؤسسات، هزار هکتار زمین بدون استفاده را به مسکن ملی اختصاص دهند

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه هزار هکتار زمین بدون استفاده در استان قم 
در اختیار مؤسسات و دانشگاه ها است، گفت: برای تامین زمین مورد نیاز مسکن 
ملی در قم باید از این زمین ها استفاده شود و ما حاضر هستیم که نیازهای 

مؤسسات تامین شود اما باقیمانده آن به مسکن مردم اختصاص یابد.

وزیر راه و شهرسازی:

آزادراه قم-راهجرد تا پایان دولت سیزدهم تکمیل می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: شفافیت نظام توزیع، 
از  این  و  می دهد  کاهش  کننده  مصرف  برای  را  قیمت 

کارهای بسیار کلیدی در این وزارتخانه است. 
سید رضا فاطمی امین عصر پنجشنبه در جریان سفر 
استانی رییس جمهور و شماری از اعضای هیات دولت 
به قم در جمع فعالان صنعت، معدن و تجارت این استان، 
بیان کرد: درج قیمت تولید کننده کار بسیار مهمی است و 

اصلاح ساختاری در نظام تولید و بازار است.
جدی  بسیار  موضوع  این  در  صمت  وزارت  افزود:  وی 
است و این اصلاح ساختار را دنبال می کند. البته چون 
یک تغییر جهت بسیار جدی در روند بازار است، ممکن 
است چالش هایی هم داشته باشد. اما خیلی به نفع تولید 

کننده و مصرف کننده است.
تفاهم با هفت بانک برای تامین مالی زنجیره ای 

بر  مبنی  صنعتگران  از  یکی  سوال  به  پاسخ  در  وی   
مشکلات سرمایه در گردش گفت: خبر خوبی که برای 
تولیدکنندگان و فعالان صنعت، معدن و تجارت داریم این 
است که از 2 ماه گذشته وزارت صمت و بانک مرکزی کار 

مشترکی را آغاز کرده اند و آن تامین مالی زنجیره ای است.
وی ادامه داد: شنبه آینده با هفت بانک این تفاهم نامه 
با  اما به صورت آزمایشی این کار را  ای امضا می شود. 
بانک صنعت و معدن آغاز کرده ایم. این تفاهم نامه بسیار 
در مصارف مالی موثر است و حدود ۳۰درصد از مصارف 
مالی را کم می کند و عملا مشکلات انحراف منابع مالی و 
سرمایه در گردش را تا حد قابل توجهی حل و فصل خواهد 

کرد.
افزود: ما امیدواریم روش های جدیدی  فاطمی امین 
که  سال های اخیر در دنیا مرسوم شده است تحت عنوان 
تامین مالی زنجیره ای، در سال جاری به طور کامل روش 
آزمایشی را کامل کنیم و اگر در سال جاری عملیاتی شود 
که تا کنون با توجه به آماده بودن مصوبات برای ابلاغ بانک 

مرکزی به سایر بانک ها، پیشرفت خوبی داشته است. .
موانع صدور کارت بازرگانی حل و فصل شد

وی تصریح کرد: علاوه بر بانک صنعت و معدن که از قبل 
تفاهم نامه داشتیم، روز شنبه با بانک های ملی، تجارت، 
ملت، سپه و پارسیان تفاهم نامه امضا می کنیم و خیلی از 

مباحث را حل و فصل می کنیم.
وزیر صمت در پاسخ به سوالی مبنی بر موانع صدور کارت 
بازرگانی  رایزن  وجود  عدم  مشکل  همچنین  و  بازرگانی 
گفت: در زمینه کارت بازرگانی که هفته گذشته طی جلسه 

ای موانع صدور کارت بازرگانی حل و فصل شد.
وی ادامه داد: 25 استعلام از 2۰ دستگاه در کمتر از یک 
ساعت انجام می شود و کسی که مایل به دریافت کارت 
بازرگانی است، می باید فقط در یک دوره کلاس آموزشی 
شرکت کرده و پس از آن بلافاصله کارت بازرگانی صادر می 
شود. وی بیان داشت: در مورد رایزن بازرگانی مذاکراتی با 
اتاق بازرگانی داشته ایم اما در دولت محدودیت هایی در 

این خصوص وجود دارد.
وی ابراز امیدواری کرد: وزارت صمت به سمتی می رود 
که مراکز تجاری و رابط های تجاری را با همکاری اتاق 
بازرگانی ایجاد کرده و امیدواریم اینگونه کار سریع تر انجام 
شود . فاطمی امین در پاسخ به سوال یکی از فعالان مبنی 

بر مشکلات بیمه ای در مواجهه با سازمان تامین اجتماعی 
گفت: در مورد تامین اجتماعی همانگونه که به درستی 
اشاره کردید چالش های زیادی را برای واحدهای تولیدی 

ایجاد کرده است.
وی افزود: یک ایده ای را وزارت صمت با وزارت تعاون 
و رفاه اجتماعی دنبال می کند و آن تغییر روش پرداخت 
حق بیمه ها است که دیگر نیاز نباشد تامین اجتماعی 
برای اطمینان از پرداخت حق بیمه ها تمام پرونده ها را 

رسیدگی کند.
وی تصریح کرد: یک راه حل میان بر را با سازمان تامین 
اجتماعی و وزارت کار به توافق رسیدیم که الان در حال 
اجرای آزمایشی آن هستیم.  اگر از این ایده پاسخ مثبت 
بگیریم، تمام این مسائلی که در تامین اجتماعی داریم حل 

خواهد شد.
قواعد شهرک های صنعتی بازنگری می شود

فاطمی امین در خصوص موانع صادرات و موضوع ارزش 
افزوده گفت: با پیگیری هایی که انجام شد بحث ارزش 
افزوده که  مشکل داشت ومنوط به تعهد ارزی بود؛ برداشته 
شد. وی افزود: نزدیک به ۱5 مورد از موانع صادراتی را هم 
مهرماه آقای رییس جمهور مصوب کردند و ابلاغ شد. 
اما در این موردی خاص اگر چنین پتانسیلی هست باید 

جلسه برگزار و آن را بررسی کرد. 
وزیر صمت در خصوص قواعد دست و پاگیر شهرکهای 
صنعتی گفت: در مورد شهرکهای صنعتی یک قواعدی 
وجود دارد که همکاران ما در شهرکها مبتنی بر قواعد کار را 
انجام می دهند. اما ممکن است قواعد و ساز و کارها ایراد 

داشته باشند.
وی ادامه داد: بنده به آقای رسولی سپردم کل قواعدی 
که در شهرکها داریم، اعم از نوع خدمات، تعرفه های برق 
و گاز و زمین  را بازنگری کنند، آنها  گزارش اولیه را آماده 
کردند و تا آخر سال جاری کلیه قواعد شهرکهای صنعتی را 

بازنگری خواهیم کرد.
وی در پایان تصریح کرد: البته ما از کسانی که دنبال 
خصوصی کردن شهرکهای صنعتی هستند، استقبال می 

کنیم که از تصدی خارج شویم و حاکمیت داشته باشیم نه 
اینکه درگیر آب و برق و گاز و غیره شویم.

۳ هزار میلیارد تومان برای تکمیل طرح های صنعتی 
قم مصوب شد

 وزیر صنعت، معدن و تجارت  همچنین پنج شنبه شب 
با  جلسه  در  گفت:  قم  استان  اداری  شورای  جلسه  در 
مسوولان ذیربط ۶۰ میلیارد تومان برای بهسازی زیرساخت 
برای  نیز  تومان  میلیارد  و سه هزار  شهرک های صنعتی 

تکمیل طرح های صنعتی استان قم مصوب شد. 
سیدرضا فاطمی امین افزود: بخش صنعت در استان قم 
رو به رشد و تکامل یافته است که جایگاه خوبی در سطح 

کشور دارد و قابل تقویت است.
فاطمی امین با اشاره به این که ضرورت تامین مواد اولیه 
در استان قم پررنگ است، گفت: در بازار فولاد با اجرا شدن 
قوانینی بازار کاملا متعادل شد، اما در حوزه پتروشیمی هر 

هفته قیمت های پایه تغیر می کند.
اولیه  مواد  کمبود  با  پتروشیمی  حوزه  در  افزود:  وی 
مواجهیم که باعث می شود بسیاری از صنایع قم از جمله 
در حال  که  مواجه شود  با چالش  لوازم خانگی  و  کفش 

پیگیری برای حل این مشکل هستیم.
آمادگی صنعت کفش و فرش قم برای جهش 

صادراتی 
برای جهش  قم  فرش  و  آمادگی صنعت کفش  از  وی 
مهم ترین  از  صادرات  کرد:  بیان  و  داد  خبر  صادراتی 
که  است  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  اولویت های 
امسال رشد خوبی در این حوزه داریم و برای سال آینده نیز 
اهداف بلندتری در نظر گرفتیم و از واحدهای فعال حمایت 

می کنیم.
وزیر صمت خاطرنشان کرد: برای حل مشکل آلودگی 
صوتی معدن نرداغی به چهار راه حل رسیده ایم و امیدواریم 

این مشکل به زودی حل وفصل شود.
وی افزود: پسماندهای شهرک سلفچگان نیز که مربوط 
به قیر و تسویه روغن است، با نوسازی و کاهش آلایندگی 

در اسرع وقت حل خواهیم کرد.
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معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  خبرداد:

اختصاص ۲۰ میلیارد تومان برای توسعه 
زیرساخت های ورزش بانوان قم

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده با اشاره به فقر استان قم در مراکز 
اختصاصی ورزش بانوان، گفت: برای افزایش نشاط در بین زنان و دختران قم، 
2۰ میلیارد تومان برای تجیهز یک مجموعه ورزشی برای ورزش بانوان نهایی شد. 

انسیه خزعلی پنجشنبه شب در جلسه شورای اداری استان قم که با حضور 
داشت:  اظهار  شد،  برگزار  دولت  هیات  اعضای  از  شماری  و  جمهور  رییس 
و کمبود  ها  در شیرخوارگاه  بی هویت  افراد  روستاها،  در  بازماندگان تحصیل 

سونوگرافی ویژه زنان از معضلات مهم استان قم در حوزه زنان است.
وی با بیان اینکه در این سفر برای کاهش آسیب های اجتماعی اعتباراتی درنظر 
گرفته شد، اظهار کرد: برای ایجاد اشتغال پایدار و درآمدزایی زنان نیز در این سفر 

تصمیماتی گرفته شد که برای اجرا نیازمند همکاری های استانی است.
خزعلی همچنین گفت: خانه تاریخی ملاصدرا در شهرستان کهک قم ظرفیت 
بالایی برای تبدیل شدن به یک مرکز مهم فرهنگی و میراثی و ایجاد زمینه اشتغال 

و گردشگری را دارا می باشد.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: در این سفر همچنین ۱۷ 
میلیارد تومان برای راه اندازی مرکز مشاوره، ۹ میلیارد تومان برای حمایت از زنان 
سرپرست خانوار و ۶ میلیارد تومان نیز برای بازپروری زنان آسیب دیده مصوب شد.

 
با کسب سومین پیروزی متوالی ؛

شیمیدر قم تیم بی رقیب
 لیگ دسته اول بسکتبال 

تیم بسکتبال شیمیدر قم سومین پیروزی متوالی خود در مسابقات مرحله 
مقدماتی فصل جاری لیگ دسته اول بسکتبال باشگاه های کشور را برابر تیم خانه 

بسکتبال قزوین کسب کرد.
براساس این گزارش ، دیدارهای دور رفت از مرحله مقدماتی مسابقات فصل 
۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران روزهای ۴ تا ۷ دی ماه در 
گروه F مرحله مقدماتی به میزبانی شیمیدر در سالن شهدای بهزیستی قم برگزار 

شد و با صدرنشینی شیمیدری ها به پایان رسید.
بسکتبالیست های شیمیدر که با روحیه ای بسیار خوب از دو پیروزی مقابل 
تیم های داماش گیلان و شکلّی تهران گام به سومین مسابقه این مرحله مقابل 
خانه بسکتبال قزوین گذاشته بودند، در کوارتر نخست این دیدار با حساب ۱۶ بر 
۱۱ از حریف خود پیش افتادند و در کوارتر دوم نیز با نتیجه ۱۷ بر ۸ به برتری رسید 

تا نیمه نخست را با نتیجه ۳۳ بر ۱۹ به نفع خود تمام کند.
در کوارتر سوم اما این تیم خانه بسکتبال قزوین بود که با نتیجه 2۰ بر ۱۳ پیش 
افتاد ولی شیمیدری ها کوارتر چهارم را با حساب 2۳ بر 2۱ از آن خود کردند تا در 
پایان ۴۰ دقیقه رقابت نزدیک و نفس گیر دو تیم، شیمیدر قم با نتیجه ۶۹ بر ۶۱ 
تیم خانه بسکتبال قزوین را مغلوب کرده و با سه پیروزی متوالی مقتدرانه در جایگاه 

نخست جدول گروه قرار بگیرد.
 

رییس هیات کشتی استان قم خبرداد:

تقدیر فدراسیون کشتی از سرمربی قمی 
تیم ملی جوانان

رییس هیات کشتی استان قم گفت: به همت فدارسیون کشتی ایران از روح الله 
میکائیلی سرمربی قمی تیم ملی فرنگی جوانان کشور تقدیر به عمل آمد. 

هادی علیایی شامگاه سه شنبه  اظهارداشت :با حضور ابراهیم مهربان دبیر 
فدراسیون کشتی از روح الله میکائیلی سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان در 

رقابت های جهانی 2۰2۱ روسیه تقدیر به عمل آمد.
رییس هیات کشتی قم با اشاره به قرارگیری رشته ورزشی کشتی در ریل توسعه 
پایدار و تربیت کشتی گیران آینده دار، بیان داشت: این مراسم به همت هیات 

کشتی استان و در خانه کشتی قم برگزار شد.
علیایی تصریح کرد: تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران در مسابقات جهانی 
2۰2۱روسیه با سرمربی گری روح الله میکائیلی به عنوان نایب قهرمانی جهان 
رسید. وی اظهار داشت: تا ۱۴ سال قبل تعداد مدال های جهانی، آسیایی و ملی 
کشتی گیران قمی کمتر از ۱۰ مدال بود  اما از ۱۴ سال قبل تاکنون با اصلاحات 
انجام شده در شیوه مدیریتی و اجرای برنامه های توسعه ای کشتی گیران آزادکار 
و فرنگی قم بیش از ۱۴۰ مدال جهانی و ملی بدست آورده اند و علاوه بر این در 
بخش پایه نیز اقدامات قابل توجهی توسط هیات کشتی قم در جریان است که 
نتیجه این برنامه ها طی چند سال آینده در سطح استان و تیم های مختلف ملی 

نمایان خواهد شد.
 

در یازدهمین هفته رقابت های لیگ برتر ؛

رعد قم صدرنشین لیگ برتر بدمینتون
 را شکست داد

تیم بدمینتون رعد پدافند هوایی قم در یازدهمین هفته رقابت های لیگ برتر 
باشگاه های کشور با نتیجه قاطع ۴ بر ۱ از سد شهرداری شهر بابک گذشت. 

به گزارش روز پنجشنبه هیات بدمینتون قم، تیم رعد پدافند هوایی قم امروز در 
تالار فرهمند موحد قم به مصاف صدرنشین لیگ برتر رفت و در نهایت این بازی 
حساس را به سود خود به پایان برد. رعد پدافند هوایی قم با این پیروزی هشتیمن 
پیروزی خود را در لیگ برتر به دست آورد و امیدهای خود را برای صعود به صدر 
جدول رده بندی بیشتر کرد.  تیم های رعد پدافند هوایی قم، نماینده سیستان و 
بلوچستان، پروتئین ۹۹ البرز، دانشگاه یزد، چادرملو اردکان، توس مسیر مشهد، 
شهرداری شهر بابک و نماینده اراک هشت تیم حاضر در مسابقات این فصل 
لیگ برتر بدمینتون مردان ایران هستند که در ۱۴ هفته بصورت رفت و برگشت 
باید به مصاف یک دیگر بروند. تاپایان هفته یازدهم لیگ برتر بدمینتون کشور تیم 
شهرداری شهربابک کرمان صدرنشین است و تیم های رعدپدافند هوایی قم و 

چادر ملو اردکان نیز در جایگاه های دوم و سوم قرار دارند.

درهفته پانزدهم لیگ برتر فوتسال کشور رقم خورد؛

تساوی فردوس قم برابر فولاد زرند ایرانیان
تیم فوتسال فردوس قم در دیداری خانگی با نتیجه 2 بر 2 برابر فولاد زرند ایرانیان 
در  قم عصرروزجمعه  فردوس  فوتسال  ،تیم  این گزارش  براساس  متوقف شد. 
دیداری از هفته پانزدهم لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، در ورزشگاه شهید 
حیدریان در حالیکه از میهمان خود فولاد زرند ایرانیان پیش بود در پایان به تساوی 
2 - 2 رضایت داد. موسوی و عباسی گلزنان فردوس در این بازی بودند. نماینده 
قم با این تساوی ۱۸ امتیازی شد و با یک پله سقوط در رده هشتم جدول رده بندی 

لیگ برتر قرار گرفت.

دوازه بان کروات تیم پرسپولیس تهران در گفت وگو با یکی از رسانه های کرواسی پرده از دلایل جدایی خود از جمع سرخپوشان 
برداشت.   بوژیدار رادوشویچ دوازه بان سابق تیم فوتبال پرسپولیس تهران که به خاطر مشکلات اقتصادی و مدیریتی این تیم را ترک و در 

کرواسی به سر می برد با تارنماهای )Dalamatinsky(  ورزشی این کشور درباره مسائل مختلفی به گفت وگو نشسته است.
رادوشویچ ۶ سال در جمع سرخپوشان پایتخت حضور داشت و با این تیم 2 بار در فینال لیگ قهرمانان آسیا به میدان رفت و ۹ جام 

قهرمانی نیز در رقابت های مختلف کسب کرده است.  
متن کامل این گفت وگو در زیر آمده است

بهترین لحظات دوران حرفه ای  ام را در تهران گذراندم
 من تا سال 2۰2۴ با تیم پرسپولیس قرارداد داشتم اما به خاطر برخی مشکلات مالی تصمیم گرفتم زودتر از پایان قرارداد به کرواسی 
برگردم. مشکلاتی از تابستان وجود داشت که به امید حل آنان بودم اما این مشکلات پایانی نداشتند و در نهایت با عوض شدن مدیران 
نیز تغییری ایجاد نشد. به خاطر وجود این مشکلات در نهایت تصمیم گرفتم با همسر و پسرم به زادگاهم برگردم. در پرسپولیس احساس 

احترام نکردم به آنان ۱5 روز برای حل مشکلات فرصت دادم اما نشد. من بهترین لحظات دوران حرفه ای ام را در تهران گذراندم.
جام های قهرمانی و لطف هواداران خاطرات فراموش نشدنی هستند 

 بازیکنان در کشورهای دیگر مشکلاتی پیش رو دارند اما من تمام سعی را بر این گذاشتم اتفاقات مثبت را به خاطر بسپارم. جام های 
قهرمانی و ابراز علاقه هواداران برای من فراموش نشدنی است.  مشکلاتی هم وجود داشت که شاید بسیاری از بازیکنان خارجی 

نمی توانستند آنها را تحمل کنند ولی من با مشکلات کنار آمدم.  
قصد داشتم در پرسپولیس خداحافظی کنم

قراداد من تا سال 2۰2۴ بود و اگر همه چیز خوب پیش می رفت بدون شک تمدید می کردم تا فوتبالم با پرسپولیس تمام شود برای 

این کار زبان یاد گرفتم و با دوستان زیادی در ارتباط بودم. ایران فرهنگ متفاوتی داشت و این به من کمک کرد. بخشی از جهان جدید 
را در ایران کشف کردم. تجربیات مثبتی بود و در کنار آن مشکلاتی هم وجود داشت.

 آماده هستم و مشکلی برای بازی ندارم
سن من هنوز ۳2 سال است و این برای یک دروازه بان عالی است. من استعداد مصدومیت ندارم و این یک پون مثبت است. من 
برای حضور در تیم جدید عجله ندارم نیاز به بازسازی روحی دارم تا بتوانم برای دوران ورزشی خود بهترین تصمیم را بگیرم.  در طول 

دوران حرفه ای ام اهل انتخاب نبودم. اگر باشگاهی مرا بخواهد، برای حضور بررسی خواهم کرد زیرا  می خواهم از فوتبال لذت ببرم.

در گفت وگو با یکی از رسانه های کرواسی مطرح شد؛

افشاگری »رادوشویچ« از دلایل جدایی  خود از پرسپولیس

  

یک پیشکسوت باشگاه استقلال از عملکرد فاز هجومی بازیکنان این تیم انتقاد کرد. 
به گزارش ایسنا، استقلال چهارشنبه شب در هفته دوازدهم لیگ برتر با نتیجه یک بر صفر فولاد را شکست داد تا با 2۸ 
امتیاز، جایگاهش در صدر جدول رده بندی را تثبیت کند. با این حال گودرز حبیبی، پیشکسوت استقلال از عملکرد 

شاگردان فرهاد مجیدی در این دیدار راضی نبود و نسبت به سبک بازی شان انتقاد کرد.
حبیبی در گفت وگویی درباره این دیدار توضیح داد: بازی سرد و بی روحی از دو تیم شاهد بودیم. من توقع بیشتری از 
بازیکنان استقلال داشتم. البته باید بگویم که شوت مهدی پور از آن فاصله خیلی خوب بود اما به جز آن چیز دیگری در 
این بازی ندیدیم. نقطه قوت استقلال همچنان خط دفاعی است، جایی که یزدانی، آقاسی و مرادمند عملکرد خوبی 

دارند و نیک نفس و مهدی پور هم به آن ها کمک می کنند.
او با انتقاد از عملکرد مهاجمان استقلال گفت: من توقع بیشتری از رمضانی داشتم. ضمن این که نمی دانم چرا ژستد 
فیکس بازی می کند. من در استقلال برنامه ای برای گل زنی ندیدم. نکته عجیبی بود که استقلال از دو مهاجم بلند قامت 
در خط حمله استفاده کرد اما نتوانست ضربه های سر داخل محوطه جریمه فولاد را بزند. یامگا هم به جز در دو بازی 

اولش برای استقلال، کار خاصی نکرده است. او باید از تکنیک و سرعتی که دارد استفاده کند.
این پیشکسوت استقلال ادامه داد: الان مهاجمان استقلال ادعا می کنند که توپ به آن ها نرسیده در حالی که توپ به 
آن ها رسید ولی هیچ کاری نکردند. آن ها باید یک چیزی از خودشان نشان دهند ولی متاسفانه چیزی از آن ها ندیدیم. 
تفاوت استقلال زمان ما با الان زمین تا آسمان است. نمی دانم چه چیزی به آن ها گفته می شود که بازیکنان چنین 

عملکردی دارند.
حبیبی در پایان با تمجید از دوندگی بالای استقلال و فولاد در این دیدار بیان کرد: در این بازی نباید از عملکرد خوب 
حسین زاده و آذری گذشت. همچنین سلمانی دوندگی خیلی خوبی داشت و موثر بازی کرد. در حال حاضر استقلال 
باتوجه به روند نتیجه گیری ای که داشته روحیه خوبی دارد و این موضوع تاثیر زیادی در افزایش اعتماد به نفس بازیکنان 

داشته است.

یک پیشکسوت فوتبال می گوید نویدکیا مربی جوانی است که همه ویژگی های یک مربی خوب را دارد و باید اجازه دهند 
به کارش ادامه دهد.  رسول کربکندی درباره برتری پرسپولیس مقابل سپاهان اظهار کرد: دو تیم قدرتمند ایران مقابل 
هم قرار گرفتند و این حساسیت بازی را افزایش داد. پیش بینی می شد که بازی سختی شود و به دلیل حواشی گذشته، 
سازمان لیگ اعلام کرد بازی در زمین بی طرف برگزار شود. سپاهان در اوایل بازی یک موقعیت خیلی خوب داشت که 
استفاده نکرد و روی یک اتفاق و ضربه سر خود مدافع سپاهان، توپ به کامیابی نیا رسید و پرسپولیسی ها توانستند به گل 
برسند. او ادامه داد: بعد از آن سپاهان خیلی خوب بازی کرد و بازی در اختیارش بود اما پرسپولیس خیلی خوب دفاع کرد 
و توانست با پیروزی از این بازی خارج شود. در مجموع بازی بسیار خوبی بود. سپاهان خوب بازی کرد اما نتوانست به گل 
برسد و در مقابل پرسپولیس با دوندگی و یک بازی منجسم سه امتیاز بازی را کسب کرد. هیچ تیمی مثل سپاهان زیبا بازی 
نمی کند اما همه تیم ها این مساله را متوجه شدند که با تجمع دفاعی و ضد حمله زدن راه به گل رسیدن سپاهان را ببندند.
این پیشکسوت فوتبال با بیان اینکه "کادر فنی سپاهان باید در تفکرات و تاکتیک های فوتبالش تجدید نظر کند،" عنوان 
کرد: سپاهان یکی از حرفه ای ترین باشگاه های ایران است و مربی  اش بی حاشیه ترین و حرفه ای ترین مربی است اما 
در ایران و حتی در تمام دنیا اولویت با نتیجه گرفتن است. به نظرم باید نگرش جدیدی در تاکتیک ها ایجاد کنند تا یک 
تیم نتواند به راحتی با تجمع دفاعی راه گلزنی شان را ببندد. او درباره مشکل گلزنی مهاجمان سپاهان گفت: وقتی یک 
تیم با تجمع دفاعی مقابل شما قرار می گیرد، تمام تاکتیک های شما به هم می ریزد. تا پشت محوطه جریمه خوب کار 
می کنید اما با دفع توپ تمام زحمتی که کشیدید هدر می رود. این تجمع دفاعی همیشه کار مهاجمان را سخت می کند 
و باعث می شود مهاجمان نتوانند خوب کار کنند. ضمن اینکه سپاهان در گذشته یک مهاجم سر زن خیلی قوی داشت 
که می توانست خوب گلزنی کند اما نویدکیا دوست دارد تیمش روی زمین فوتبال بازی کند. کربکندی درباره عملکرد 
نویدکیا بیان کرد: او مربی جوانی است که همه ویژگی های یک مربی خوب را دارد. با بازیکنانی که دارد، قول می دهم به 
روزهای خوبش برگردد. باید اجازه دهند محرم نویدکیا به کارش ادامه دهد و کادر فنی هم باید نگرش جدیدی را برای 

کارش ایجاد کند.

یک پیشکسوت باشگاه استقلال :

ضعف تهاجمی استقلال پابرجاست
رسول کربکندی ؛

نویدکیا در سپاهان بماند اما تغییر نگرش دهد

  

ایمان / رضا ملکی
یک پیروزی شیرین ورویائی کافی بود تا سرخپوشان قم همچنان خود رادربالای 

جدول رقابتها ودرکورس بالا نشینان قرار دهند.
ظهرآفتابی ودلچسب زمستانی استادیوم شهید حیدریان شاهد حضور غیور 
مردان سپیدپوش تیم سرخپوشان مقابل حریف قدر مازندرانی خود کاسپین 

فریدونکنار بود.
اندیشه های حمید عبدل وند مربی کاربلد وفهیم تیم قمی در راه رسیدن به این 

پیروزی در دست زدن به ترکیب ۱۱ نفره خود خلاصه میگردد.
سیستم ۱-۳-2-۴ همچنان در دستورکارشاگردان عبدل وند بود.تیم شمالی 
نیز که با ۸ امتیاز درمیان مدعیان بالانشین جدول برد با      ۱-5-۳ مقابل قمیها 

صف آرائی کرد تا با از کار انداختن خط هافبک سرخپوشان ابتکارعمل را در دست 
گیرد.

با طراحی هوشمندانه  بازیکنان خوب سرخپوشان که  حملات همه جانبه 
محمد عرب کاپیتان ارزشمند خود صورت می گرفت ابتکار عمل را ازمازنیها 
گرفت تا دروازه بان کاسپین مرد اول میدان درنیمه اول باشد ضربات زیبای محمد 
خسروجردی،کیوان قاسمی وامیرفلاح با واکنشهای عالی سنگربان میهمان 

همراه بود تا تساوی صفربرصفر برای دوتیم درپایان نیمه اول ثبت گردد.
باشروع نیمه دوم یاران سرخپوشان به آب وآتش زدند اما گویا دروازه میهمان 
طلسم شده بود وهربار ضربات انان به تیر دروازه    به شکل خطرناکی از کنار تیر 
دروازه می گذشت تا همچنان یاران قمی در حسرت بازکردن دروازه حریف بمانند.
بادوتعویض هوشمندانه عبدل وند در خط هافبک وبه کارگیری معین پورشعبان 

وپژمان سوری درمقابل چپ وراست خط هافبک ابتکارعمل بدست قمیها افتاد.
فرار سرعتی معین پورشعبان از منطقه راست وسانتر زیبای اوبا ضربه عالیتر 
سرکیوان قاسمی به تور دروازه کاسپین چسبید تا بالاخره قفل دروازه حریف 
بازگردد. یکبار دیگر معین پورشعبان بازیکن خلاق وتکنیکی سرخپوشان از کمند 

خط دفاعی حریف عبور کرد تا با یک ضربه دقیق گل دوم تیم را به ثمر رساند.
در 5 دقیقه پایانی نیز ابوالفضل همتی مهاجم ارزشمند سرخپوشان توانست 
بایک حرکت عالی از قلب خط دفاعی حریف عبور کند تا سرزمین گل بازی رابه 

نام خود ثبت نماید.
کاسپین نیز درچندنوبت روی دروازه قم خطرناک ظاهر شد که مدافعین هوشیار 
تیم سرخپوشان به فرماندهی مجتبی مبینی پور مدافع ارزنده تیم ورشادتهای 

محمدرضا وفائی سنگربان شایسته قم هوشیارانه آنها را دفع نمودند.
پیروزی شیرین ورویائی سرخپوشان شکست  تلخ باخت ناباورانه مقابل آغشت 
کرج راتاحدودی التیام داد تا این تیم  روز شنبه ۱۱دی ماه دراندیشه کسب پیروزی 

در شهر رشت مقابل تیم پاس این شهر باشد.
سرخپوشان بااین پیروزی ۱۰ امتیازی شد تا همچنان سودای صعود از میان 

مدعیان این گروه را داشته باشد.

از رقابتهای لیگ دسته سوم فوتبال آزادگان؛

  پیروزی رویائی سرخپوشان قم مقابل کاسپین فریدونکنار

دبیر فدراسیون فوتبال گفت: باشگاه هایی که بدهی دارند از نیم فصل اجازه 
ثبت بازیکن جدید را نخواهند داشت. 

حسن کامرانی فر در گفت و گویی اظهار داشت: تعداد زیادی از تیم ها قبل از 
شروع بازی ها در لیگ برتر با بدهی روبرو بودند. اگر فدراسیون فوتبال درباره ورود 

بازیکنان ایستادگی می کرد، نصف بازی های لیگ برتر برگزار نمی شد.
وی افزود: منصوریان درست می گوید که باشگاه تراکتور و نفت مسجد سلیمان 
اجازه ثبت بازیکن نداشتند و ما باید تصمیم می گرفتیم راجب ثبت بازیکنان ورود 
کنیم. باید یا لیگ را با چند بازی محدود انجام می دادیم و اگر باشگاهی 2 بازی 

شرکت نمی کرد طبق قوانین دو مرحله سقوط کند.
دبیرکل فدراسیون فوتبال عنوان کرد: شاید در آن زمانی که قرار بود بازی ها 
شروع شود ما باید تصمیم می گرفتین که تیم ها با چه شرایطی وارد مسابقات 
شوند. باشگاه ها تعهدی نسبت به زمان پرداخت بدهی دادند و تعداد محدودی 
مجوز صادر شد تا باشگاه ها کارت بگیرند و در مسابقات شرکت کنند. تراکتور و 
باشگاه های دیگر تعهد دادند تا پول بدهی را پرداخت کنند و نامه دوباره به باشگاه 
ها زده شد تا بدهی خود را پرداخت کنند. برخی از باشگاه ها چک دادند و آن 
سند هم باید مربوط به باشگاه باشد. وی اضافه کرد: از نیم فصل دوم باشگاه هایی 
که بدهی دارند اجازه ثبت بازیکن جدید را ندارند. از تمام باشگاه ها می خواهم 
طوری برنامه ریزی کنند که تعهدی نداشته باشند و بدون بدهی و پنجره باز در 
فصل بعد بازی کنند. فدراسیون فوتبال به هیچ عنوان وارد این موضوع نمی شود.
کامرانی فرد تاکید کد: همچنین کسب مجوز حرفه ای در لیگ برتر استارت آن 

خورده است و به زودی تمام باشگاه ها به آن ملزم خواهند شد.
کامرانی فر با اشاره به اینکه هنوز حکم جدیدی برای بسته شدن پنجره استقلال 
و پرسپولیس نیامده است، گفت: باشگاه ها نسبت به تعهدی که به بازیکنان و 
مربیان خارجی دارند در ارسال پول دچار مشکل هستند. فوتبال ایران نیاز به 

تعیین یک سری قوانین دارد.
وی درباره زمان اعلام رای پرونده بازی های  گل گهر توسط کمیته استیناف 

عنوان کرد: با توجه به اینکه در جدول تاثیرگذار هست، از کمیته استیتناف 
خواستیم تا به این پرونده زودتر رسیدگی کنند و دارند به جمع بندی می رسند 

و هر چه سریعتر آن را اعلام می کنند اما هنوز زمان آن مشخص نشده است.
دبیر فدراسیون فوتبال درخصوص مجوز حرفه ای استقلال و پرسپولیس گفت: 
در این بحث شاید در گذشته حتی رییس ای اف سی ورود کرده بود اما بحث 
مجوز حرفه ای توسط شرکت مستقل و خارج از ای اف سی اداره می شود. در 
این مجوز حرفه ای اسیا کسی نمی تواند ورود کند و مجوز را نادیده بگیرد زیرا در 
ادامه باشگاه ها این حق را دارند تا در کمیته انضباطی ای اف سی نسبت به تیمی 
که مجوز حرفه ای نداشته و در مسابقات شرکت کرده، شکایت کند. بنابراین دلیل 

عمده سختگیری درباره مجوز حرفه ای اسیا همین است.
وی با اشاره به اینکه برخی عنوان کردند که کامرانی فر ابلاغ می کند، افزود: 
اعضای فدراسیون فوتبال مستقل هستند و هر رایی که صادر می کنند برطبق 
اساسنامه فدراسیون فوتبال توسط دبیرکل ابلاغ می شود. این رای ها توسط ارکان 
قضایی فدراسیون فوتبال داده می شود و فدراسیون فوتبال ورودی به رای ها ندارد 

و تنها توسط دبیر کل فدراسیون فوتبال ابلاغ می شود.
کامرانی فر ادامه داد:  اگر ما بخواهیم مسایل حرفه ای را در فوتبال بیینیم، 
معتقدم مقداری از اشتباهات داوری به صحبت های سرمربیان پیش از بازی 
درباره داوران برمی گردد و آنها را متزلزل می کند.  قول می دهم قوانینی را که در 
تمام دنیا اجرا می شود، اجرا کنیم که هیچ باشگاهی قبل یا بعد بازی درباره داوران 

صبحت نکند و در غیر این صورت جریمه شوند.
وی افزود: با ارکان قضایی در این زمینه صحبت کردیم واینکه  سرمربیان بجای 

پرداختن به مسایل فنی به داوران می پردازند، جریمه خواهند شد.  

دبیر فدراسیون فوتبال:

 باشگاه های مقروض از نیم فصل اجازه ثبت بازیکن جدید را ندارند
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رئیس جمهور ضمن تاکید بر پیگیری مصوبات سفرهای استانی تصریح کرد: 
اقدامات و کارهای اجرایی باید از ضمانت اجرا برخوردار باشند. 

آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی پنجشنبه  در جلسه شورای اداری استان 
قم  که در سالن مدرسه علمیه امام کاظم )ع ( با اشاره به سفرهای استانی دولت 
خاطرنشان کرد: روش دولت در سفرهای استانی این است که کارها ضمانت 

اجرا داشته باشند. 
دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه گزارش اقدامات باید به مردم اعلام شود، اضافه 
کرد: لازم است آثار کارها و اقدامات در زندگی مردم مشخص شود. مردم به 
خوبی شرایط را درک می کنند. مسئولان باید نسبت به کارها گزارش دهند اگر 
به نتیجه رسید که خوب است اما اگر به نتیجه نرسید علل آن را باید ناظرین، 

مجریان و مردم بدانند.
رئیس جمهور افزود: کاری که به دنبال آن هستیم یک کارِ جهادی است و 
باید به نتیجه برسد. جواب های اداری به درد کاری که می کنیم نمی خورد و 

نتیجه کارها باید مشخص شود و در این کارها نه نداریم.
آیت الله رئیسی در ادامه تصریح کرد: اگر این اقدامات نتیجه  نداشته باشد 
موجب ناامیدی مردم و کاهش اعتماد خواهد شد و سرمایه اجتماعی آسیب 

می بیند.
باید شاهد یک فعالیت مضاعف توسط مدیران باشیم 

دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه باید شاهد یک فعالیت مضاعف توسط مدیران 
باشیم، اظهار داشت: دشمن در کمین نظام اسلامی است از طرفی مسیر هم 

هموار نیست اما جمع مدیران توانایی لازم را برای رفع این موانع دارند. 
رئیس جمهور افزود: همه مدیران باید خود را در چهار ساحت پاسخگو بدانند 
اولا در محضر خداوند متعال، ثانیا به مردم و شهروندان، ثالثا ارباب رجوع و در 

آخر پاسخگو بودن به سلسله مراتب و ناظران اداری. 
آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه شهر قم ۶ هزار شهید تقدیم کشور کرده 
است، گفت: هیچ خانه ای در این شهر نیست که جانباز، شهید و آزاده در آن 
نداشته باشد همانطور که رهبری فرمودند خدمت به قم تنها خدمت به یک 
شهر نیست زیرا قم جایگاه ویژه ای در جهان اسلام دارد. به همین علت باید به 

این شهر نگاه ویژه  داشته باشیم و اقدامات ویژه انجام شود.
دکتر رئیسی با تاکید بر جایگاه آیت الله مصباح یزدی در حوزه اندیشه ورزی و 
شهید حاج قاسم سلیمانی در میدان داری جهاد و شهادت و تبعیت از ولایت 
گفت: صیانت و مصون سازی قم باید به دست صاحبان خرد و اندیشه انجام 
شود. مجموعه ای که به دنبال خردورزی در ایران و جهان اسلام است نیازمند 

صیانت است.
مسئولان قم موظف به صیانت ازمسائل فرهنگی این شهر هستند

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه عده ای می خواهند در حوزه های فکری و 
فرهنگی قم ایجاد انحراف کنند، تصریح کرد: به همین دلیل بزرگان و مسئولان 

قم موظف به صیانت هستند و مسائل فرهنگی اولین مساله  قم است.
آیت الله رئیسی با اشاره به وجود آسیب های اجتماعی در شهر قم، اظهار 
داشت: اگر بعضی از آسیب های اجتماعی در قم پیشگیری و درمان نشود به 

جرم قابل کیفر تبدیل می شود.
رئیس جمهور آمار طلاق را در قم نگران کننده دانست و تاکید کرد: حداقل 

آسیب های اجتماعی هم در قم زیاد است. 
دکتر رئیسی در مورد بیکاری در استان قم گفت: کارخانه های نیمه تعطیلی 
داریم که باید فعالشان کنیم. راه حل رفع بیکاری فعالسازی مراکز تولیدی 

است.
رئیس جمهور با اشاره به دو پروژه فرودگاه قم و مونوریل این شهر اشاره کرد: 
زمانی که در قوه قضاییه بودم قرار شد با رفع مشکل مجری طرح فرودگاه قم، 
پروژه نهایی شود. استاندار باید پیگیری کند تا زودتر این پروژه ها به نتیجه 

برسند. 
آیت الله رئیسی همچنین از وزیر صمت خواست با کمک بانک مرکزی، 
صندوق توسعه و استانداری قم کارگروهی برای رفع مشکلات صنایع استان 

ایجاد کند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود توجه به اقتصاد گردشگری را 
مهم برشمرد و خاطرنشان کرد: با توجه به ارتباط قم با ۱۷ استان کشور، مساله 
گردشگری در این استان مهم است. کارگروه زیارت استان قم باید با حضور 

افراد مسئول، کار گردشگری مذهبی را دنبال کنند.
مردم فساد و رشوه را در نظام اسلامی نمی پذیرند 

دکتر رئیسی در ادامه افزود: گفته می شود که برخی مؤسسات چندین هکتار 
زمین را در اختیار دارند. اینکه زمینی را برای آینده حبس کنند کار درستی 
نیست؛ توسعه همه مؤسسات و پژوهشگاه ها لازم است اما اینکه مؤسسه ای 

این زمین ها را برای آینده حبس کند قابل قبول نیست.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: مردم فساد، رشوه و روابط ناسالم اداری را در نظام 

اسلامی نمی پذیرند.
رئیس جمهور افزایش اعتماد مردم به دولت و دست اندرکاران را مهم  برشمرد و 
گفت: این اعتماد مهم ترین مؤلفه امنیت است و کاهش  اعتماد به امنیت ملی 

آسیب میزند.
رئیس جمهور با اشاره به رزمایش کمک مومنانه در ایام کرونا تصریح کرد: 
کارآمدترین نظام کنترل، خودکنترلی است اما باز هم نباید از نظارت غافل شد.

دکتر رئیسی در نشست با اساتید، طلاب و فرهیختگان حوزوی:
ارتباط نزدیک حوزه های علمیه با دولت یک ضرورت است 

رئیس جمهورهمچنین  در نشست با اساتید، طلاب و فرهیختگان حوزوی 
گفت: یقین داریم با وجود همه تهدیدها و تحریم ها، راه پیشرفت کشور را 

می توان ادامه داد و مشکلات را پشت سر گذاشت. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی ، تقارن این سفر با روز ۹ دی روز بصیرت را 
مبارک دانست و گفت: حوزه علمیه قم که همواره پیشتاز امیدآفرینی بوده، 

جایگاه رفیعی در حمایت و هدایت ارزش های انقلاب اسلامی دارد.
رئیس جمهور با اشاره به نقش و برکات علمای بزرگ حوزه علمیه قم خاطر 
نشان کرد: معتقدیم فقه ما از غنایی برخوردار است که می تواند پاسخگوی 
نیازهای بشری باشد و امروز برای دنیا روشن شده است که دین حقیقی 

می تواند پاسخگوی نیازهای همه شئون بشر باشد.
آیت الله رئیسی با طرح این پرسش که چرا پس از ۴۰ سال هنوز کاستی هایی 
در کشور وجود دارد؟ گفت: پاسخ این پرسش را باید در عملکرد خودمان 
جستجو کنیم؛ زیرا آنجا که کار با اعتقاد و تلاش دنبال شد به مقصد رسیدیم اما 

آنجایی که باورها سست شد، مشکلات ایجاد شد.
رئیس جمهور با اشاره به مشکلات اقتصادی کشور، عمل نکردن به مبانی و 
بی توجهی به ظرفیت های داخلی را عامل عقبگرد برشمرد و اظهار داشت: اگر 

به اقتصاد مقاومتی توجه می شد، مشکلات امروز را نداشتیم. 
دکتر رئیسی گفت: محدودیتی برای کسب دانش و تجربه از هیچ کجای دنیا 
وجود ندارد، اما در نسخه پیچی برای حل مشکلات کشور باید با احتیاط حرکت 
کنیم زیرا نسخه ها باید بومی سازی شود و برای پیشرفت باشد، نه وابستگی 

کشور.
تهدیدها  همه  علیرغم  را  کشور  پیشرفت  راه  کرد:  تاکید  جمهور  رئیس 
به  اتکا  با  ایران  اسلامی  جمهوری  و  می دهیم  ادامه  یقین  با  تحریم ها،  و 

ظرفیت های نسل جوان هرگز متوقف نمی شود.
آیت الله رئیسی با نهی همگان از ایجاد یأس در جامعه و با بیان اینکه هر 
چه امور پیش می رود گشایش هم بیشتر می شود، افزود: همه تحریم ها برای 
متوقف کردن و کند کردن پیشرفت در کشور است اما باید با امید و حرکت، 

عقب ماندگی ها را جبران کرد.
دکتر رئیسی راه حل فائق آمدن بر مشکلات را تحول علم پایه توصیف کرد و 
گفت: فضای کار و تلاش برای تحول اساسی در کشور وجود دارد و در این راه 

اتاق فکر حوزه های علمیه می تواند به دولت کمک کند. 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت در حال تدوین برنامه هفتم توسعه است، 

اظهار داشت: نقش حوزه در تدوین این برنامه محوری خواهد بود.
آقای رئیسی همچنین با اشاره به پیشرفت نامتوازن کشور و توزیع ناعادلانه 
برخی امکانات در استان ها گفت: به جای نظام چانه زنی و پیگیری های فردی 
و اقلیمی، باید یک نگاه متوازن به اقتصاد ملی و عدالت اجتماعی در سراسر 

کشور داشته باشیم.
آیت الله رئیسی با تاکید بر ضرورت ارتباط نزدیک حوزه های علمیه با دولت 
تصریح کرد: دشمنان حرکت و پیشرفت ملت ایران را نمی خواهند اما باید از 

فرصت ها نهایت استفاده را ببریم و تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم.
رئیس جمهور در دیدار با علما، خانواده شهدا، ایثارگران و جمعی از 

مردم قم:
اصل سود سرمایه گذاران برای اتمام پروژه های نیمه تمام تضمین شود 
رئیس جمهورهمچنین در دیدار با علما، خانواده شهدا، ایثارگران و جمعی 
از مردم قم با تاکید بر به سرانجام رساندن طرح های نیمه تمام در کشور گفت: 

اصل سود سرمایه گذاران برای اتمام این پروژه ها تضمین شود. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی با گرامیداشت سالروز حماسه ۹ دی و روز 
بصیرت و میثاق با ولایت گفت: روز ۹ دی یکی از ایام الله است و حضور مردم در 

صحنه، امنیت، اقتدار، عزت و پایان دادن به فتنه ها را رقم زد.
رئیس جمهور با بیان اینکه باید از زمان شناسی مردم قدردانی کرد که با 
حضور به موقع توطئه های دشمنان را نقش بر آب کردند، افزود: باید بابت 

داشتن چنین مردم زمان شناس و دشمن شناس سپاسگزار خداوند بود.
دکتر رئیسی همچنین با گرامیداشت یاد و نام سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی، او را جلوه یک انسان با بصیرت و روشنگر توصیف کرد که حقیقتا 

مجاهد فی سبیل الله بود و خداوند هم او را بلندآوازه کرد.
آیت الله رئیسی همچنین ضمن گرامیداشت یاد شهدای استان قم گفت: 
تقدیم ۶ هزار شهید و ۱2 هزار جانباز با توجه به جمعیت این استان، جای 

افتخار دارد و نشان از صدق مردم قم در راه انقلاب است.
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه امروز قم نماد بصیرت آفرینی برای منطقه و 
جهان است، تصریح کرد: همه قم را پایتخت تشیع، نماد جهاد و اجتهاد، ایثار و 
شهادت و حضور در صحنه می دانند و این، مسئولیت سنگینی بر دوش دولت 

می گذارد که وظایف خود را در قبال قم به خوبی انجام دهد.
رئیس جمهور با تاکید بر پیگیری حل مشکلات استان قم، به مسئله تولید 
در این استان اشاره کرد و گفت: باید با ثبات در بازار، تولیدکنندگان احساس 
امنیت و آرامش کنند زیرا اگر بازار برای تولیدکننده قابل پیش بینی نباشد، 

تولید آسیب جدی می بیند.
دکتر رئیسی با تاکید بر ضرورت منضبط بودن بانک ها، اهمیت پرداخت 
تسهیلات و افزایش مهلت بازپرداخت به تولیدکنندگان تصریح کرد: دریافت 
سود بیش از آنچه در شورای پول و اعتبار مقرر شده مجاز نیست و هر بانکی 

سود بیشتر دریافت کرده حتما باید به مردم بازگرداند. 
رئیس جمهور همچنین در پاسخ به درخواست ها برای ایجاد پارک علم و 
فناوری در استان قم، از استاندار خواست هر چه سریع تر چنین پارکی در قم 

ایجاد شود.
آیت  الله رئیسی درباره مشکل کمبود نهاده های دامی در کشور نیز گفت: 
اینکه گفته  می شود نهاده های دامی باید در کشور تولید شود، درست است و 
دولت هم سمت و سوی مدیریت در عرصه کشاورزی را تامین نهاده های دامی 

در داخل تعریف کرده است که البته زمانبر است و به تدریج شدنی است.
دکتر رئیسی با اشاره به کثرت طرح های نیمه تمام در کشور و اولویت دولت 
به سرانجام رساندن پروژه های نیمه تمام از سرمایه گذاران اقتصادی خواست با 

تضمین اصل و سود سرمایه، پروژه های نیمه تمام را به سرانجام برسانند.

رئیس جمهور یکی از مسائل مهم کشو را مردمی سازی حکمرانی در دولت 
برشمرد و گفت: مشارکت مردم می تواند بسیاری از مشکلات را حل کند.

آیت الله رئیسی با اشاره به سفر اخیر خود به یزد و دیدار با خیرین گفت: پس 
از جلسه با خیرین یزدی، مبلغ ۱5۰۰ میلیارد تومان برای رفع برخی مشکلات 

جمع آوری شد که نتیجه همراهی مردم با دولت است.
رئیس جمهور رفع آسیب های اجتماعی را یکی از دغدغه های رهبر انقلاب 
دانست و در این باره گفت: یکی از علل آسیب های اجتماعی، مشکلات 

اقتصادی است که همه باید برای رفع آن پای کار بیایند.
اگر بخواهیم حزبی، گروهی و بخشی نگاه کنیم کارها سامان نمی یابد 
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه امروز مسئله ما ملی است و اگر بخواهیم 
حزبی، گروهی و بخشی نگاه کنیم کارها سامان نمی یابد،گفت: به محض 
اینکه انتخابات تمام شد، در جمع اعضای ستاد و کسانی که در انتخابات 
حضور داشتند گفتم ما دیگر ستاد نداریم، بلکه می خواهیم دولت تشکیل 
بدهیم و حالا هم می گویم هر کس چه در ستاد ما بود و چه نبود و چه به ما رای 

داد یا نداد، دولت متعلق به اوست و به دولت کمک کنند. 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ظرفیت ها و امکانات در کشور کم نیست، 
تصریح کرد: با افزایش بهره وری می توان بسیاری از مشکلات را حل کرد واگر 
ما در کشور هزینه ها را کم کنیم و درآمدها را افزایش دهیم، رشد اقتصادی 

ایجاد می شود.
دکتر رئیسی با اشاره به مسئله حاشیه نشینی در استان قم این سوال را مطرح 
کرد که چرا با وجود گاز، آب، برق، جاده و خانه بهداشت در روستاها، روستایی 

به حاشیه شهرها می آید؟
صرفه  ما  برای  روستا  می گویند  پاسخ  در  روستائیان  گفت:  رئیسی  آقای 
اقتصادی ندارد؛ و راه حل هم این است که خرید محصول کشاورزی تضمین 

شود و دولت تسهیلات بیشتری به بخش کشاورزی ارائه دهد.
اینکه  دلیل  به  قم  مردم  از  ضمن عذرخواهی  در خاتمه  رئیسی  آیت الله 
نتوانسته بود در اجتماعات مردمی حضور یابد، گفت: امیدوارم پس از شکست 

کرونا در وقت مقتضی بتوانم در اجتماعات عظیم مردمی حضور یابم.
رئیس جمهور در نشست فعالان فرهنگی و اجتماعی استان قم:
ماموریت دولت، تحول با محوریت اجرای عدالت در جامعه است 

رئیس جمهورهمچنین  در نشست فعالان فرهنگی و اجتماعی استان قم: 
ماموریت دولت را ایجاد تحول با محوریت اجرای عدالت در جامعه  دانست و بر 

اهمیت نقش حوزه های علمیه در رفع مشکلات کشور تاکید کرد. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی گفت: سازوکاری را طراحی می کنیم که بتوان از 
طریق آن از نظرات و تجربیات اهالی فرهنگ و جهادگران عرصه های اجتماعی 

استفاده کرد.
رئیس جمهور افزود: ماموریت دولت، ایجاد تحول با محوریت اجرای عدالت 
در جامعه است و مسیر تحول با استفاده از ظرفیت های کشور به خوبی طی 

خواهد شد.
دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه در جایی که اخلاص، برنامه و حضور مردم 
باشد، کارها به خوبی انجام خواهد شد، اظهار داشت: در چهار دهه گذشته، 
اقدامات مهمی برای پیشرفت کشور انجام شده اما عقب ماندگی هایی هم 

وجود دارد که باید جبران شود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه کار سلیقه ای دوام ندارد، اظهار داشت: برای 
عبور از کار سلیقه ای باید توجه جدی به نقش حوزه های علمیه به خصوص 
حوزه علمیه قم شود؛ زیرا نگاه حوزه های علمیه به مسائل، نگاه واقعی و جهانی 
است و نگاه عالمان و فقیهان حوزه علمیه می تواند نسخه های ارزشمندی برای 

دولت ایجاد کند.
دکتر رئیسی با اشاره به برخی نظرات مطرح شده درباره بانکداری اسلامی، 
زنان و خانواده و آسیب های اجتماعی گفت: بسیاری از این نظرات ارزشمند 

هستند که باید با کمک مردم، اجرایی و عملیاتی شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود درباره حضور دو دهه ای بیش 
از چهار میلیون افغانستانی در کشور گفت: برای حل مشکل اتباع غیرایرانی در 

کشور، باید کار متمرکزی صورت گیرد.
آیت الله رئیسی، مسائل زنان و خانواده را جزو اولویت های دولت دانست و 
گفت: آسیب های اجتماعی دغدغه ای است که باید با کمک حوزه های علمیه 
راه کارهایی برای حل آنها ارائه شود، زیرا فقه ما غنی است و برای مسائل روز 

پاسخ دارد و ما دفتر دولت در حوزه علمیه قم را فعال خواهیم کرد.
تیم اقتصادی دولت در عمل و اجرا هماهنگ است 

رئیس جمهور با اشاره به برخی ضعف ها در ادارات و وزارتخانه تصریح کرد: در 
دولت سیزدهم سند تحول دولت را آماده کردیم که لایحه بودجه ۱۴۰۱ مبتنی 

بر این سند تحول تدوین شده است.
دکتر رئیسی درباره هماهنگی تیم اقتصادی دولت هم گفت: ممکن است 
اختلاف نظرهایی وجود داشته باشد اما تیم اقتصادی دولت در عمل و اجرای 

تصمیمات اقتصادی، هماهنگ عمل می کند.
رئیس جمهور با اشاره به هجمه های صورت گرفته به دولت سیزدهم گفت: 
متاسفانه نقاط قوت این دولت را با عملیات روانی، نقاط ضعف جلوه می دهند 
و برای مثال در حالی که این دولت به دور از فامیل بازی تشکیل شده اما تلاش 
می کنند طور دیگری آن را به مردم معرفی  کنند. یا در موضوع کاهش نرخ رشد 
تورم که در آمار ماه های اخیر دیده می شود، سعی می کنند این نقطه قوت را در 

اذهان، نقطه منفی معرفی کنند.
دکتر رئیسی اعتماد مردم را پشتوانه مهم دولت توصیف کرد و گفت: دشمنان 
می خواهند ادراکی ایجاد کنند که امکان حل مشکلات کشور وجود ندارد اما 

حتما می توان مشکلات را حل کرد.
آیت الله رئیسی در دیدار جمعی از خانواده شهدای دفاع مقدس و 

مدافعین حرم:
عظمت کار مدافعین حرم روز به روز بیشتر نمایان می شود 

رئیس جمهورهمچنین  در دیدار جمعی از خانواده شهدای دفاع مقدس 
و مدافعین حرم: با بیان اینکه همیشه باید پرچم شهادت را برافراشته نگاه 
داشت، گفت: اینکه رهبر انقلاب از عنوان مکتب شهید سلیمانی استفاده 
کرده است فلسفه دارد و آن فلسفه این است که حاج قاسم شخص نبود یک 
جریان بود و این مکتب در امتداد مکتب اباعبدالله است و برای همین رهبر 

انقلاب تکلیف کردند مکتب شهید سلیمانی شناخته شود. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در ادامه سفر خود به استان 
قم در دیدار با جمعی از خانواده های شهدای دفاع مقدس و مدافع حرم با اشاره 
به اخراج آمریکایی ها از سوریه، افغانستان و عراق گفت: امروز آمریکایی ها از 
همیشه ضعیف تر هستند. در منطقه هم دست برتر و ابتکار عمل با نیروهای 
حزب الله و مجاهدین و از جمله فلسطینیان است. اینها پیروزی های بزرگی 

است که در منطقه به وجود آمده است.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: شهدا، امنیت منطقه را تضمین کردند و راحتی 
ما به برکت خون شهدا است اما دشمنان دست بردار نیستند و داعش را از 

سوریه به افغانستان منتقل کردند.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به تحولات افغانستان تاکید کرد: امنیت 

افغانستان امنیت جمهوری اسلامی و ناامنی در آنجا ناامنی در ایران است.
تاریخی،  و  روابط همسایگی، خویشاوندی  بر  افزود: علاوه  رئیسی  آقای 
سرگذشت ایران و افغانستان با همدیگر گره خورده است. رنج مردم افغانستان 
در این سه دهه گذشته رنج همه ما است. همه تلاش ما این است که دولتی در 
افغانستان سرکار بیاید که مردم این کشور احساس کنند این دولت برای همه 
گروه های افغانستانی و اقوام این کشور است و برای مردم این کشور آرامش 

فراهم کند.
دکتر رئیسی تصریح کرد: قریب ۴ میلیون مردم افغانستان که برادران و 
خواهران ما هستند در ایران زندگی می کنند؛ زندگی ایرانیان و افغانستانی ها 

طوری با هم عجین شده که قابل تمایز نیست. 
آیت الله رئیسی با اشاره به مجاهدت نیروهای حیدریون، زینبیون و فاطمیون 
در منطقه تصریح کرد: این مجاهدت ها حرکت ماندگاری در دفاع از منطقه 
و ارزشهای اسلامی در مقابل جریان تکفیری بود. مبارزه با جریان تکفیری 
همیشه در خاطره مردم منطقه ماندگار است که به دور از گویش، خاک و 

دولت ها صورت گرفت.
رئیس جمهور افزود: یک گروهک که دست ساخته آمریکا بودند آمدند تمام 
منطقه را به هم بریزند و الان هم تهدید بزرگی در افغانستان هستند. ایستادگی 
مردانه جوانان برومند، مسلمان، معتقد و پایبند مبانی باعث شد منطقه امن 

شود.
رئیس جمهور با اشاره به فتنه داعش در منطقه اظهار داشت: وقتی گروه 
مبارزه  داعش  با  فاطمیون  و  زینبیون  حیدریون،  جمله  از  مقاومت  های 
می کردند خیلی ها اصلا این گروهک را به خوبی نمی شناختند. کار داعش 
مسلمانی نبود زیرا مسلمان سر نمی برد و کودک نمی کشد. رهبر انقلاب به 
خوبی تشخیص دادند و همان اول فرمودند که جنس کار داعش صهیونیستی 
است. در ابتدا خیلی ها این تشخیص را درک نکرده بودند اما به مرور مشخص 
شد که این کار، دست ساخته صهیونیست ها است و آنها داعش را مامور کردند 

اقدامات نیابتی انجام دهند و منطقه را به هم بریزند.
رئیس جمهور افزود: همین جریان الان هم نمی خواهد صلح و آرامش در 
افغانستان شکل گیرد و مسجد مسلمانان را منفجر میکنند و آنها را به خاک و 

خون می کشند. جنس این کارها صهیونیستی است.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: قدر کار حاج قاسم و مدافعان حرم و بچه هایی که 
در مقابل صدامیان ایستادند روز به روز روشن تر می شود. آن روزی که خیلی ها 

خوابشان برده بود آنها مردانه ایستادند و کار ماندگاری انجام دادند.
آیت الله رئیسی در آغاز سیزدهمین سفر استانی:

قم شهر جهاد و اجتهاد، ایثار و شهادت و بصیرت است 
رئیس جمهور همچنین  صبح پنجشنبه در سیزدهمین سفر استانی خود، در 
حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در جمع خبرنگاران قم را بصیرت 

آفرین دانست و بر برنامه ریزی برای حل مشکلات این استان تاکید کرد. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی گفت: سلام خداوند و اولیا خدا بر مردم با 
بصیرت و بصیرت آفرین قم؛ شهر جهاد و اجتهاد، ایثار و شهادت و بصیرت 

و بصیرت آفرینی.
رئیس جمهور با گرامیداشت روز ۹ دی گفت: امروز روز بصیرت و میثاق با 
ولایت است. قم نماد بصیرت است و حوزه علمیه این شهر و طلاب آن در 
قبل از انقلاب و سالهای پس از آن همواره در مبارزه با ستم و ظلم و حمایت 

از انقلاب پیشتاز بوده اند.
دکتر رئیسی خاطرنشان کرد: شهر قم به عنوان خاستگاه انقلاب و مرکز نشر 

معارف نزد همگان شاخص است.
لازم به ذکراست برنامه های سفر رییس جمهور به قم از زیارت بارگاه ملکوتی 
حضرت معصومه )س( آغاز شد. مراسم رسمی استقبال از آیت الله رییسی در 
بدو ورود وی به شهر مقدس قم، با حضور آیت الله سید محمد سعیدی، تولیت 
حرم حضرت معصومه)س(، استاندار قم و شماری دیگر از مسئولان ارشد 

استان در حرم بانوی کرامت برگزار شد.
سفر دو روزه رییس جمهور و هیات دولت به قم اختصاص به مسائل این 
استان داشت  و طی روز نخست موضوع هایی چون اشتغال، آب، مسکن و 
مسائل اجتماعی، محیط زیست و شهری بحث و بررسی شد.جلسه شورای 
اداری اخرین برنامه روز نخست سفر رییس جمهور به قم بود.  گفتنی است 
بازدید رییس جمهور از منطقه اسماعیل آباد و حضور در میان اهالی محله شهر 

قائم  ظهر روز پنجشنبه انجام شد.

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان قم:

تصمیمات سفرهای استانی باید ضمانت اجرایی داشته باشد
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آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته ۳۰ 
بیمار کرونایی که طی روزهای گذشته بستری در مراکز درمانی این استان بستری شده بودند، به تشخیص پزشکان 
معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند. به گزارش عصر جمعه روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت وگویی اظهار داشت: در 2۴ ساعت منتهی به دهم دی ماه 2۴ تَن مشکوک و یا 
با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی بستری شدن ۱۹ تَن از 
این افراد را مورد توجه قرار داد و گفت: خوشبخانه هیچ مورد فوتی کرونا مثبت نداشتیم. قدیر بیان داشت: در حال 
حاضر ۸۴ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان قرار دارند که ۱2 تَن از آنها به دلیل وخیم بودن 
وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. وی افزود: از 2۰۳ آزمایش کرونای انجام شده 
نتیجه ۱۷ مورد مثبت شد.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح همگانی تزریق واکسن 

کرونا در قم یک میلیون و 52۹ هزار و 5۳2 دُز واکسن کرونا به جامعه هدف تزریق شده است.
 

مدیران ایران خودرو و سایپا تفهیم اتهام شدند
 سازمان بازرسی کل کشور با تفهیم اتهام، دفاعیات مدیران ایران خودرو و سایپا، به دلیل عدم اهتمام لازم در 
کاهش تعداد خودروهای ناقص موجود در کف کارخانه را دریافت کرد. به گزارش ایرنا، در پی نشست های تخصصی 
و بازدیدهای میدانی سازمان بازرسی از گروه های خودروسازی ایران خودرو و سایپا و قطعه سازان به منظور پایش 
روند تجاری سازی و تکمیل خودروهای ناقص، با مورد توجه قرار دادن اسناد و مدارک مثبته، هشدار مقتضی 
به منظور ارائه برنامه زمانبندی و ضرورت کاهش خودروهای مذکور برای کاهش التهاب بازار خودرو به وزارت 
صمت و خودروسازان داده شد.بنابراین گزارش، به واسطه عدم اقدام متناظر اجرایی با برنامه های مطرح از ناحیه 
خودروسازان، روند کُند کاهش خودروهای ناقص در پارکینگ های ایران خودرو و سایپا موجب آن شد تا سازمان 
بازرسی کل کشور مستند به بند ۳ قسمت الف ماده ۴5 قانون سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، اقدام 
خودروسازان را از مصادیق احتکار منجر به اخلال در رقابت تلقی و با تفهیم اتهام به اعضای هیات مدیره خودروسازان 
به استماع دفاعیات ایشان به منظور ادامه فرایندهای لازم به موجب آیین نامه اجرایی قانون تشکیل سازمان بازرسی 

مبادرت کرد.

 مادر باردار قمی به سویه اومیکرون مبتلا شد 
 مدیر گروه سلامت جمعیت، خانواده و مدارس معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به این که مادر 
باردار قمی به سویه اومیکرون مبتلا شد، گفت: ابتلا به کرونا مختص به گروه سنی خاصی نیست بنابراین دریافت دز 
سوم واکسن در پیشگیری از ابتلای افراد به این سویه تاثیر گذار است.  معصومه فرشید مقدم، بیان کرد: وی با علایم 
لرز، گلو درد و سرفه خشک، به یکی از مراکز منتخب کرونا در استان مراجعه کرده و پس از انجام آزمایشات، مشخص 
شد مبتلا به اومیکرون است.وی افزود: این مادر باردار قمی سابقه واکسیناسیون کرونا را نداشته و به دنبال شرکت 
در یک مراسم خانوادگی به این بیماری مبتلا شده است.فرشید مقدم با بیان اینکه اقدام های بهداشتی و درمانی 
برای این مادر بیمار انجام شده است، تصریح کرد: درحال حاضر علائم وی روزانه بررسی شده و تحت مراقبت تیم 
سلامت قرار دارد و باتوجه به مراجعه زود هنگام به مراکز منتخب کرونا خوشبختانه اقدامات ضروری برایشان انجام 
شده است.وی خاطرنشان کرد: از مادران باردار بالای ۱۸ سال درخواست می کنیم، هرچه سریع تر نسبت به انجام 
و یا تکمیل واکسیناسیون کرونا اقدام نمایند زیرا دریافت سه دوز واکسن  در پیشگیری از موارد بستری و مرگ مادران 

و فرزندشان موثر است.

آمار عجیب هواپیماربایی های ناکام در ایران 
 سپاه حفاظت هواپیمایی، یگانی که در دی سال ۱۳۶۷ براساس دستور حضرت امام خمینی )ره( به فرمانده 
وقت کل سپاه تشکیل شده، وظیفه حفاظت از تمام پرواز های داخلی و خارجی شرکت های هواپیمایی کشورمان 
و نیز بازرسی مسافران در فرودگاه ها را برعهده دارد.از زمانی که سپاه این مسئولیت را برعهده گرفته تاکنون ۱2۸ 
مورد اقدام به هواپیمایی را خنثی کرده است؛ البته از این تعداد ۱۰۰ مورد، اقداماتی بوده که عوامل خرابکار روی 
زمین شناسایی و دستگیر شدند و 2۸ مورد نیز شامل مداخلات غیرقانونی و راهزنی هوایی می شود. در واقع این 
آمار بیانگر موفقیت ۱۰۰ درصدی مقابله سپاه با هواپیماربایی بوده است. این تلاش ها در حالی به ثمر نشسته که 

یگان امنیت پرواز در رابطه با مأموریت محوله حتی یک شهید هم نداده است.

فرهاد مجیدی بازیکن جنجالی را اخراج کرد 
 با اعلام کادرفنی آبی پوشان، رشید مظاهری به دلیل »تخلف انضباطی در تمرین روز پنج شنبه ۹ دی« در اختیار 
باشگاه قرار گرفته و این دروازه بان به جلسه کمیته انضباطی باشگاه استقلال دعوت شده است.مظاهری در 
هفته های اخیر با مجیدی دچار اختلاف شده بود و در تفکرات او جایی نداشت.موضوعی که باعث شد در لیست 

استقلال جایی نداشته باشد و حالا به نظر می رسد مظاهری و استقلال به پایان خط رسیده اند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

شهروندان چشم بینای شهرداری
 در شهر هستند

 2۴ فعالیت  به  اشاره  با  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
ساعته سامانه ۱۳۷، گفت: روزانه بیش از ۱۰۰۰ تماس با سامانه ۱۳۷ توسط 
شهروندان انجام می شود و برای پیگیری و پاسخگویی این پیام ها واحدهای ثبت 

خبر، بازخورد و پیگیری ویژه برای تکریم شهروندان قمی وارد عمل می شوند.
مهدی کلانترزاده در حاشیه حضور و پاسخگویی مستقیم به درخواست های 
مردمی در سامانه ارتباط مردمی ۱۳۷ شهرداری قماظهار داشت: در راستای 
فرهنگ سازی و ارتباط مستقیم و بدون واسطه شهروندان با مجموعه مدیریت 
شهری و تحقق شعار شهروند پرسشگر و مدیر پاسخگو؛ درب اتاق هیچ یک از 
مدیران شهرداری قم از شهردار کلان شهر قم گرفته تا سایر معاونان و مدیران 

ستادی و عملیاتی به روی شهروندان بسته نیست.
وی با اشاره به حجم بالای تماس و درخواست های شهروندان از مجموعه 
این  بر  علاوه  کرد:  عنوان  سامانه ۱۳۷،  با  تماس  طریق  از  شهری  مدیریت 
شهردار قم هر روز بعد از نماز ظهر و عصر دیدار مردمی داشته و پس از شنیدن 

صحبت های شهروندان، دستورات لازم را برای پیگیری انجام می دهد.
فرصت  در  داد:  ادامه  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
دوساعته امروز سامانه ۱۳۷ شهرداری به سؤالات ۳5 شهروند قمی پاسخ داده 
شد و هرکدام از تماس های انجام شده در این سامانه  برای پاسخ دهی با یک 

کد اختصاصی ذخیره شده و مراحل پیگیری و پاسخگویی آن انجام می شود.
وی با اشاره به فعالیت 2۴ ساعته سامانه ۱۳۷، خاطرنشان کرد: روزانه بیش از 
۱۰۰۰ تماس با سامانه ۱۳۷ توسط شهروندان انجام می شود و برای پیگیری و 
پاسخگویی این پیام ها واحدهای ثبت خبر، بازخورد و پیگیری ویژه برای تکریم 
بینای  را چشم  وارد عمل می شوند. کلانترزاده، شهروندان  شهروندان قمی 
شهرداری در شهر نام برد که هرلحظه مباحث مختلف و گسترده شهری را رصد 
و با سامانه ۱۳۷ در میان می گذارند و گفت: کلان شهر قم در راستای شهر تراز 
ایرانی اسلامی حرکت می کند و سعی ما در مجموعه شهرداری قم استفاده از 

ظرفیت مشارکت شهروندان در این مسیر است.
  

مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

جمع آوری روزانه ۱۱9 تن پسماند شهری 
مدیر منطقه شش شهرداری قم از جمع آوری روزانه ۱۱۹ تن پسماند شهری 
خبر داد و گفت: روزانه ۷5۳ میلیون ریال برای جمع آوری زباله از سطح منطقه 

شش هزینه می شود.
احمد ترکمن در خصوص برنامه ها و اهداف خدمات شهری شهرداری منطقه 
اظهار داشت: برای رفت وروب، جمع آوری و  حمل زباله به سکوی زباله و  محل 

سایت دفع بهداشتی بیش از 2۸5 میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه تفکیک زباله های خانگی از مبدأ و توسط شهروندان علاوه 
بر صرفه جویی در هزینه های شهری و تبدیل زباله های قابل بازیافت به مواد 
مصرفی، در کاهش آلودگی های ناشی از عدم تفکیک و رهاسازی زباله ها در 
معابر و خیابان ها تأثیر بسزایی دارد، گفت: مکانیزاسیون جمع آوری پسماند، 
با هدف تسهیل در امر جمع آوری و جلوگیری از پراکنش زباله در زمان حمل، 
و برطرف  زباله و عدم تخلیه آن در معابر  تراکم  از  جمع آوری شیرابه حاصل 
کردن نگرانی های بهداشتی شهروندان، به صورت شبانه در سطح منطقه انجام 
زباله هر  تولید  به گفته مدیر منطقه شش شهرداری قم، میانگین  می شود. 
شهروند روزانه 5۰۰ گرم است که برای جمع آوری هر کیلوگرم زباله از مبدأ تا 

مقصد بیش از 5۳2 ریال هزینه می شود.
وی افزایش میزان مشارکت مردم در جمع آوری زباله را خواستار شد و اذعان 
کرد: میزان پرداخت بهای خدمات از سوی مردم به شهرداری بسیار پایین است 
و از سوی دیگر از مردم انتظار داریم در جهت کاهش تولید زباله همکاری و 

همت لازم را داشته باشند.
ترکمن با تأکید بر اینکه شهرداری روزانه نزدیک به 2 میلیون و ۹۰۰ هزار 
مترمربع را تمیز و نظافت می کند، افزود: هر مترمربع رفت وروب 52 ریال هزینه 
دارد . وی خاطرنشان کرد: حدود 2۰۰ کارگر و 25 دستگاه خودرو رفت وروب 
و جمع آوری زباله را انجام داده و درمجموع روزانه نزدیک به ۱۱۹ تن زباله در 
سطح منطقه را جمع آوری می کنند که میزان بسیار بالایی بوده که نیاز است 
با ایجاد همکاری و هماهنگی بین شهروندان و شهرداری، کاهش تولید زباله 

را داشته باشیم.
  

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

راه اندازی خانه مهر در پردیسان و نیروگاه 
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم از راه اندازی خانه مهر در پردیسان 

و نیروگاه خبر داد.
نرجس نیازمند با اشاره به اهمیت راه اندازی خانه مهر در پردیسان اظهار 
داشت: خانه مهر با هدف ایجاد محیطی آرام و بدون تنش برای فرزندانی که 
والدین آن ها دارای اختلاف یا پرونده طلاق بوده با حضور مددکار و مشاورین 
مربوطه راه اندازی می شود تا ازاین پس بجای تبادل فرزندان برای ملاقات با 

والدین خود در کلانتری ها و مراجع انتظامی در این مراکز اقدام گردد.
وی با بیان اینکه این مجموعه فرهنگی با همکاری دستگاه های مختلف به 
سرانجام رسیده است تصریح کرد: معاونت پیشگیری از جرائم دادگستری از 
چندماه قبل نسبت به بهره برداری و راه اندازی دو مکان در شهرک پردیسان و 

منطقه نیروگاه تأکید داشته است.
از  پس  کرد:  خاطرنشان  قم  شهر  اسلامی  شورای  هیئت رئیسه  عضو 
بررسی های انجام شده از مکان های مختلف، در نهایت مجتمع شهید ربانی 
برای احداث خانه مهر مورد تأیید نهادهای مختلف قرار گرفت و بعد از آغاز کار، 

بهزیستی و نیروی انتظامی نیز برحسب وظایف خود وارد عمل خواهند شد.
وی اضافه کرد: برای بررسی آخرین وضعیت خانه مهر و انجام اقدامات لازم 
این مجموعه توسط سرپرست اجتماعی  از  بازدیدی  از آن  بهره برداری  برای 
استاندار، معاون پیشگیری از جرم دادگستری، مدیرکل امور بانوان استانداری 
و معاون امور اجتماعی بهزیستی استان انجام شد تا این مرکز موردنیاز برای 

کاهش و مدیریت بخشی از آسیب های اجتماعی زودتر به بهره برداری برسد.
به گفته نیازمند، در این بازدید ابعاد مختلف همکاری دستگاه های ذی ربط 
در ایجاد فضای مناسب مختص خانه مهر پردیسان موردتوافق قرار گرفت.عضو 
هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: طبق تصمیم انجام گرفته شده 
با معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم، خانه مهر دیگری نیز پس از 

جانمایی و ارزیابی های کارشناسی در منطقه نیروگاه دایر خواهد شد.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۲۳ درصدی تقاطع 
غیرهمسطح شهدای روحانیت 

و  تکمیل  برای  گفت:  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
بهره برداری از پروژه تقاطع غیرهمسطح شهدای روحانیت ۳۳ میلیارد تومان 

اعتبار در نظر گرفته شده است.
سید ابوالفضل میریک امامی با اشاره به اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح 
شهدای روحانیت اظهار داشت: این پروژه با اعتباری بالغ بر ۳۳ میلیارد تومان 

در راستای تکمیل رینگ های ترافیکی شهر قم در حال انجام است.
به گفته وی، در قالب پروژه زیرگذر و تقاطع غیرهسمطح شهدای روحانیت و 
خیابان امام رضا)ع(، انتهای بلوار یادگار امام)ره( و خیابان منطقه دو به منطقه 
چهار شهری متصل شده که شاهد اجرای یکی از رینگ های اصلی ترافیک در 
شهر هستیم. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ابراز کرد: این 
پروژه به مدت ۴ ماه به دلیل تلاقی داشتن با دکل های برق فشارقوی متوقف بود 

و همین مسئله سبب شده تا از برنامه زمان بندی شده خود عقب باشد.
وی با بیان اینکه با هماهنگی مجموعه مدیریت شهری و مدیریت استان 
مشکل برق آن به صورت کامل برطرف شده است، تصریح کرد: با پیشرفت 
با  نیمه نخست سال ۱۴۰۱  فیزیکی 2۳ درصدی کنونی تلاش می شود در 

افتتاح و بهره برداری در اختیار شهروندان قرار بگیرد. 

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف وامور خیریه کشور :
یکهزار مبلغ فاطمی به اقصی نقاط کشور اعزام می شوند

 مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف وامور خیریه کشور گفت: یکهزار تَن از روحانیان قم در قالب سوگواره 
یاس نبوی در ایام شهادت حضرت زهرا )س( به مدت یک هفته به سراسر کشور اعزام خواهند شد. 

حجت الاسلام غلامرضا شفیع زاده با اشاره به برگزاری همایش مبلغان سوگواره یاس نبوی که با عنوان 
بصیرت فاطمی درقم برگزار شد اظهار داشت: این سوگواره جزو شناسه برنامه هایی است که توسط 
سازمان اوقاف تدوین و اجرایی می شود و اهمیت زیادی در بین برنامه های فرهنگی و مذهبی سالانه 
این سازمان دارد. وی افزود: بر این اساس مبلغان روحانی متخصص در حوزه های گوناگون از شهر قم به 
سراسر کشور اعزام می شوند تا علاوه بر تبلیغ مباحث دینی، احکام شرعی و مسائل مورد نیاز مردم، به 

تبلیغ و ترویج سنت حسنه وقف بپردازند.
مدیرکل اعزام مبلغ اوقاف قم با بیان اینکه این مبلغان در بقاع متبرکه و مناطق کمتر برخوردار مستقر 
می شوند گفت: امسال نیز در عین اینکه شرایط کرونایی تداوم دارد، اما نسبت به سال گذشته رشد قابل 
ملاحظه ای در تعداد مبلغان داشته ایم و قریب به هزار تَن روحانی از قم در قالب سوگواره یاس نبوی به 

مناطق مختلف کشور اعزام می شوند.
وی ادامه داد: مدت زمان تبلیغی ایام فاطمیه یک هفته است که شامل فعالیت مبلغان اعزامی، 
روحانیان بومی و مستقر در بقاع متبرکه نیز می شود،؛در حال حاضر 2 هزار و ۷۰۰ مبلغ بومی و مستقر 

شامل امامان جماعت و طلبه ها هستند که نیمی از آنها در سوگواره یاس نبوی به کار گرفته می شوند.
شفیع زاده با بیان اینکه سرگروه های تبلیغی این طرح همراه با معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان 
اوقاف، دیدارهایی با آیات عظام  نوری همدانی و علوی گرگانی هم داشته اند گفت: این دیدارها با هدف 

استفاده از رهنمودهای مراجع تقلید صورت گرفته است.
مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف با اشاره به برپایی همایش بصیرت فاطمی با حضور جمعی از مبلغان 
حاضر در این ایام تصریح کرد: این همایش در سالروز ۹ دی برگزار شده و بر این اساس یکی از مهمترین 

موضوع های آن، دشمن شناسی و ولایت پذیری است که جزو الگوهای سیره فاطمی به شمار می روند.
وی اضافه کرد: از دیگر موضوع هایی که در حاشیه این همایش به آن پرداخته شد، بحث وقف فاطمی 

بود زیرا در این زمینه نیاز به تبلیغ و برنامه های ترویجی بیشتری احساس می شود.
شفیع زاده با بیان اینکه تنها سه درصد درصد موقوفه های کشور مربوط به حضرت فاطمه زهرا )س( 
هستند گفت: امیدواریم با انجام تبلیغات بیشتر به واسطه مبلغان روحانی، موقوفه های بیشتری با نیت 

اقامه عزای فاطمی به ثبت برسد.

وزیر میراث فرهنگی و گردشگری: 

موزه فاطمی ظرفیت زیادی برای انسان  سازی دارد
 وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بیان اینکه از دل بازدید از موزه فاطمی بسیاری از 
اهداف ایدئولوژیک انقلاب اسلامی را می توانیم منتقل کنیم گفت: آثار موزه فاطمی به این خاطر که 

ریشه دینی و اعتقادی دارد ظرفیت زیادی برای انسان  سازی دارد. 
عزت الله ضرغامی عصر پنجشنبه درجریان سفر هیات دولت به قم و درحاشیه بازدید از موزه فاطمی 
حرم کریمه اهل بیت)ع( با بیان اینکه موزه فاطمی مجموعه ارزشمندی است اظهار داشت: باید 
یک طراحی صورت بگیرد که از 2۰ میلیون زائری که در طول سال به حرم حضرت معصومه مشرف 
می شوند، بخشی از آنها موزه آستان بازدید کنند، زیرا از دل بازدید از موزه بسیاری از اهداف ایدئولوژیک 
انقلاب اسلامی را می توانیم منتقل کنیم. وی با بیان اینکه موزه فاطمی در حد بضاعت خود قابل قبول 
است گفت: در قرون مختلف بسیاری از اشیا و آثار و آفریده های ارزشمند تاریخی و تمدنی جمع آوری 
شده است. وی ادامه داد: آثار موزه فاطمی به این خاطر که ریشه دینی و اعتقادی دارد ظرفیت زیادی 
برای انسان سازی دارد. ضرغامی خاطرنشان کرد: موزه آستان حضرت معصومه)س( در حد خودش 
خوب مدیریت می شود ولی نیاز به مساعدت های بیشتری دارد تا بتواند از حداکثر ظرفیت خود استفاده 
کند. وی  در جریان این بازدید با بیان ویژگی های شخصیتی آیت الله مرعشی نجفی گفت: این عالم 

برجسته در نوع خود یک استثنا بود.
ضرغامی ادامه داد: حضرت آیت الله مرعشی نجفی از شخصیت های بی بدیل علمی بودند و از لحاظ 

اخلاقی و رفتاری بی نظیر بودند که آثار و خدمات ماندگاری را از خود برجای گذاشتند.
الله مرعشی نجفی را گنجینه ای  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کتابخانه آیت 

ارزشمند برای میراث علمی و تمدنی ایران و متعلق به همه دنیا دانست.
وی گفت: ما در برابر حفظ چنین آثاری مسئولیت داریم و باید زمینه بازدید از این گنجینه را برای عموم 
علاقه مندان فراهم کنیم. ضرغامی با بیان اینکه ظرفیت های گردشگری بسیار خوبی در کشور وجود 

دارد، افزود: این ظرفیت ها در شهرهای مذهبی کمتر مورد توجه قرار گرفته است.

وزیرکشور پس از جلسه با مدیریت شهری قم از تعیین تکلیف مونوریل 
 B قم برای ادامه مسیر تا پردیسان خبر داد و گفت: مونوریل جایگزین خط

مترو این استان می شود. 
احمد وحیدی عصر پنجشنبه درحاشیه سفر هیات دولت به قم و با حضور 
در جلسه بررسی وضعیت پروژه های قطار شهری قم در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: در این جلسه در رابطه با دو موضوع مترو و مونوریل به طور 

مفصل صحبت شد.
وی با اشاره به اینکه در بحث مترو یک نیاز فوری برای تست گرم در قم 
وجود دارد گفت: در این جلسه برای تامین واگن چند گزینه مطرح شد. 
این گزینه ها با دو هدف تامین واگن برای تست گرم و حمل و نقل مسافر 

طرح گردید.
وزیر کشور به پنج گزینه مطرح شده برای تامین واگن متروی قم اشاره 
کرد و افزود: برخی گزینه ها سهل الوصول تر و برخی دیگر پایدارتر هستند.

مونوریل می تواند جایگزین خط B متروی قم شود
وی ادامه داد: پس از مطرح شدن این 5 گزینه، قرار شد طی دو سه هفته 

آینده انواع مسائل آن ها را بررسی کنیم و در نهایت به نتیجه برسانیم.

وحیدی با اشاره به بحث های صورت گرفته در این جلسه در رابطه با 
سرنوشت پروژه مونوریل گفت: مونوریل می تواند جایگزین خط B متروی 

قم شود.
وی با اشاره به بررسی گزینه های احتمالی برای ادامه مسیر مونوریل 
اضافه کرد: درباره نحوه ادامه این پروژه صحبت هایی صورت گرفت. به 

عنوان مثال ممکن است ادامه پروژه روی سطح زمین اتفاق بیفتد.
وزیر کشور با اشاره به اینکه در حال حاضر نمی توان برای تعیین تکلیف 
مونوریل قم زمان خاصی اعلام کرد افزود: مهم این است که به راه حل هایی 

رسیده ایم و باید این راه حل ها را پیش ببریم.
لزوم استفاده از فناوری های روز در مدیریت پسماند قم

وزیر کشور همچنین در بازدید از مجتمع فرآوری پسماند البر با اشاره به 
انجام اقدامات موثر در شهرداری قم برای جلوگیری از آسیب های زیست 
محیطی دفن مستقیم زباله گفت: مدیریت پسماند در شهر قم نیاز به 

استفاده از فناوری های روز دارد.
احمد وحیدی اظهار داشت: روزانه ۷۰۰ تن زباله از سطح شهر قم جمع 
آوری می شود که نیمی از آن در خط پردازش موجود، مدیریت شده و از آن 

کمپوست تولید می شود.
غیر  زباله  مقداری  پسماند  مدیریت  فرایند  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
قابل بازیافت وجود دارد که دفن می شود ادامه داد: باید با استفاده از 

فناوری های روز این میزان را به حداقل برسانیم.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: یک خط پردازش پسماند دیگر در دستور 
کار شهرداری قم است که راه اندازی این خط می تواند دفن مستقیم را به 

حداقل برساند.
وی ادامه داد: برنامه ما این است که این مدل را در سطح کشور توسعه 
داده و آسیبی که به محیط زیست از این حوزه وارد میشود را مدیریت کنیم.
وحیدی ضمن تاکید بر حمایت از راه اندازی خط دوم پردازش پسماند 
در سایت البرز اضافه کرد: اگر بتوانیم زمینه های فناوری را در این سایت 
تقویت کنیم که مقدار دور ریز ها کمتر شود، روند بسیار بهتری اتفاق خواهد 

افتاد.
بازدید وزیر کشور از باغ پرندگان قم

وزیر کشور و مسئولان این وزارتخانه از باغ پرندگان قم بازدید کرده و در 
جریان نحوه ساخت و مدیریت این مجموعه قرار گرفتند.

و  شهرداری ها  سازمان  رئیس  همراه  به  کشور  وزیر  وحیدی  احمد 
دهیاری های کشور و دیگر مسئولان وزارت کشور از باغ پرندگان قم بازدید 
کردند. عباس ذاکریان، معاونت خدمات شهری شهرداری قم در این بازدید 
با اشاره به محدودیت های ایجاد شده برای این مجموعه به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و دیگر مشکلات اظهار داشت: جلسات منظمی با مجموعه 
دامپزشکی و محیط زیست برای ساخت و مدیریت این باغ وجود دارد.وی 
افزود: به دلیل پیشگیری از شیوع بیماری ها، پیشنهاد جمع آوری پرندگان 
رها در مجموعه مورد توجه قرار گرفت که در این مسیر تلاش کردیم تمام 
پرندگان در حصار قرار گرفته و از برخورد نزدیک با بازدیدکنندگان جلوگیری 

شود.
شهردار قم  :

تست گرم متروی قم به زودی انجام می شود
شهردار قم  نیز در حاشیه بازدید وزیر کشور از پروژه های شهرداری قم 
گفت: فاز نخست خط A متروی قم در یک ماه آینده تست گرم می شود 

که برای این تست نیاز به تامین واگن داریم.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه بازدید وزیر کشور از پروژه های 
شهرداری قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: دو مسئله بسیار 
مهمی که در این سفر وزیر کشور به آن پرداخته شد، مترو و مونوریل قم بود.
وی با اشاره به اینکه فاز یک متروی قم به مرحله تست گرم رسیده است 
اضافه کرد: این تست نیاز به واگن دارد؛قرار بود از طریق تهران یک رام قطار 
سه واگنه برای تست گرم به قم داده شود اما بلافاصله برای مسافرگیری نیاز 
به واگن داریم. شهردار قم اظهار داشت: مسئله تهیه واگن برای متروی قم 
مراحل سختی در پیش داشت که یکی از آنها به قرارداد با شرکت چینی و 

دیگری به قرارداد جدیدتری مرتبط می شود.
وی گفت: در این جلسه 5 روش برای تامین واگن متروی قم از قرارداد 

پوژن تا فاینانس پیش بینی شد.
حمایت دولت برای تعیین تکلیف مونوریل

دکتر سقائیان نژاد به تفاوت این جلسه با دیگر جلسات برگزار شده در 
زمینه مترو و مونوریل قم اشاره کرد و افزود: آنچه که در این جلسات با 
گذشته متفاوت بود، همت و قاطعیت وزارت کشور بود. اولین جلسه ای بود 

که من احساس کردم قرار است مشکل قطار شهری قم حل شود.
وی با اشاره به اینکه مسائل مونوریل قم پیچیده است گفت: کاربری این 

پروژه به سمت و سوی گردشگری یا پیشتیانی فرودگاه مطرح است.
شهردار قم به قول وزیر کشور برای تامین مالی مونوریل از طریق منابع 
دولتی اشاره کرد و اظهار داشت: امیدوار هستم که بالاخره تکلیف مونوریل 
هم روشن خواهد شد ضمنا قاطعیت، همت و تصمیم برای حل این 

مشکلات را در این جلسه به خوبی متوجه شدم.
وی ادامه داد: طی مدت یک الی دو هفته جمع بندی این مسائل را 
انجام خواهیم داد و یکی از راه های پیشنهاد شده را انتخاب می کنیم تا 

ثمرات این جلسه برای مردم قم ملموس باشد.
لزوم حمایت دولت از مترو در کلانشهرها 

شهردار قم  همچنین در جلسه بررسی وضعیت متروی قم گفت: قرارداد 
دولت با چینی ها برای تامین واگن متروی کلانشهرهای کشور یک ظرفیت 

بسیار خوب است که باید پیگیری شود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه بررسی وضعیت متروی قم 
که با حضور وزیر کشور، مسئولان این وزارتخانه، حجت الاسلام مجتبی 
ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل سازمان 
قطار شهری و دیگر مدیران شهر و استان قم برگزار شد اظهار داشت: 
قرارداد با شرکت پوژن برای تامین واگن متروی سه شهر اصفهان، شیراز و 

تبریز در سال ۹5 بسته شد و قرار بود ۳۱5 واگن از این طریق تامین شود.
وی ادامه داد: نام قم ابتدا در این قرارداد نبود اما با تاکید علما و مراجع 
تقلید در قم و کوشش نمایندگان مجلس شورای اسلامی، وزارت کشور و 
دیگر مسئولان به این قرارداد 25 درصد اضافه و ۸5 واگن برای قم در آن 

گنجانده شد.
شهردار قم با اشاره به تعلل طرف چینی برای عمل به این قرارداد گفت: 
چینی ها سه مشکل اساسی در این قرارداد مطرح کردند. یکی در ارتباط با 

تاخیرات، دیگری ضمانت و دیگری قیمت واگن ها است.
وی با اشاره به اینکه ۱۰۰ رام قطار از طریق این قرارداد تا کنون به کشور 
وارد شده است اضافه کرد: برای تامین ضمانت، طرف چینی مدعی است 
که به دلیل تحریم ها امکان واگذاری ضمانت بانکی ندارد و ضمانت شرکتی 

را می تواند تامین کند.
سالی دو هزار میلیارد تومان اعتبار برای مترو نیازمند هستیم

دکتر سقائیان نژاد با اشاره به مذاکرات شهرداری قم با معاونت اقتصادی 
وزارت خارجه که در گذشته مسئول تنظیم این قرارداد هم بوده عنوان 
کرد: قرار بود پیگیری هایی در این زمینه صورت بگیرد که با تغییرات 

مدیریتی این کار صورت نگرفت.
وی با اشاره به اهمیت احیای قرارداد پوژن با توجه به مشکلات تامین 
واگن مترو از دیگر مسیرها گفت: تامین مالی قراردادها یک هفت خوان 

رستم است که در قرارداد پوژن این کار صورت گرفته است.
شهردار قم معتقد است با توجه به اقدامات گسترده ای که در پروژه متروی 
با وجود مشکلات مالی عدیده صورت گرفته، در صورت همراهی  قم 

دولت، با دو رام قطار می توان بخشی از این اقدامات را به ثمر نشاند.
وی با اشاره به اینکه تکمیل ۹ کیلومتر متروی قم تا مسجد مقدس 
جمکران نیاز به تامین مالی گسترده دارد اضافه کرد: در حال حاضر هر 
کیلومتر مترو بین هزار تا هزار و 2۰۰ میلیارد تومان هزینه دارد که با وجود 
 A اقدامات گسترده نیاز به ۶ هزار میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل خط

متروی قم پیش بینی می شود.
وی با اشاره به صفر شدن سهم دولت در قطار شهری در بودجه سال 
آینده گفت: این درحالی است که ما در قم به سالی دو هزار میلیارد تومان 

اعتبار برای مترو نیازمند هستیم.
تامین واگن از چین برای متروی قم پیگیری شود

معاون امور شهرداری های سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشورنیز 
در این جلسه  گفت: مشکل ما در تامین واگن برای مترو مسائل مالی است 

که از این نظر احیای قرارداد چینی در اولویت قراردارد.
حسین رجب با اشاره به انعقاد قرارداد با یک شرکت چینی برای تامین 
واگن در سال ۸۶ اظهار داشت: آن زمان قیمت هر واگن 5۰۰ هزار یورو در 

نظر گرفته شد که قیمت امروز یک میلیون و 2۰۰ هزار یورو است.
وی با اشاره به اینکه طرف چینی مایل به افزایش قیمت قرارداد است 
خاطرنشان کرد: همین قیمت پایین انگیزه طرف چینی برای اتمام قرارداد 

را کاهش داده است.
معاون امور شهرداری های سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور با 
اشاره به اینکه صد دستگاه واگن از طریق این قرارداد وارد کشور شده است 

گفت: 2۱5 دستگاه از این قرارداد در حال ساخت است.
وی با اشاره به اضافه شدن قم به این قرارداد و پیش بینی ۸۰ واگن برای 
متروی قم افزود: این قرارداد ظرفیت بسیار خوبی است که با مشارکت 

طرف داخلی می تواند سریع تر به نتیجه برسد.
رجب صلاحی اظهار داشت: ساخت واگن مترو حساسیت های مختلفی 

دارد و از زمان طراحی تا ساخت هم یک سال طول می کشد.

وزیر کشوردر جلسه بررسی وضعیت پروژه های قطار شهری قم:

نمی توان برای تعیین تکلیف مونوریل قم زمان خاصی اعلام کرد 


